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طرح عجیب خانه دار کردن 
جوانان!

در شهریور ماه سال ۱۴۰۰ بنا بر مصوبه شورای 
پول و اعتبار، ســقف تسهیلات مسکن جوانان 
از ۴۰۰ میلیون تومان به یــک میلیارد تومان 

افزایش یافت.
طبق گفته مدیر عامل بانک مسکن سقف این 
تسهیلات در پایتخت معادل یک میلیارد تومان  

اعلام شد.
بر اســاس این طرح وام یــک میلیارد تومانی 
مسکن بعد از ۱۵ ســال پرداخت خواهد شد آن 
هم به شرط اینکه سـپرده گذار تا ۱۵ سال آینده 
حداقل ماهانه مبلغ ۲۰۰ هزار تومان به حساب 
مورد نظر بانک مســکن واریز کند تا بتواند از 

سقف میزان این تسهیلات استفاده کند.
بر این اســاس ســپرده گذار پــس از دریافت 
تسهیلات یک میلیارد تومانی طی ۲۰ سال با 
نرخ سود ۹درصد، باید ماهانه مبلغ ۸ میلیون و 
۹۷۳ هزار تومان قسط به حساب بانک مسکن 
واریز کند. به گفته کارشناسان اقتصاد و مسکن، 
طرح وام یک میلیارد تومانی جوانان، از اساس 
طرحی کارشناسی نشــده و بی فایده است که 
بیشتر جنبه تبلیغاتی داشته و با توجه به فضای 
تورمی اقتصاد ایران، در ۱۵ ســال آینده هیچ 
ارزشی نداشته و در نهایت محکوم به شکست 
است. چرا که اگر میانگین سالانه تورم در این 
۱۵ ســال ۲۰ درصد در نظر گرفته شود، یک 
میلیارد تومان در ۱۵ ســال آینده به اندازه ۶۵ 
میلیون تومان کنونی ارزش خواهد داشــت که 
با آن شــاید بتوان تنها یک متر خانه خریداری 

کرد!
به نظر می رســد پیش بینی ها در این طرح به 
صورت یک جانبه و بدون در نظرگرفتن شرایط 
اقتصادی و اجتماعی جامعه صورت گرفته و به 
عبارتی دیگر، با واقعیات جامعه تطابق نداشته و 
بیشتر شبیه طنز تلخی است که نه تنها کمکی 
به خانه دار شــدن جوانــان در آینده نمی کند؛ 
بلکه با توجه به شوی تبلیغاتی کــــه وام یک 
میلیاردی بــــه راه انداخته، عــــدد بزرگی را 
به ذهن متبادر ســاخته و به این شکل، زمینه 

افزایش قیمت مسکن را نیز به وجود می آورد.
تهیه مســکن این روزها به یکی از مشکلات 
بزرگ خانواده ها تبدیل شده اســـت. براساس 
داده هــای صنــدوق بین المللی پــول و بانک 
جهانی، مــردم ایران پایین تریــن رتبه میزان 
قدرت خرید خانه در بین مــردم جهان را دارا 
هســتند. طبق گفته شهردار تهران در صورتی 
که فــردی بخواهد در تهران با حقوق متعارف 
خودش مســکن تهیه کند حدود ۷۰ ســال به 
طول می انجامد. به اعتقاد کارشناســان یکی 
از راهکارها برای برون رفت از شــرایط فعلی، 
این اســت که میزان تسهیلات مسکن جوانان 
در انتهای بازه زمانی سپرده گذاری به صورت 
بخشی از هزینه خرید یک واحد مسونی اعلام 
شــود. برای مثال به جای اعلام ســقف عدد 
مشــخص یک میلیارد تومــــان، اعلام شود 
در انتهای بازه زمانی ســـپرده گذاری، معادل 
۶۰ درصد از هزینه خرید یک واحد مســکونی 
توسط بانک در قالب تســهیلات به متقاضی 

ارائه خواهد شد.
مسئولین امر نباید وعده خانه دار شدن ۱۵ سال 
آینده را به مردم بدهند و آنها را با مشــکلات 
خود تنها بگذارند. قانون گذاران موظف هستند 
اسباب آرامش مردم را فراهم کنند. مردم ایران 
لایق بهترین ها هستند. شایسته است دولت و 
مجلس در جسـت وجوی راهکارهایی باشند تا 
خانه دار شــدن برای جوانان به رؤیایی دست 

نیافتنی تبدیل نشود.
*کارشناس اقتصادی

محمدرضا رسولی*
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افزایشحقوقِمتفاوت
گروه اقتصادی: بازنشســتگان کشورمان در 
حالــی وارد چهارمین ماه از ســال ۱۴۰۱ 
حقوقی  وضعیــت  که همچنان  می شــوند 
مشــخصی ندارند و نمی دانند با وجود این 
تــورم و گرانی آخر ماه چــه میزان حقوق 
دریافت می کنند. این در شــرایطی اســت 
کــه انتظار می رفت با توجه به اعلام ابطال 
تأمین  افزایــش مســتمری های  مصوبــه 
اجتماعی از ســوی هیــات تطبیق مقررات 
افزایش  اســلامی، مصوبه  مجلس شورای 

حقوق بازنشســتگان به ســود مســتمری 
تغییر کند.  اجتماعی  تأمین  بگیران سازمان 
امیدواریــی که چند ســاعتی بیشــتر دوام 
نیاورد و دبیر خانه شــورای اطلاع رســانی 
دولت رســماً اعلام کرد »هیات تطبیق از 
جایگاهــی بــرای ابطال مصوبــات هیات 
توضیحات  این  نیست.«با  برخوردار  وزیران 
اگرچــه بعید به نظــر می رســد بازنگری 
مصوبه افزایش حقوق کارگران بازنشســته 
اما گویا مجلسی ها همچنان  باشــد  قطعی 

رابطه  دارند.درهمین  تاکید  تغییر مصوبه  بر 
ولی اســماعیلی رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلــس در خصــوص نظر هیــات تطبق 
مصوبات مجلــس پیرامون مغایرت مصوبه 
دولت با مــاده ۹۶ قانون تأمین اجتماعی و 
فرآیند ابطال این مصوبه، گفت: براســاس 
قانون نظر هیــات تطبیق مصوبات مجلس 
مبنی بــر مغایرت مصوبه هیــات دولت با 
ماده ۹۶ قانــون تأمین اجتماعی به صورت 
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 روایت گر اضطراب اخلاقی 
در جامعه!

در یک آزمایــش معروف روان ســنجی، وقتی 
مقابل چشم اســبها تصویر دایره قرار می گرفت 
بلافاصله یک شوک الکتریکی خفیف به حیوان 
وارد می کردنــد، وقتی هم تصویــر یک بیضی 
نمایان می شد اسبها مورد نوازش قرار می گرفتند. 
اســب ها بعد مدتی آموزش شــرطی شدند و بعد 
تماشــای تصویر، با آرامش منتظر نتیجه تلخ یا 
شیرین تشــخیص خود می ماندند. اتفاق دردناک 
وقتی افتاد که کشــیدگی بیضی را کم کردند و 
تصویر شبیه دایره شد، حیوان بیچاره از تشخیص 
عاجز ماند! اســب ها رم کردند و گرفتار اضطرابی 
ویرانگر شدند، چون قادر به تشخیص تفاوت بین 
دو شکل نبودند. اضطراب یعنی همین، تردید یا 

عدم توانایی برای تشخیص و انتخاب!
فیلــم علفزار فــارغ از مباحث تکنیکی ســینما، 
تجربــه ای موفق از منظر روایت اســت. روایت 
اضطراب افراد و جامعه ای که گرفتار چندگانه های 
فرهنگی و اجتماعی متفاوت از هم شــده و قادر 
به تشخیص و انتخاب نیســت. داستان فیلم نه 
قهرمان محور است و نه اکشن و ملودرام، داستان 
»موقعیت محور« است و به خوبی توانسته است 
موقعیت دردناک اضطراب را در یک جامعه معلق 
میان سنت و مدرنیته روایت کند. فرزند نامشروع، 
خیانت، تجاوز، مشــروب، اختــلاط، قانون، بزه، 
حجاب و ناموس از جمله مفاهیمی هســتند که 
شــخصیت های اصلی فیلم در فهم و معنادهی 
آن ها دچار اضطراب هستند. این اضطراب مولود 
عدم توانایی شخصیت ها در تشخیص و انتخاب 
نظــام اخلاقی معنادار و باورمندی به آن اســت. 
ســئوالات مهمی چون »تو آگه محرم و نامحرم 
حالیته، چطور با خواهرزنت تو اســتخر رفتی؟!«، 
»حالا ما یک خطایی کردیم، این بچه چه گناهی 
داره که پشت اســمش باید بنویسن ولدالزنا؟!«، 
»غیرتت کو؟ اصلًا یه چک بهشون زدی؟!« مدام 
بین شخصیت ها می چرخد و تردیدها و دوگانگی 
نظــام اخلاقی آنها را نمایــان می کند. بازپرس، 

شــهردار و همه قربانیان در معرض تصمیم های 
سخت قرار دارند، تلخی و اضطراب موقعیت آنها 
در عین اینکه فردی و شخصی است، دلالت های 
اجتماعی و فرهنگی در جامعــه ایران امروز هم 
دارد. اینکه حوادث تلخ فیلم در سالهای اخیر واقعاً 
اتفاق افتاده و مخاطب هم احســاس سیاه نمایی 
سیاسی در روایت فیلم نمی کند، نشانه ای از واقع 

گرایی فیلم علفزار است.
قصه فیلم همانند داســتانهای »ریموند کارور« 
که اتفاقاً بهترین نمونه داستانهای کوتاه موقعیت 
محور را هم نوشــته اســت، در گونه »رئالیسم 
تلخ« قرار دارد و شاید برای همین فیلمساز حتی 
در پایان فیلم هم نســخه ای برای تطهیر کلیت 
داستانش نمی پیچد. داســتان فیلم پایان شفاف 
ندارد، اما بازپرس مضطرب فیلم، بالاخره تصویر 
یــک پرونــده را »دایره« تشــخیص می دهد و 
تصویر پرونده دیگر را »بیضی« و بعد علی رغم 
همه تبعات احتمالی تصمیم درســت را می گیرد 
و تاحدی آرام می شــود. »سارا« با ایستادگی اش 
بر شــکایت علی رغم رســوایی خواهرش و از 
هم پاشــیدن زندگی خودش و زن شــهردار هم 
با حمایتش از ســارا و لو به قیمــت بی آبرویی 
شــهردار، با بازپرس پرونده هم مسیر می شوند. 
دیگر قربانیان هم با تردید جدی در ادامه سکوت 
خود به شــکل تلویحی برای نجات خود از دایره 

اضطراب تقلا می کنند.
فیلــم علفزار علــی رغم اینکه به آســیب های 
فرهنگی و اخلاقی سالیان اخیر اشارات مستقیم 
داشــته، از نقد فرهنگ ریا و تزویر و معامله گری 
در بخشــهایی از حاکمیت سیاســی نیز غفلت 
نکرده است. شهردار و خانواده پرحاشیه اش، نماد 
دوگانگی اندرونی و بیرونی برخی مســئولان در 
سالهای اخیر است که به دوگانگی نظام فرهنگی 

و اخلاقی جامعه ما دامن زده است.
روایت تلــخ فیلم »علفزار« هرچنــد کمکی به 
تشــخیص و ترجیح دایــره و بیضــی در نگاه 
مضطربــان جامعه امروز ما نمی کنــد، اما تاکید 
درستی اســت بر این نکته که درمان اضطراب، 
انتخاب اســت و لو انتخاب بین بد و بدتر! جامعه 
امروز ما هم اگر ســودای اخلاقی شــدن دارد، 
گریزی جز انتخاب ندارد! و گرنه نوسان طولانی 
مدت میان ارزشــهای اخلاقی متفــاوت از هم، 
اضطراب مــی آورد و خاصیت اضطراب رم دادن 

اسبها است!

 بالاخره طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان به تهران رسید؛ طرحی 
که یک ماه قبل اجرای آن در اســتان زنجان آغاز شــد و در حال 
حاضر بنا به اعلام وزیر اقتصاد، نان در بیش از ۱۰ استان کارتی شده 
اســت.در قالب این طرح قرار است تمامی نانوایی ها به دستگاه های 
کارت خوان مخصوص مجهز شــوند. به این شکل که مردم بعد از 
خرید نان کارت می کشند و پول نان یارانه ای را پرداخت می کنند و از 
آن جا که نانوایی آرد را به قیمت آزاد خریده است، دولت مابه التفاوت 
مبلــغ نان یارانه ای تا قیمت اصلی نان را به حســاب نانوایی واریز 

می کند.
در همین راســتا، معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار تهران در 
تازه ترین اظهارنظر، از اجرای مرحله اول طرح هوشمندسازی یارانه 
آرد و نان از امروز در اســتان تهران خبر داد. حشــمت الله عسگری 
با اشــاره به نصب ۶۸۰۰ کارتخوان در نانوایی های اســتان تهران، 
اعلام کرد: اجرای این طرح در کشــور، از هدررفت سالانه بیش از 
حدود چهار میلیون تن نان در کشــور و قاچاق گسترده آرد یارانه ای 

جلوگیری خواهد کرد.
به دنبال انتشــار این خبر، رییس اتحادیه نانوایان سنتی تهران در 
تشریح اجرای این طرح توضیح داد: در جلسه ای در استانداری تهران 
با ریاست حشمت الله عســگری، معاونت هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری تهران، اعلام شد که ۶۸۰۰ دستگاه کارت خوان هوشمند 
در نانوایی هــای تهران نصب می شــود. اتحادیه نیز اعلام کرد که 
آمادگی لازم برای نصب دســتگاه ها را دارد و برای این اقدام ملی 

همکاری های لازم را دارد.
بیژن نوروزمقدم در همین رابطه گفت: به ۹ هزار واحد نانوایی کشور 
آرد یارانه ای پرداخت می شود، اما فعلا به تعداد ۶۸۰۰ واحد، دستگاه 
کارتخوان هوشــمند آماده برای نصب وجود دارد. براســاس اعلام 
اســتانداری برای مابقی واحدهای نانوایی نیز این کارتخوان نصب 

می شود.
به گفته وی، بعد از نصب کارتخوان های هوشمند، فروش نان با این 
دستگاه ها انجام می شود، اما با توجه به این که فعلا آرد یارانه ای به 
واحدهای نانوایی پرداخت می شود، شکل پرداخت یارانه نان تغییری 
نخواهد داشــت.نوروزمقدم متذکر شــد: بعد از این که آرد نانوایی ها 
آزاد شــود نیز دولت مابه التفاوت قیمت نان را به حســاب نانوایان 
واریــز می کند تا مردم کماکان نان را به قیمت قبل خریداری کنند. 
رییس اتحادیه نانوایان سنتی تهران در پاسخ به اینکه آیا قیمت نان 
برمبنای آرد یارانه ای تغییری نخواهد داشــت، تاکید کرد: نرخ نان 
برای ۱۴۰۰ است و قرار بود که نرخ جدید به نانوایان ارائه شود، اما 
با این وجود با افزایش قیمت در این مقطع موافقت نشــده است و 

نرخ های سال گذشته اعمال می شود.
مردمنانراگرانترنمیخرند ��

البته پیش از این، میثم جعفری، دبیر اطلاع رســانی ستاد نان درباره 
ســازوکار و ماموریت ستاد ویژه نان اعلام کرده بود: ستاد نان برای 
راهبری هوشمندســازی نان در وزارت اقتصاد راه اندازی شده  است 
و توزیــع آرد را مدیریت می کند.به گفته او، زنجیره آرد از زمانی که 
خریداری می شود در وزارت کشاورزی مدیریت می شود تا زمانی که 
در اختیار نانوا قرار می گیرد، اما موضوع این اســت که بخشی از آرد 
از چرخه پخت نان مردم خارج می شود. پژوهش ها نشان می دهد که 
میانگین حدود ۳۰ درصد میزان آردی که توســط دولت بین نانواها 
توزیع می شود، از چرخه تولید و پخت نان خارج به سمت پخت نان 
فانتزی و شیرینی ها و قنادی ها می رود یا به دامداری ها می رسد. بر 
همین اســاس، برای مدیریت این فضا و شرایط مدلی در حال اجرا 
اســت که بر پخت نان نظارت دارد تا آرد نــان در نهایت به مردم 
برسد.جعفری با اشــاره به حضور بانک ها در این طرح توضیح داده 
بود: بانک مرکزی و چند بانک در حال طراحی مدلی هســتند و ۱۵ 
استان پایلوت این طرح شدند که از طریق پوز و پایانه فروش نصب 
شده در نانواها مشخص می شود که مردم چقدر نان خریده اند تا به 
همــان میزان آرد به آنها اختصاص پیدا کند و اضافه تر از آن، آردی 
به نانواها اختصاص پیدا نمی کند. همچنین این موضوع مورد بررسی 
قرار می گیرد که چقدر آرد به نانواها اختصاص پیدا کرده و چقدر نان 

پخت و در اختیار مردم قرار گرفته است.
بنا به تاکید جعفری، موضوع مهم این است که مردم نان را با قیمت 
بالاتر خریداری نمی کنند و به هیــچ وجه قیمت نان بالا نمی رود، 
اما دولت در این طرح نظارت می کند که این آرد فقط به پخت نان 
اختصاص پیدا کند. همچنین مابه التفاوت هزینه های این فرایند به 

حساب نانوا واریز می شود.
آردراچندنرخیکردیم ��

اما در حالی طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان یک ماهی است 
که مرحله به مرحله در استان های مختلف اجرایی می شود که برخی 
کارشناســان و تحلیلگران اقتصادی، چند ایراد را به این طرح وارد 
می دانند. ایراد اولی که ســید کاظم دلخوش، نماینده مجلس وارد 
کرده، این بوده که آرد را سه نرخی کرده است؛ فانتزی و شیرینی پزی، 
آزاد و تعاونی؛ اتفاقی که به اعتقاد دلخوش، فساد به بار می آورد و راه 
دزدی را هم باز می کند.ایراد دومی که دلخوش گرفته، این است که 
برای اداره و مدیریت این دستگاه ها که به نانوایان می دهند، در کل 
کشور نزدیک به ۱۰ هزار نفر کارمند در بانک ها درگیر می شوند که 
ایــن عدد را اگر در هزینه ها، مالیات، بیمه و امکاناتی که باید ایجاد 
شود، ضرب کنیم، هزینه های بالایی را ایجاد می کند. حالا بماند که 
۴، ۵ هزار نفر هم از بازرسی، وزارت جهادکشاورزی و وزارت صمت 

باید درگیر نظارت بر اجرای این کار شوند.

مریم فکری
روزنامهنگار

 طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان به تهران رسید
نان کارتی آمد!

مهدی نورمحمدزاده
روزنامهنگار
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نگاه روز

یادداشت

تمایل تهران - واشنگتن
 به احیای برجام

 آمریــکا مایــل به خــروج ایــران از زیر بار 
تحریم ها و بازگشــت کشــورمان به اقتصاد 
بین المللی اســت؛ البته این موضوع نه به این 
علت است که دلسوز مردم ایران باشند، وجود 
یــک ایران ثروتمند خیــال آمریکا را از لحاظ 
تنوع بخشیدن به بازار انرژی بین المللی و بازار 
مصرف مطمئن و خوب آســوده تر می کند. به 
خصوص بعد از جنگ اوکراین و نمایش زشتی 
که روسیه در اتکا به قدرت خودش نشان داده 
و وابســتگی شدید غرب به گاز و نفت روسیه، 
موقعیتی را ایجاد کرده که آن ها متمایل باشند 
ایران به بازار گازی که امروز ســهمش نصیب 
عراق و عربستان شده وارد شده و تنوع بازار به 

نفع همه مشتری ها خواهد بود.
امروز شاهدیم که روسیه شیرهای گاز خودش 
را یکــی یکی بــه روی کشــورهای اروپایی 
می بندد. مســکو علیرغم اینکه خلوص نفتش 
را کاهــش داده اما این نفــت را با قیمت بالا 
در بازارهایــی که پیش تر ســهم ایــران بود، 
می فروشــد تا صدمات جنــگ را جبران کند. 
غرب از اینکه در غیاب روســیه کل صندوق 
بازار خرید انرژی در کشورهای عربی متمرکز 
باشد راضی نیست و ایران به عنوان یک کشور 
تولید و مصــرف کننده انرژی می تواند در این 
بازار تمام عربی تنوع ایجاد کند. از سوی دیگر 
نداشتن یک دشمن در منطقه خاورمیانه برای 

آن ها دستاورد تلقی می شود.
در این بین صدا و سیمای ما از شکست کمپین 
فشــار حداکثری آمریکا از زبان خودشان خبر 
می دهد؛ درســت اســت که ایالات متحده در 
اعمال فشــار برای فلج کردن اقتصاد ایران به 
دلیل وجود همســایگان متعدد و وجود شرایط 
دور زدن تحریم ها توانسته به زندگی خود ادامه 
دهد اما این شکست به معنای پیروزی ما هم 
نیســت. باید بدانیم اگر آمریــکا موفق به زانو 
درآوردن ایران نشده اما کشور ما چه به دست 
آورده اســت؟ درست اســت که ما به زندگی 
ادامه دادیم و با تورم بــه فقر خودمان اضافه 
کردیــم. آیا این فقر پیروزی ماســت؟ ما باید 
در جایگاهی بالاتر از کشورهای عرب حاشیه 
ایران  بنابراین  خلیج فارس قرار می داشــتیم. 
هــم باید قاعدتاً با تصمیم عقلانی، خواســتار 
بازگشــت به بازار جهانی، عرصه بین المللی و 
انزوا باشد و استقلال اقتصادی مخدوش شده 

خود را ترمیم کند.
تمایلی دوجانبه از ســوی تهران و واشــنگتن 
برای احیای برجام وجود دارد. برخی در داخل 
کشــور با هرگونه روند دیپلماتیک و تعامل با 
جهــان مخالفت می کنند و امروز هم شــاهد 
هســتیم که ســخن از خــروج از NPT را به 
میــان آورده اند و البته برخی دیگر از ابتکاراتی 
سخن می گویند که باید پاســخ دهند آیا این 
ابتکارات با جایگاه بین المللی ایران و شــرایط 
میز مذاکرات ســازگاری دارد یا نه چراکه دنیا 

زیر بار سخنان یک طرفه نمی رود.
در برجام راه دیپلماســی را پیش گرفتیم و با 
تبادل امتیاز توانســتیم یک توافق بین المللی 
مهم را کســب کنیم و اینکــه آقای ترامپ به 
صورت یکجانبه از این توافق خارج شــد کار 
احمقانه و بی حاصلی بود که هیچ کشــوری با 
او همراهی نکرد و امروز هم آمریکا بر اشتباه 
بــودن این اقدام تاکید دارد و ارزش برجام هم 
همین است. باید بر این نکته هم واقف باشیم 
که آمریکا علاقمند اســت کــه این تحریم ها 
برداشــته شــود اما نیازی به برداشــته شدن 

تحریم ندارد.

نمایندگان مجلس آدرس
 غلط ندهند

صــرف نظر از موضعگیری ســطحی چند نماینده که 
معمــولًا در بیشــتر مجالس قانونگــذاری دنیا هم به 
چشم می خورد انتظار این بود که هیات رئیسه مجلس 
عمیق تر با این موضوع برخــورد کند. اما بیانیه ای که 
مجلس در واکنش به قطعنامه شورای حکام صادر کرد 
نشان داد که میان اظهارات چند نماینده و موضعگیری 

کلیت مجلس تفاوتی وجود ندارد.
صدور قطعنامه شورای حکام و بدنبال آن کاهش ارزش 
ریال و به تبــع آن کاهش قدرت خرید مردم نشــان 
می دهــد که برخلاف تصور جریــان حاکم بر دولت و 
مجلس، سیاســت خارجی و برجام از اقتصاد و معیشت 

مردم جدا نیست.
بســیاری از نمایندگان مجلس دهم که در آن دوره به 
ناحق بــه وکیل الدوله بودن متهم شــدند متوجه این 
اصل بدیهی بودند که اقتصاد از سیاســت جدا و قابل 
تفکیک نیســت از این رو بــا درک موقعیتی که دولت 
روحانی در آن قرار داشت سعی می کردند که با اجتناب 
از نقد و تخریب دولت به مشــکلات دامن نزنند. پیرو 
همیــن دغدغه بود که از رویکــرد و مواضع دولت در 
حوزه سیاســت خارجی حمایــت می کردند تا بتواند در 
مجامع بین المللی از منافع ملی حراســت کند. در آن 
روزهای حساس بســیاری از نمایندگان امروز مجلس 
که آن وقت در قامت منتقــد دولت فعالیت می کردند 
با بروز کوچکترین نوســانی در قیمت ارز و سکه آن را 
بهانــه ای برای حمله به دولت قرار داده و از این که به 
زعم آنــان دولت به ظرفیت های داخلی توجه نمی کند 
ســخن ها ســرمی دادند و از مردم می خواستند که اگر 
از انتخاب اشــتباه خود برگردند و آنان را انتخاب کنند 
مشکلات معیشــتی و گرانی ها را یکی پس از دیگری 

مرتفع می سازند.
اما اکنون با گذشــت بیش از دو سال از حضور آنان در 
مجلس یازدهم انتظار این بود که در مواجهه با چالش ها 
و مشکلات کشــور و مطالعه گزارش های کارشناسان 
مرکز پژوهش ها و نیز تحلیل رسانه ها و منتقدان به این 
نتیجه می رسیدند که مفروضات و برداشت ها بالاخص 
نبود رابطه میان سیاســت خارجی با وضعیت اقتصادی 
کشور، چندان با واقعیت منطبق نبوده و سامانه نظریه ها، 
اســتراتژی و راه حال های کوتاه و درازمدت باید دچار 

تغییر شود.
با کمال تأســف نه تنها این اتفاق نیفتاده اســت بلکه 
به جــای تأمل در خصوص بازخورد برخی تصمیم ها و 
اهتمام نســبت به اصلاح آن ها بعضاً به بیان مسائل و 
مشکلات اکتفا نموده اند و برخی از آنان نیز خط و نشان 

هم برای مقصران وضع موجود کشیده اند.
با این همه بازاندیشــی بر روی برخی مسائل اساسی 
که اخیراً رخ داده، بســیار حیاتی به نظر می رسد؛ بعد از 
تصویب قطعنامه شورای حکام علیه کشورمان حداقل 
انتظار می رفت که نمایندگان مجلس روی این مســاله 
اندکی تأمل می کردند که چرا اروپایی ها که پیش از این 
منتقد رفتار دولت آمریکا بودند و از آن ها می خواستند که 
به برجام برگردند اینک با آمریکا برای اعمال فشــار به 
ایران همراه شده و خود بانی صدور قطعنامه علیه ایران 
شده اند؟ جا داشت نمایندگان مجلس مسئولان مربوطه 
را بازخواســت کنند و از آنها بپرســند که چرا قطعنامه 
علیه ما در شورای حکام ارائه و به این سهولت تصویب 
شــده است؟ لازم است بررسی کنند که کدام تحلیل و 
محاسبات غلط کدام یک از مسئولان منجر به تصویب 
قطعنامه ای شده که در فضای کسب و کار کشور تأثیر 
منفی گذاشته است؟ و البته با نگاهی معطوف به منافع 
ملی بیاندیشند که چه راه یا راهکارهای کم هزینه تری 
وجــود دارند که می توان با اتکاء و انتخاب آنها از منافع 

ملی و معیشت مردم صیانت کرد.
صــرف نظر از موضعگیری ســطحی چند نماینده که 
معمــولًا در بیشــتر مجالس قانونگــذاری دنیا هم به 
چشم می خورد انتظار این بود که هیات رئیسه مجلس 
عمیق تر با این موضوع برخــورد کند. اما بیانیه ای که 
مجلس در واکنش به قطعنامه شورای حکام صادر کرد 
نشان داد که میان اظهارات چند نماینده و موضعگیری 

کلیت مجلس تفاوتی وجود ندارد.
علــی رغم این وضعیت از آنجا که تجارب گذشــته و 
وقایع جاری نشان می دهند که افزایش تنش پیرامون 
برجام و تیره شــدن روابط با آژانس، فضای کســب و 
کار کشــور را بیش از گذشــته ملتهب می سازد لذا از 
نمایندگان محترم استدعا دارم مواضعی اتخاذ نکنند که 
به ظاهر قاطعانه اما در عمل تداعی کننده بن بســت و 
نبود راهکاری برای خروج از این وضعیت است چرا که 
این پیام به نوبه خود به افزایش التهابات در بازار داخلی 

منجر می انجامد.
*نماینده سابق مجلس  

افزایش قیمت های اخیر و تنگنای معیشتی 
مــردم، موضوع روز و مشــترک مقامات 
دولتــی و غیردولتی، فعالان سیاســی و 
افکارعمومی است. تلاش های مقامات و 
مسئولات برای کاستن از فشار گرانی ها، 
بــه عنوان نیاز روز ادامــه دارد و هر یک، 
بنوبه خود، درصددند ترمز افزایش قیمت ها 
را بکشــند. محمدحســن آصفری، نایب 
رئیس کمیســیون امور داخلی و شوراها و 
نماینده اراک در مجلس شورای اسلامی 
دربــاره وضعیت موجود و کوشــش های 
نمایندگان قوه مقننه جهت مهار قیمت ها 

سخن گفته است:
آیاجراحیاقتصادیکهدرحالاجراست ��

همانچیزیاستکهمجلسبهتصویبرسانده
است؟

هر دو قوه مقننه و مجریه معتقدند جراحی 
اقتصادی با حذف ارز ترجیحی باید انجام 
شود، ولی مجلس نظرش بر این است که 
جراحی مذکور با افزایش قیمت ها فشــار 
زیادی به مردم وارد کرده اســت. در حالی 
که طبق مذاکرات قرار بود این فشار قابل 
تحمل باشــد. اما متاسفانه فشار اقتصادی 
روی مردم خیلی زیاد شــده، علیرغم آن 
که رئیس جمهوری بارها در سخنرانی ها و 
موضعگیری های خود چه قبل و چه بعد از 
انتخابات تاکید کرده اند که باید به وضعیت 
مردم توجه شود، ولی متاسفانه تصمیماتی 
که بعداً گرفته شــده، دنبال کردن چندین 
کار بــا هــم، و تعجیل در اجــرا، چنین 

مشکلات بزرگی را ایجاد کرده است.
چندین �� کردن دنبال و مذکور تعجیل

موضوعباهمباغفلتازچهمسایلیصورت
گرفتهاست؟

متاسفانه در گذشــته تصمیمات با توجه 
به تحقق بســترهای ضــروری از جمله 
زیرســاخت ها و ساختارهای اجرایی اتخاذ 
نشده اســت. همچنین در اجرا، به ضربه 
گیر فشار به طبقه محروم از طریق در نظر 
گرفتن بسته های اقتصادی توجهی نشده 
اســت تا از این طریق دهک های محروم 

مورد حمایت واقع شوند.
اخیراًبهافزایشمیزاننارضایتیمردماشاره ��

کردهاید،مردمدرحوزهانتخابیهشما،منتقدچه
مسایلیهستند؟

در حوزه انتخابیه بنده، مهم ترین موضوع از 
نظر مردم گرانی کالاها است.

ریشهاینگرانیهاکجاست؟ ��
در گرانی کالاها فقط دولت مقصر نیست 
بلکه بخشــی از تقصیرات هــم برعهده 
مجلس اســت. از جمله افزایش ناگهانی 
قیمت حامل هــای انــرژی در بودجه یا 
افزایش سود گمرکی کالاهای وارداتی به 
منظور کمک به پروژه های عمرانی، باعث 
افزایش قیمت ها و فشــار روی مردم در 

خریداری ارزاق عمومی شده است.
مجلسودولتبرایبرداشتنفشارازروی ��

مردمچهطرحیدارند؟

مجلس و دولت به طور مشترک به دنبال 
کاهش فشــار روی مردم هستند. به نظر 
می رســد برای این منظور به ویژه باید از 
ریخــت و پاش هایی که از قبــل بوده و 
کماکان در برخی حوزه های دولتی وجود 

دارد آغاز کنیم.
اجرایطرح»کالابرگالکترونیک«بهعنوان ��

الزاموشرطمجلسبرایموافقتباحذفارز
ترجیحیکجاانجامید؟

مجلس به دولت اعلام کرد قبل از حذف 
ارزترجیحی بایــد به گونه ای عمل کند تا 
کمترین فشــار بر مردم وارد شــود. برای 
ایــن منظور، دولت باید به ســامان دادن 
زیرساخت ها و ساختارهای اجرایی جراحی 
اقتصادی از جمله افزایــش تولید کالا و 
توزیع گســترده آن در بازار، اقدام می کرد. 
برای مثال اگر بنااست کالابرگی به مردم 
داده شــود، باید مشخص شود شامل چه 
کالاهایی باشد. در ابتدا قرار بود فقط ۴ قلم 
کالا گران شــود، اکنون این تعداد تا ۳۰۰ 
قلم رسیده است. بنابراین کاملًا آشکار شد 
که حذف ارز ترجیحی نه فقط روی ۴ قلم 
کالا بلکه روی بسیاری از کالا مؤثر بوده 

و آن ها را دچار افزایش قیمت کرده است. 
در اقدامات بعدی نباید اجازه بدهیم چنین 

اشتباه محاسباتی صورت بگیرد.
دولــت باید بــا افزایش دهنــدگان نرخ 
کالاهایی که در داخــل از نظر مواد اولیه 
و تولید وابسته به واردات نیستند، برخورد 
جدی بکند. زیرا شــاهدیم نرخ این دست 
از کالاها نیز به محض افزایش قیمت ارز 
افزایش می یابد. همچنین باید مشــخص 
شــود کدامیک از تصمیمــات مجلس یا 
دولت عامل گرانی هســتند، تا در ارائه راه 
حل های جدید، مردم بیــش از این دچار 
گرفتاری ناشی از افزایش قیمت ها نشوند.

توزیعکالابرگالکترونیکچهزمانیتحقق ��
مییابد؟ومحدودبهکدامدهکهامیشود؟

اعلام زمان اجــرای کالابرگ با توجه به 
درنظر گرفتن تمهیدات لازم ســاختاری 
و دراختیار داشتن اطلاعات لازم برعهده 
دولت اســت. ضمن این کــه دولت باید 
تصمیم بگیرد کالابرگ یا پول نقد بپردازد، 
منتها ما معتقدیم بــا حذف ارز ترجیحی، 
همه دهک های جامعه باید از یارانه ۳۰۰ 
یا ۴۰۰ هزارتومانی یا کالابرگ الکترونیکی 
استفاده ببرند. حال اگر دولت می خواهد به 
دهک های کمتر برخوردار بیشــتر کمک 

کند موضوع دیگری است.
اشارهایداشتیدبهگرانیتا۳۰۰قلمکالا،آیا ��

دولتومجلس،تلاشمشترکیبرایکنترل
جهشقیمتهادارند؟

مجلس آماده است اکر دولت بخواهد برای 
کنترل جهش قیمت ها، لایحه پیشنهادی 
به مجلــس ارائه کنــد، آن را در اولویت 
بررســی خود قرار دهد و خــارج از نوبت، 
رسیدگی کند. علاوه براین، مجلس پیگیر 
طرحی اســت تا با تصویب آن از هر گونه 
اقــدام و تصمیمی که منجــر به افزایش 

رسمی قیمت ها شود، جلوگیری کند.

نماینده اراک: در پی تصویب طرح جلوگیری از افزایش رسمی قیمت ها هستیم

مجلس ترمز گرانی را می کشد؟

 هر چند در نهایت، رسول زاده توانست حمایت 
دولت ایران را جلب و جذب کند، لیکن ســبب 
شد دشمنان توسعه روابط دو کشور از این امر 
برای ایجاد تنش اســتفاده کنند و هر از گاهی 
به عنوان اهــرم دخالت تفرقــه افکنانه بهره 
جویند. فارغ از درســتی و نادرســتی موضوع، 
درباره چیســتی و ماهیت این نام گذاری باید 
خاطرنشــان کرد که ریشــه بســیاری از سوء 
تفاهمات کنونی نیز به همــان مقوله تاریخی 
و همــان جریان تفرقه افکــن برمی گردد، به 
طوری که در جنگ قــره باغ نیز همان مقوله 
به طور واضح و روشــن و در ســطحی وسیع 
و حاد خود را نشــان داد و اگر حکمت، تدبیر، 
اراده و روشنگری مقام معظم رهبری حضرت 
آیت الله خامنه ای نبود و بدین طریق بر جریان 
امور اشــراف حاکمیتی مســتولی نمی شــد، 
امروزه شــاهد شــکاف های عمیق و خسارات 
جبران ناپذیری می شــدیم؛ و چه بســا که از 
این طریق دشــمنان دو کشــور به هدف خود 
نائل می شــدند.به رغم عقاید آن دسته از قلم 
به دســتان مخالف در ایجاد اختلاف و دشمنی 
بین دو کشــور به ویژه در حــوزه مطبوعات و 
رســانه های گروهی دو کشور، مسئولان مدبر 
تاکنون توانســته اند با درایت و عقلانیت، امور 
را هدایت کنند و توســعه روابط را در راستای 
منافع دو کشور در صدر برنامه ها داشته باشند.

با این حــال، علی رغم وجود اراده و انگیزه در 
توســعه روابط فی مابین، مســائل و مشکلات 
عدیده ای در ســال های اخیــر گاه خودنمایی 
کرده و با به چالش کشــیدن دیپلمات های دو 
کشــور، موجب کندی در توســعه روابط شده 
رئیس  مآبانه  فولکلوریک  است.رجزخوانی های 
جمهوری ترکیه در مراســم جشن پیروزی قره 
باغ، ابهامات موجــود در باب حضور نمایندگی 
دفتر مقام معظم رهبری در باکو، ســوتفاهمات 
در موضوع میراث فرهنگی مشــترک همچون 
نظامــی گنجوی و اعتراض هــای جامعه ادبی 
کشــور به برخی تحریفــات در این خصوص 
و همچنیــن اتهام زنی های مکــرر مطبوعات 
آذربایجان مبنی بر ناراحتــی ایران از پیروزی 
آذربایجــان در جنگ قره بــاغ، موضوع روابط 
ایــران و ارمنســتان، آذربایجان و اســرائیل، 
اختلاف نظــر در خصوص تعیین رژیم حقوقی 
دریای خزر و ده ها مســاله دیگــر، از مواردی 
است که ســبب سردی روابط و یا مانع توسعه 
روابط دو کشور بوده است.گفتنی است، در دوره 
جدید ریاست جمهوری اسلامی ایران با توجه 
به اندیشه های اسلامی و ملی و نگاه رئالیستی 
جناب آقای ســید ابراهیم رئیســی بر مبنای 

منظومه فکــری و رهنمودهــای مقام معظم 
رهبری، خوشــبختانه علی رغــم تلاش های 
برخی صاحب نفوذان ناسیونالیست باستان گرا 
و سلطنت طلب ها و مخالفان توسعه روابط دو 
کشور، مجموعه دیپلماسی سیاسی و فرهنگی 
کشــور همواره درصدد رفع ســوء تفاهمات و 
موانع توســعه ارتباطات بوده و هســت. سفر 
مقامــات دو کشــور در حوزه هــای مختلف، 
نتیجه همیــن طرز تفکر می تواند باشد.ســفر 
وزیر فرهنــگ آذربایجان به ایران و حضورش 
در بارگاه رهبر فقید جمهوری اســلامی ایران 
حضــرت امام خمینــی )ره( با اهدای دســته 
گل در فضــای معنــوی و دیدارهای مختلف 
فرهنگی و همچنین در این ارتباط، ایفای نقش 
دیپلماســی فرهنگی توسط سازمان فرهنگ و 
ارتباطات اسلامی برای نخستین بار به عنوان 
تنها متولی فعالیت هــای فرهنگی در خارج از 
کشــور از ابتکارات و دورنگری وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قلمداد می شود که در نهایت، 
این حرکت حکایت از آن دارد که اولًا انگیزه و 
اراده نسبت به توسعه روابط فرهنگی و تحرّک 
زایی در حوزه دیپلماسی فرهنگی افزایش یافته 
اســت و در ثانی نهادهــای فرهنگی به ویژه 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی می توانند 
با اســتفاده از نظر کارشناسان مجرب با توجه 
به سابقه سی ســاله در دیپلماسی فرهنگی در 
حیطه وظائف خود نقش بســیار موثری را ایفا 
کنند تا شــاهد تحولات اساســی و پیشرو در 

دیپلماسی فرهنگی در این زمینه باشیم.
ســفر وزیر فرهنگ آذربایجان بــه جمهوری 
اسلامی ایران و استقبال رئیس سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اســلامی و میزبانی وزارت فرهنگ 
کشورمان که با سعه صدر توام بود و با ابتکارات 
ویژه ای که در اجرای برنامه های متنوع به عمل 
آمد، در حالی صورت گرفت که به زعم برخی، 
اعتصاب غذای روحانــی آذربایجانی در زندان 
در اعتراض به اهانت مأمور زندان به ســاحت 
باریتعالــی و پیامبــر عظیم الشــأن و حمایت 
تعدادی از روحانیــون و همچنین به دنبال این 
حادثه واکنش های برخی از نهادها و روحانیون 
و ائمه جمعه کشــورمان می تواند از جهاتی این 
ســفر فرهنگی را تحت تأثیر قرار دهد. اما علی 
رغم وجود این مسائل حاشــیه ای، با توجه به 
برنامه های  و  مطبوعاتی ســفر  گزارش هــای 
فرهنگــی و دیدارهــا و ملاقات هــا و احتمالًا 
امضای برنامه مبــادلات فرهنگی، می توان با 
قاطعیت اذعان داشــت که دو کشور علی رغم 
برخــی ســوءتفاهم ها و اختلاف هــا همچنان 
مصمم به گســترش روابط فرهنگی و سیاسی 

هســتند. به ویژه با افتتاح و گشایش احتمالی 
نمایندگی فرهنگی کشــور آذربایجان در ایران، 
فعالیت های فرهنگی دو کشور بر مبنای موازنه 
و همسان سازی به انجام خواهد رسید. بنابر این 
با توجه به رویکرد جدید و مسائل خرد و کلان 
فرهنگی و ضرورت توســعه و تعمیق و تحکیم 
روابط و همکاری ها و همچنین ضرورت اجرای 
برنامه های مشترک ادبی، تاریخی، فرهنگی و 
دینی بر مبنای رهنمودهای اخیر رهبری و اتخاذ 
تدبیر ابتکاری معظــم له در خصوص میراث و 
مفاخر فرهنگی مشترک با کشورهای همسایه، 
ضروری است دو کشور از ظرفیت های نخبگان 
فرهنگی و کارشناســان تاثیرگذار در راســتای 
همکاری هــا و مطالعات و اجــرای برنامه های 
مشــترک بهره جویند. حضور کارشناســان با 
تجربه، خیرخواه، دلســوز و حامی توسعه روابط 
فی مابیــن و همچنین حضور عناصر تاثیرگذار 
فرهنگی در بدنه دیپلماسی فرهنگی و نیروهای 
اعزامــی خواهد توانســت تصمیم های کلان، 
مفید و سازنده رهبران و مسئولان کشور را در 
راســتای منافع دو طرف به منصه ظهور و اجرا 
برساند، و همچنین در گشایش فضاهای جدید 
برای توسعه روابط فرهنگی و حل سوءتفاهم ها 
و تحکیم همکاری های همه جانبه بســیار مؤثر 

واقع شود.
اجرای برنامه های مشترک فرهنگی از قبیل ساخت 
فیلم و ســریال شــاه اســماعیل صفوی به عنوان 
مهمترین مفخر مشــترک و زیر بنای دولتی، توجه 
به ادبیات مرثیه و تعزیــه خوانی با توجه به پایگاه 
تاریخی این ادبیــات در قفقاز، تشــکیل کارگروه 
مطالعــات تاریخی فرهنگی به منظــور راه اندازی 
باب گفــت وگوهای علمی و فرهنگی برای تقریب 
اندیشــه ها در این حوزه و توجه به موسیقی آیینی 
و سنتی برای حضور مشــترک در میدان موسیقی 
جهــان می تواند از برنامه های اولویــت دار و تأثیر 
گذار و کارگشــا تلقی شــود.با توجه به کلیت امر و 
مجموعــه برنامه هــا از حیث ســیرت و صورت و 
همچنین با در نظرداشــت جنبه ماهوی و شکلی و 
تشــریفاتی برنامه ها باید این سفر فرهنگی را تا به 
اینک مفید و موفق ارزیابی کرد و به مســئولان و 
دست اندرکاران به ویژه به مسئولان وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی و ســازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامی و همه دست اندرکاران دیپلماسی فرهنگی 
این موفقیت را تبریک گفت.البته ارزیابی این ســفر 
فرهنگی و سنجش میزان تاثیرگذاری آن در روابط 
فرهنگی به طور مســتقیم و در روابط سیاســی به 
طور غیر مستقیم امری است که پس از پایان سفر 
با ملاحظه همه برنامه های انجام شــده قابل ارائه 

است.

فروزان آصف نخعی
روزنامهنگار

این همه فراز و نشیب 
در روابط ایران و 

آذربایجان؟!

تنش زدایی 
با دیپلماسی 

فرهنگی

فرهنگی،  سیاســی،  روابــط 
و  ایــران  اجتماعی  و  دینــی 
دستخوش  همواره  آذربایجان، 
بوده  تغییــرات  و  تحــولات 
نشــیب های  و  فــراز  و 
اســت. داشــته  را  زیــادی 

از بــدو تشــکیل نخســتین 
در شرق  دموکراتیک  جمهوری 
اسلامی به رهبری محمد امین 
رســول زاده، موثرترین متفکر 
و نخســتین طراح  اســلامی 
منشور و اساســنامه حاکمیت 
مســلمانان در قفقاز و روسیه، 
روابــط دو کشــور در هاله ای 
از ابهام بــوده، به طوری که با 
نامگذاری این جمهوری به نام 
و  تفاهمات  ســوء  آذربایجان، 
کشور  دو  در  دیدگاه ها  اختلاف 
بالا گرفت. علی رغم اندیشــه 
ورزی های محمد امین زاده این 
اقدام از سوی برخی از فعالان 
مدنی و ادبی وقت ایران از قبیل 
نیز سخت  بهار  الشعرای  ملک 
مــورد اعتراض قــرار گرفت. 

فریدون مجلسی

جلال میرزایی*
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

3
اقتصاد

یادداشت

بحران عقلانیت در اقتصاد

با تعیین قیمت دســتوری برای ارز مخالفم چراکه اساســاً 
اقتصاد دســتور و فرمان نمی پذیرد. موضوع این است که 
با مســائل اقتصادی برخورد علمی و کارشناسی نداریم که 
یکی از مصادیق بارز آن، همین بودجه ســال جاری است. 
در بودجه، مخارج دولت بی حد و حســاب افزایش یافته و 
به طور قطع، بر روی نقدینگــی اثر می گذارد و زمانی که 
نقدینگی رشــد پیدا می کند، اثر آن را در تورم می بینیم. به 
همین دلیل اســت که امروز توده های مردم افزایش نرخ 

تورم را لمس می کنند.
اساساً اولین مقدمات برای انجام جراحی یک بیمار داشتن 
اتاق عمل با شــرایط تثبیت شده است و باید برای جراحی 
موفق یک جراح حاذقی کار را بر عهده بگیرد که متاسفانه 
در جراحی اقتصادی کشور، جراحان حاذقی کار را بر عهده 

ندارند.
 درواقع مشاوران اقتصادی دولت جزو اقتصاددان های رده 
دو و سه کشــور هســتند، این در حالی است که بهترین 
کارشناسان و اقتصاددان های کشور به دلیل اینکه به منافع 
ملی می اندیشند و بر این باور هستند که باید با دنیا تعامل 
داشته باشیم، مجرم شناخته می شوند. به جای اینکه در این 
شرایط فعلی کشور، از نظرها و راهکارهای این کارشناسان 
استفاده شود، روزنامه وابســته دولت و جناح تندرو و نهاد 
قدرت عمــلًا این افراد را تهدید می کنــد. در کجای دنیا 
کارشناس اقتصادی اجازه اظهار نظر و ارائه راهکار را ندارد؟

در حال حاضر با بحران عقلانیت در کشور مواجه هستیم 
چراکه در شرایط تورم ۶۰ الی ۷۰ درصدی و تورم فزاینده 
چه کسی دســت به اصلاحات اقتصادی می زند؟ در ابتدا 
باید تورم کنترل می شــد و اقتصاد به یک ثبات می رسید، 
بعد از آن مســئولان دســت به اجرای تصمیمات منطقی 
اقتصادی می زدند. در این شــرایط دیگر نیازی به افزایش 
۵۷ درصدی حقوق و دستمزدها نبود که همین عامل هم 
خود به طور مجدد باعث افزایش نرخ تورم شــود. معتقدم 
وزیر سابق کار بسیار عملکردی ضعیفی در این باره داشت 
و نه تنها عاملی برای افزایش نرخ تورم ایجاد کرد بلکه به 
افزایش نرخ بیکاری دامن زد و هزینه های دولت را بالا برد. 
همان موقع نســبت به لایحه بودجه ۱۴۰۱ هشدار دادیم 
چراکه معتقد بودیم لایحه تورم زا طراحی و تدوین شــده 
و امــروز نتیجه آن را در افزایش نرخ تورم می بینیم، حجم 
بودجه دولت روز به روز در حال افزایش اســت و اگر دولت 
خواهان اصلاحات اقتصادی است باید سه راهکار اصلاحی 
را انجام دهد که اولین آن اصلاحات مالی یعنی اصلاح در 
ســند بودجه و کاهش مخارج غیر ضروری است. مجلس 
اصلاحات را باید از خودش شــروع کنــد، بودجه مجلس 
نسبت به ســال ۹۷ بیش از دو برابر افزایش پیدا کرده در 
حالی که مگر تعداد نمایندگان مجلس افزایش یافته است؟ 
یا اینکه اعضای شــورای نگهبان ۱۲ نفر هستند اما با این 
حال بودجه مجموعه شورای نگهبان هر سال به طور قابل 
توجهی افزایش پیدا کرده به طوریکه نسبت به سال ۶۴ که 
بودجه شــورای نگهبان حدود ۵ میلیون تومان بوده تا چند 

هزار برابر افزایش یافته است.
وی گفت: شــورای نگهبان حزب سیاســی نیست و قرار 
نیســت در هر اســتان دفتر داشته باشــد و این شورا باید 
بــه وظیفه اصلی خود برگردد و وظایف تعریف شــده این 
شــورا نیاز به چنین بودجه ای ندارد. یا اینکه بودجه مجمع 
تشــخیص مصلحت بیش از یک وزارتخانه است یا بودجه 
در نظر گرفته شده برای ســازمان تبلیغات اسلامی ارقام 
قابل توجهی اســت و این به معنای بی انضباطی در ســند 
بودجه و افزایش فزاینده حجم بودجه است که در نهایت به 
دلیل عدم وصول درآمدها، همین موضوعات باعث افزایش 
کسری بودجه می شود، در نقدینگی و تورم اثر می گذارد و 
قدرت خرید مردم را کاهش می دهد.موضوع بعدی اصلاح 
سیستم بانکی و انضباط پولی است. حجم بدهی های معوق 
بخش خصوصی به و حجم بدهی های دولت به سیســتم 
بانکــی افزایش پیدا کرده و شــرکت های دولتی به دلیل 
عدم کســب درآمد از سیســتم بانکی وام گرفتند و آن را 
هم پرداخت نکردنــد. افزایش بدهی ها هم باعث افزایش 
نقدینگی می شود و در نهایت نرخ تورم را افزایش می دهد.

سومین موضوع اصلاح بی انضباطی اداری و سیستم اداری 
اســت، در همه کجای دنیا بهترین نیروی انسانی را جذب 
دولت می کنند اما دولت کشورمان هر چه نیروی ضعیف از 
دانشــگاه های درجه چهار و پنج بوده با روابط جذب کرده 
و این افراد پســت مدیریتی گرفته اند. اساساً تیم اقتصادی 
دولت فعلی نسبت به دولت های اوایل انقلاب از نظر سواد و 
تجربه بسیار کاهش یافته است. برای مثال عملکرد مرحوم 
نوربخش در ریاســت بانک مرکزی اصلًا قابل مقایســه 
با مدیر فعلی نیســت یا عملکرد نمازی در وزارت اقتصاد 
را نمی تــوان با وزیر فعلی دولت مقایســه کرد و همچنین 
نمی توان اقدامات آقای بانکی در سازمان برنامه بودجه را با 
عملکرد اقای میرکاظمی مقایسه کرد. در واقع در این مدت 
دولت مدیران و نیروی انسانی بی کفایت را جذب کرده وبه 
*کارشناس اقتصادی کار گرفته است.  

گزارش

کالای اساسی وارداتی با ارز ۴۲۰۰ 
خاک شد!

دو دســتگاه تریلی حاوی کنجاله ســویا که از بندر 
خارج و درنهایت با بار خاک به مقصد رسیده، توقیف 
شده اســت ولی ابهامات پرونده محموله ای که با ارز 
۴۲۰۰ تأمین ارز شده مشــخص نیست؛ گمرک نیز 
اعلام کرده که محموله کنجاله را با تائید وزارت جهاد 
ترخیص کرده ولی مســئولیتی برای رهگیری بعد از 

آن ندارد.
 اعلامی که اخیراً دادســتانی در رابطه با توقیف یک 
محموله کالای اساســی داشــت، بار دیگر از پرونده 
فســاد در واردات کالای اساســی پرده بر داشــت. 
جباری-دادستان عمومی و انقلاب گالیکش )استان 
گلستان(- گفته که دو تریلی خاک که به اسم کنجاله 
سویا وارد گلستان شده بود، توقیف شده است، طبق 
بارنامــه این دو تریلی، ۵۰ تن کنجاله ســویا از بنادر 
جنوبی خارج ولی در مقصد که گلســتان بوده، خاک 

تحویل شده است.
این محموله برای یکی از دو شرکت دولتی واردکننده 
کالای اساســی بوده و باید در ســیلوی دولتی شهر 
مقصد تخلیه و در قالب ســهمیه کنجاله ســویا و با 
تعرفه دولتی بین دامداران استان توزیع می شده ولی 

در نهایت کنجاله ای در کار نبوده است.
ترخیص با تائید وزارت جهاد بود

اینکه از ابتدا در اظهار کالا تا ترخیص و مسیر حرکت 
به سمت مقصد چه اتفاقی افتاده که محموله از سویا 
به خاک تغییر پیدا کرده، مشخص نیست و به توضیح 
دســتگاه های مرتبط از جملــه وزارت جهاد و وزارت 
صمــت نیاز دارد، این در حالی اســت که پیگیری از 
گمرک نشــان می دهد که ترخیــص صورت گرفته، 

کنجاله سویا بوده است.
آن طور که لطیفی-سخنگوی گمرک ایران- به ایسنا 
گفته، جزئیات این جریان فعلًا به گمرک اعلام نشده 
است ولی بررسی ها نشان می دهد که محموله مورد 
نظر از زمان اظهار تا ترخیص، کنجاله سویا ثبت شده 
و با تائید وزارت جهاد و دستگاه های ذی مدخل مجوز 
ترخیص گرفته است، به عبارتی بار تریلی های مدنظر 

که از گمرک و بندر خارج شده، سویا بوده است.
وی گفت که حدود دو ســالی است که طبق مصوبه 
وزارت کشــور و با حضور نمایندگان دســتگاه های 
مرتبط، سامانه ای که پس از ترخیص کالا از گمرک، 
رهگیری از زمــان ترخیص به بعد را دنبال می کرده، 
غیر فعال شــده و ســامانه جامع انبارهــای وزارت 
صمت برای تکمیل فرایند نظارتی جایگزین شــده 
اســت، بنابراین این ســازمان هیچ مسئولیتی درباره 

پیگیری های محموله بعد از ترخیص ندارد.
ســخنگوی گمرک یادآور شد که جریان ترخیص تا 
وصول کالا در ســامانه جامع تجارت قابل رهگیری 
است و از زمان اظهار کالا با تائید وزارت صمت امکان 

ترخیص کالا فراهم می شود.
مرغداران دنبال کنجاله می گردند ولی ...

کنجاله ســویا از جملــه نهاده های دامی اســت که 
به همــراه ذرت و جــو بیش از ۵۰ درصــد واردات 
کالای اساســی بــا ارز ۴۲۰۰ تومانــی را همواره به 
خود اختصاص داده اســت ولی به دفعات مرغداران 
و دامداران از عدم شــارژ سامانه بازارگاه برای تأمین 
این اقلام به خصوص کنجاله ســویا انتقاد کرده اند. 
اخیــراً رئیس هیات مدیره انجمــن صنفی گاوداران 
گفته بود که یکی از شــرکت های متعلق به سازمان 
تعاون روستایی، نهاده دامی را فروردین ماه در سامانه 
بــازارگاه به گاوداران فروخته و پول آن را نیز دریافت 

کرده، ولی هنوز به آنها تحویل نداده است.
روغن وارداتی با ۴۲۰۰ هم پوچ درآمد

این اولین ماجرای فساد در ارز ۴۲۰۰ نیست که حتی 
در رسانه ها مطرح می شــود؛ اعلام معاون وقت فنی 
گمرک، در سال گذشــته نیز نشان داده بود که یک 
شرکت معتبر با وجود اینکه برای واردات روغن ثبت 
سفارش دریافت کرده و برای آن هشت تا ۱۶ میلیون 
یورو تأمین ارز با نــرخ ۴۲۰۰ تومانی انجام داده بود، 
هیــچ روغنی وارد نکرده و محمولــه مربوطه روغن 
نبوده اســت و در حالی که در جریان رفع تعهد ارزی 

بود با ورود مراجع نظارتی متوقف شد.

اقدامــات و اظهارات اخیر وزارت اقتصاد و 
ســازمان امور مالیاتی، با تاکید بر افزایش 
درآمدهــای مالیاتــی دولت بــه همراه 
بالابردن شــفافیت در حــوزه اخذ مالیات 
برخی انتقادات را برانگیخته است. تاکید بر 
کاهش هزینه های دولت به جای بالابردن 
مالیات ها و یا مخالفت با رصد تراکنش های 
بانکی همراه با اعتراضات برخی اصناف از 

جمله این مخالفت ها است.
در همین راستا عبدالرضا ارسطو، کارشناس 
مالیاتی در رابطه با ایــن انتقادات، گفت: 
این استدلال درستی است که دولت باید 
هزینه هــای خود را کنترل کند و از بریز و 
و  کرده  خودداری  غیرضروری  بپاش های 
هزینه های اجتناب پذیر را کاهش دهد؛ اما 
این موضوع دلیل نمی شــود که به سمت 
اصلاح نظام مالیاتی و افزایش درآمدهای 

مالیاتی نرود.
وی افــزود: یعنی همزمــان و توامان با 
اصلاح بخش مصارف دولتی و هزینه ها، 
باید سمت درآمدهای دولت را هم اصلاح 
کنیم و به ســمت منابع پایــدار درآمدی 
برای دولت برویم.این کارشناس ادامه داد: 
همچنین درست است که باید به نحوی به 
سمت اصلاح نظام مالیاتی برویم که این 
درآمدهای مالیاتی کمترین فشار را بر قشر 
حقوق بگیر بیاورد و این می تواند خود را در 

اصلاح نظام مالیاتی نشان بدهد.
ارســطو در رابطه با شیوه های تحقق این 
سیاســت افزود: برای عملی شــدن این 
موضوع در مرحله اول باید از تجربه سایر 
کشورها استفاده کنیم. وقتی تجربیات سایر 
کشورها را بررسی می کنیم، می بینیم که 
آن ها به جای اینکه فشار بیشترین میزان 
وصول را به بنگاه های اقتصادی بیاورند که 

انگیزه های ســرمایه گذاری و پس انداز در 
فعالیت های اقتصادی را کاهش بدهد؛ به 
 PIT سمت نظام مجموع درآمد اشخاص یا
رفتند و بخش زیادی از نظام مالیاتی آن ها 

را همین پایه مالیاتی تشکیل می دهد.
وی افــزود: پس در نــگاه بلندمدت، اگر 
بخواهیم در نظــام مالیاتی خود اصلاحی 
به وجود بیاوریم که منجر به رکود نشــود 
و انگیزه هــای فعالیت اقتصادی را کاهش 
ندهد؛ باید از نظام مالیات بر شــرکت ها و 
مشاغل به سمت نظام بر درآمد اشخاص 
حرکت کنیم و ایــن مهم ترین اصلاحی 
اســت که باید در یک نظــام مالیاتی به 
صورت بلندمدت اتفاق بیفتد. این کارشناس 
خاطرنشــان کرد: دومین نکته این است 
که با توجه به همیــن قوانین موجود نیز 
ظرفیت های مالیات ستانی خوبی در کشور 
وجود دارد. فرارهای مالیاتی زیادی اتفاق 
می افتد که تاکنون نظام مالیاتی ما به جز 
یکی دو سال اخیر به سمت آن نرفته است.

به گفته ارســطو اگر بخواهیم به ســمت 
مبارزه با این فرارهای مالیاتی و شــناخت 
مودیان جدید برویــم احتمالًا اثر رکودی 
چندانی نخواهد داشت، زیر بخش رسمی 
اقتصاد تاکنون مالیات های خود را پرداخت 

می کــرده و از الان قصــد داریــم که به 
ســمت شناســایی بخش غیررسمی که 
فرار مالیاتی داشــته برویم، پس این هم 
اثر رکودی و ضد رشــد نخواهد داشــت. 
می توان اعتراضات مالیاتی اصناف را حل 
کرد.وی در رابطه با اعتراضات مالیاتی اخیر 
اصناف نیز گفت: در رابطه با مالیات اصناف 
باید به چند نکته توجه شــود. یکی اینکه 
در سال های گذشــته، دولت ابزاری برای 
اقتصادی  فعالان  اظهارات  صحت سنجی 
نداشــت و صرفاً هر چیزی که خود آن ها 
می گفتند را می پذیرفت چون به اطلاعات 

حساب های بانکی دسترسی نداشت.
طی یکی دو سال گذشته چون اطلاعات 
حســاب های بانکــی و تراکنش های پوز 
کامل در اختیار دولت قرار گرفته اســت؛ 
پــس دولت با دقت بیشــتری توانســته 
تراکنش هــای بانکــی این اشــخاص را 
شناســایی کند و آن ها را به حساب درآمد 
این اصناف تلقی کنــد. برای همین یک 
ســری افزایش هــای قابــل توجهی در 
درآمدهای آن ها برای سال گذشته اتفاق 

افتاد.
ارســطو ادامه داد: امــا از طرف دیگر این 
کســبه و اصناف اظهار می کنند خیلی از 

این تراکنش ها، مربوط به فعالیت شغلی ما 
نبوده یا مثلًا ســازمان امور مالیاتی اطلاع 
رسانی مناسبی در سال های گذشته نکرده 
که نکته درستی هم هست و وزیر اقتصاد 
و رییس ســازمان امــور مالیاتی روزهای 

گذشته به آن اشاره کردند.
این کارشــناس تاکید کرد: می توان برای 
سال های گذشته با ضریبی این درآمدهای 
غیرعملیاتی و غیر شغلی را از تراکنش ها 
حذف کرد و اصــل را بر صحت اظهارات 
مؤدی گذاشت و با فرهنگ سازی و اطلاع 
رسانی به کسبه و اصناف برای سال های 
آینده، همه تراکنش های حساب های شغلی 
و دستگاه های پوز آن ها را درآمد مشمول 
مالیات قرار دهند. وی همچنین ادامه داد: 
نکتــه ای که برای اصناف بــه وجود آمد 
همین بود که تراکنش های آن ها به طور 
کامل شناســایی شد و بعضی از کسبه که 
نتوانستند  کنند؛  اظهاری  می خواستند کم 
و در حق برخی هم که تراکنش های غیر 
درآمدی داشــند اجحاف شد. اما امسال را 
می توان با تسهیلات سازمان امور مالیاتی 
سپری کرد تا سال های آینده این مشکلات 
برطــرف شــود. دولت می تواند حســاب 
اشــخاص را رصد کند. ارسطو همچنین 
در پاســخ به این ادعا کــه دولت نباید به 
حســاب و تراکنش افراد دسترسی داشته 
باشد نیز گفت: اینکه دولت نباید دسترسی 
داشته باشــد ادعای غلطی است. در همه 
جای دنیا حساب و تراکنش های اشخاص 
حقیقــی و حقوقی و اشــخاص تجاری و 
غیرتجاری حداقل برای مبارزه با پولشویی 
و تأمین مالی تروریســم و در درجه بعدی 
بــرای مقابله با فرار مالیاتی و قاچاق مورد 
رصد و بررســی دولت قرار می گیرد و این 
حرف دقیقی نیست. همچنین نه تنها برای 
مالیات بلکه برای حمایت های یارانه ای هم 
دولت ها حســاب های بانکی افراد را رصد 

می کنند.

اعتراضات مالیاتی اصناف چگونه حل شود؟

حساب افراد در رصد دولت
صبا نوبری
روزنامهنگار

گروه اقتصادی: بازنشســتگان کشــورمان 
در حالی وارد چهارمین ماه از ســال ۱۴۰۱ 
می شــوند که همچنان وضعیــت حقوقی 
مشخصی ندارند و نمی دانند با وجود این تورم 
و گرانی آخــر ماه چه میزان حقوق دریافت 
می کنند. این در شــرایطی است که انتظار 
می رفــت با توجه به اعــلام ابطال مصوبه 
افزایش مســتمری های تأمین اجتماعی از 
سوی هیات تطبیق مقررات مجلس شورای 
اسلامی، مصوبه افزایش حقوق بازنشستگان 
به سود مســتمری بگیران سازمان تأمین 
اجتماعــی تغییر کنــد. امیدواریی که چند 
ساعتی بیشتر دوام نیاورد و دبیر خانه شورای 
اطلاع رسانی دولت رسماً اعلام کرد "هیات 
تطبیق از جایگاهی بــرای ابطال مصوبات 

هیات وزیران برخوردار نیست."
با این توضیحات اگرچه بعید به نظر می رسد 
بازنگری مصوبه افزایــش حقوق کارگران 
بازنشسته قطعی باشــد اما گویا مجلسی ها 

همچنان بر تغییر مصوبه تاکید دارند.
درهمیــن رابطــه ولی اســماعیلی رئیس 
کمیســیون اجتماعی مجلس در خصوص 
نظر هیات تطبق مصوبات مجلس پیرامون 
مغایرت مصوبه دولت با ماده ۹۶ قانون تأمین 
اجتماعی و فرآیند ابطال این مصوبه، گفت: 
براساس قانون نظر هیات تطبیق مصوبات 
مجلس مبنی بر مغایرت مصوبه هیات دولت 
با ماده ۹۶ قانون تأمین اجتماعی به صورت 

مکتوب به دولت اعلام می شود.
وی در پاسخ به سوالی پیرامون عدم پذیرش 
این نظر از ســوی دولت، عنوان کرد: دولت 

طی یک هفته پس از دریافت نامه مغایرت 
فرصت دارد و اگــر مصوبه را اصلاح نکند 
یا این نظر را نپذیرد در آن شــرایط مجلس 
براساس قانون این اختیار را دارد که مصوبه 
دولت پیرامون حقوق بازنشستگان را ابطال 
اجتماعی درخصوص  کند.رئیس کمیسیون 
تعییــن تکلیف حقوق های پرداخت شــده 
در صورت اصلاح مصوبه از ســوی دولت، 
گفت: بعد از اصــلاح این مصوبه و اجرایی 
شدن آن مابه التفاوت ماه های گذشته حقوق 

بازنشستگان پرداخت خواهد شد.
در همین حال مجتبی توانگر عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس هم در حســاب توییتری 
خــود از ابطال مصوبه افزایش مســتمری 
بازنشستگان تأمین اجتماعی در جلسه هیات 

تطبیق مقررات مجلس خبر داده بود.
این اظهــارات پس از آن صورت گرفت که 

کمیســیون تطبیق مقررات مجلس شورای 
اســلامی بــرای دومین بــار درخصوص 
رســیدگی به اختلاف کارگران بازنشسته با 

هیات دولت تشکیل جلسه داد.
حقوقبازنشستگاندرسهدستهجداگانهافزایش ��

مییابد
امــا وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
روزگذشــته در مــورد چگونگــی افزایش 
حقوق بازنشســتگان در اطلاعیه ای اعلام 
کرد مصوبــه هیات وزیران در مورد افزایش 
مستمری بازنشســتگان و سایر گروه های 
مستمری بگیر از ســازمان تأمین اجتماعی، 
افزایش سال جاری مســتمری این گروه از 
بازنشستگان را در سه دسته جداگانه در نظر 
گرفته و به ســازمان تأمین اجتماعی ابلاغ 

کرده است.
در دســته اول، مســتمری بازنشســتگان 

حداقل بگیر، از افزایش ۵۷.۴ درصدی متأثر 
خواهد شــد و تا رقم حداقل پنج میلیون و 
۵۸۰ هزار تومان ترمیم خواهد شد. در دسته 
دوم، مستمری بگیرانی که مستمری ماهانه 
آنان بیش از حداقل دســتمزد است و پس 
از اعمال افزایش ده درصدی ســال جاری، 
مستمری آنان کمتر از رقم ده میلیون تومان 
خواهد بــود، مبلغ ثابــت ۶۵۰ هزار تومان 
به عنوان کمک معیشتی، به مستمری آنان 
)تا ســقف مجموع مســتمری ۱۰ میلیون 
تومان( افزوده می شود. مستمری دسته سوم 
نیز که افرادی هســتند که مبلغ مستمری 
ماهانه آنان بیش از ده میلیون تومان است، 

ده درصد افزایش خواهد یافت.
دررابطهباافزایشحقوقبازنشستگاندرنهایت ��

چهکسیتصمیمگیریمیکند؟
مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و 
بودجه نیز در حاشــیه جلسه هیئت وزیران 
درپاسخ به این سؤال که در رابطه با حقوق 
بازنشســتگان چه کســی باید نظر نهایی 
را بدهد، هیات وزیــران یا مجلس؟ گفت: 
طبق آن چیزی که ما اطلاع داریم، قوانین 
می گوید، هیات دولت باید تصویب بکند که 
هیــات دولت تصویب کرده و هیات تطبیق 
باید به ریاست محترم مجلس، نظر مشورتی 
بدهد. بین مجلس و دولت جلساتی برگزار 
می شود و علی القاعده، بر اساس مستندات 

تصمیم خواهند گرفت.
میر کاظمی در پاســخ به این که اصلاحی 
صــورت خواهد گرفت، گفت: بســتگی به 

قانون دارد.

 افزایش حقوقِ متفاوت
»تدبیر تازه«  از آخرین موضع گیری ها درباره حقوق بازنشستگان گزارش می دهد

مهدی پازوکی *

زهرا شکری
روزنامهنگار

معاون وزیر کشاورزی: 
هیچ محدودیتی در 

خرید نان نیست

معاون وزیر جهادکشاورزی جزئیات طرح 
هوشمندسازی نان را تشریح کرد.

 محمد قربانی در پاســخ به این ســؤال 
که طرح هوشمندســازی نان قرار است 
چگونه اجرایی شود؟ گفت: اجرای طرح 
هوشمندسازی نان به صورت پایلوت در 

زنجان آغاز شــد تا آسیب ها و خلاهایی 
که ممکن بود وجود داشته باشد احصا و 
مرتفع شود. همچنین مسئولان مربوطه 
نیــز بتوانند زیرســاخت های اطلاعاتی 
ایجاد کنند و با پیوست اجتماعی، توجیه 
نانوایی هــا و بحث های فنی کار را پیش 
ببرند، زیرا این طــرح نیازمند کارتخوان 
هوشمند است.وی ادامه داد: فرآیند خرید 
نان مانند سابق است. یعنی خریدار کارت 
می کشد تعداد قرص نان مورد نیاز خود و 
پلاستیک را انتخاب و پرداخت از کارت 

اقتصادی  انجام می شــود.معاون  بانکی 
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه قیمت 
نان هیچ تغییری نخواهد داشــت، گفت: 
این طرح در زنجان، قزوین، چهارمحال 
و بختیاری، فارس و تهران و چند شــهر 
دیگر اجرایی شــده اســت. پیش بینی 
می کنیم تا پایان تیر این طرح کل کشور 
را پوشــش دهد.وی تصریــح کرد: در 
کل کشــور برای این طرح به ۸۳ هزار 
نیاز است. بحث های  دستگاه کارتخوان 
مربوط به پشتیبانی از کارتخوان ها بسیار 

پر اهمیت اســت. این دستگاه ها نیز نوع 
خاصی هستند. عملًا هم اتصال در برخی 
نانوایی شروع شده و در تهران نیز حدود 
۹۰۰۰ کارتخوان به نانوایی ها داده شده 
است.قربانی در ادامه گفت: خرید نان از 
کارت بانکی انجام می شود که به کد ملی 
متصل اســت. هیچ کارت دیگری صادر 
نمی شود. مقداری از هزینه نان از حساب 
خریدار کسر می شود مابقی نیز از حساب 
سایه پرداخت و به حساب نانوایی ها واریز 

می شود.
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جامعه

خبرخوان

افزایش تعداد معتادین 
متجاهر و کودکان کار تهران نسبت 

به سالیان گذشته

همزمان با برگزاری سومین جلسه کارگروه های ویژه 
کودکان کار و کارگــروه ویژه حمایت از خانواده های 
مددجویان مــاده ۱۶، اولین نشســت کارگروه ویژه 
پیشگیری از آســیب های اجتماعی قرارگاه اجتماعی 
شهر تهران با حضور دستگاه های ذیربط تشکیل شد. 
احمد احمدی صدر دبیر قرارگاه اجتماعی تهران با ذکر 
این مطلب افزود: این نشســت در راستای برنامه های 
قرارگاه اجتماعی شــهر تهران و تــدوام رویکرد دو 
کارگــروه تخصصی با تاکید بر مقولــه کودکان کار 
و معتادیــن متجاهر با حضور مدیــران و نمایندگان 
ارگان ها و دســتگاه های متولی و تشکل های مردمی 

برگزار شد.
وی با اشــاره به رویکرد قرارگاه اجتماعی و نهادهای 
متولی در امر برطرف نمــودن معضل کودکان کار و 
معتادین متجاهر شهر تهران و نقش پیشگیری همگام 
با اقدامات اجرایی در حل این معضلات تشریح کرد: 
با تمامی تلاش ها در برطرف نمودن معضل کودکان 
کار و معتادیــن متجاهــر، اگر در حوزه پیشــگیری 
ورود جــدی نکنیم، تمامی تلاش هــا در تمامی این 
حوزه ها بی نتیجه خواهد بود و آســیب ها تداوم یافته 
و به شــکلی دیگر جلــوه می نماینــد. احمدی صدر 
افزود: شهرداری تهران در این دوره مدیریت شهری 
از کارهای کالبدی، عمرانی و شهرســازی به سمت 
رویکرد اجتماعی گام نهــاده و آمادگی دارد در حوزه 
اجتماعی ورود جدی نماید و با زیرســاخت هایی که 
دارد می تواند در کنار سایر دستگاه های متولی، گامی 
اجرایی درحوزه کودکان کار و خانواده مددجویان ماده 
۱۶ طی نمایــد. ظرفیت های عظیمی در تمامی ابعاد 
فرهنگی و اجتماعی که می توان تمامی این ظرفیت ها 
را بــه عرصه میدان در کنار ســایر ارگان های متولی 
همچون سازمان بهزیســتی و سازمان مبارزه با مواد 
مخدر در پیشــبرد روند این حوزه ها آورد. مدیر عامل 
ســازمان رفاه، خدمــات و مشــارکت های اجتماعی 
شهرداری تهران با اشــاره به افزایش تعداد معتادین 
متجاهر و کودکان کار در تهران نســبت به ســالیان 
گذشته و نیاز به رویکردی اساسی در عدم افزایش این 
تعداد، استفاده از مدل مردمی سازی با تاکید بر محلات 
و محله محوری و اســتفاده از توان درحوزه پیشگیری 
با تشــکیل قرارگاه های محلی، شورای تحول محله 
در محلات و اســتفاده از گروه های مردمی، خیرین، 
هیــات در کنار حمایت توســط حاکمیت را گام مهم 
در رفع و پیشــگیری معضل کودکان کار و حمایت از 

خانواده های مددجویان ماده ۱۶ برشمرد.
بنــا براعلام روابط عمومی ســازمان رفاه، خدمات و 
مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران، دبیر قرارگاه 
اجتماعی کلان شهر تهران در پایان افزود: در نشست 
این سه کارگروه قرارگاه اجتماعی شهر تهران، بیش 
از ۸ مصوبــه در قالــب بازبینی و بروزرســانی نقش 
آسیب های اجتماعی کشور و احصاء مسائل کودکان 
کار و شــهر تهران به کمــک نهادهای متولی، ابلاغ 
گام های اجرایــی و عملیاتی در حــوزه کودکان کار، 
اســتفاده از کمک های خیرین، اســتفاده از ظرفیت 
مراکز پرتو در غالب تعامل با ارگان های مرتبط، تبیین 
چالش های موجود، ثبت وجمع آوری اطلاعات و آمار 
کودکان زباله گرد، ایجاد یک فضا و اسکان موقت این 
افراد، استفاده از ظرفیت نهادها و تشکل های مردمی 

مورد تبیین و بررسی قرار گرفت.

وزیرآموزش و پرورش:
 مدارس تهران نوسازی می شود

ایلنا: وزیــر آموزش و پرورش در مورد کمبود مدارس 
دولتی در مقطع دبســتان و پیش دبســتانی و مجبور 
شــدن خانواده ها به ثبت نام فرزندان شان در مدارس 
غیردولتی که هزینه سنگینی برای آن ها دارد و راهکار 
ایــن وزارتخانه برای حل مشــکل توضیح داد: تعداد 
دبســتان دولتی کم است و در تهران و در مناطق ۵ و 
۶ به بــالا کمبود مدارس در این مقطع وجود دارد. ما 
هم که در منطقه ۶ ساکن هستیم، می بیینم مدارس 
دولتی کم شده و بیشتر مدارس غیردولتی شده اند. من 
ندیده ام در دنیا مدارس ابتدایی خصوصی وجود داشته 
باشــد، البته تا جایی که من دیده ام، شاید هم باشد، 
ولی آنچه مطالعات نشان می دهد این است که عمده 
مدارس ابتدایی دنیا دولتی هستند و این یک موضوعی 
اســت که باید روی آن بحث شــود. یوسف نوری در 
واکنش به صدور ۹۳۰ فقره اخطاریه و دســتورالعمل 
ایمنی به آموزش و پرورش تهران و استفاده از فرصت 
تابســتان و تعطیلی مدارس برای بهسازی و نوسازی 
مدارس، گفــت: اقداماتی انجام می دهیم و دولت هم 
اعتبارات خیلی خوبی گذاشته است و حتما در سفرهای 
ریاست جمهوری که به نقاط مختلف سفر کردند، قرار 
شد این مدارس به تدریج نوســازی انجام شود و در 

مجموع تابستان شلوغی خواهیم داشت.

گزارش

 گزارش »تدبیر تازه«  از طرح »ازدواج دختران 
ایرانی با شیعیان خارجی« و تشنج در مجلس

فرار از ابر بحران پیری با 
»ازدواج بین المللی«؟

گروه اجتماعی: افزایش تعداد مجردها در کشــور از یک سو و 
کاهش جمعیت از ســوی دیگر از موضوعات مهمی است که 
فعالان حوزه اجتماعی درسالهای اخیر بکرات درباره آن هشدار 
داده اند. ازاینــرو دولتمردان برای نجات ایران از پیری جمعیت 
بعضاً طرح ها و برنامه هایی ارائه می دهند که قابل تأمل است. در 
همین راستا چندی پیش امیرحسین بانکی پور، رئیس کمیسیون 
مشــترک طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت گویا برای 
حــل این معضل راهکاری ارائه داده که آن را طرح ازدواج بین 
المللی نامیده است. این نماینده مجلس معتقد است »دختران 
مجرد با توجه به کمبود پســر مجرد در کشور با مسلمانان و 
شــیعیان علاقه مند به ایران ازدواج کنند.؛ از این طریق نه تنها 
توسعه فرهنگی اتفاق افتاده است و ارتباطات بین المللی تقویت 
می شود، بلکه این نسبیت به هم ریخته در کشور نیز بر طرف 
می شــود.« طرح این موضوع البته دیــروز واکنش تند دیگر 
نمایندگان مجلس را به دنبال داشت. به طوری که تعدادی از 
نمایندگان در مقابل صندلی این نماینده مجلس حاضر شده و 
به این صحبت های او انتقاد کردند. ایسنا دراین باره نوشت: در 
حالی که نمایندگان مجلس در جلسه علنی روز یکشنبه، مشغول 
بررسی موادی از طرح اصلاح قانون تشکیلات و آئین دادرسی 
دیوان عدالت اداری بودند، به یکباره نمایندگان زن مجلس مقابل 
صندلی امیرحسین بانکی پور نماینده اصفهان و رئیس کمیسیون 
مشــترک طرح حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت مجلس 
شورای اسلامی حاضر شده و انتقاداتی را به صحبت های اخیر او 
درباره توصیه اش پیرامون ازدواج بین المللی دختران مجرد مطرح 
کردند؛ انتقاداتی که به گفته یکی از نمایندگان زن مجلس با دفاع 

بانکی پور از صحبت هایش روبرو شد.
به دنبال حضور نماینــدگان زن در مقابل صندلی بانکی پور، 
تعدادی از نمایندگان مرد مجلس هم به این جمعیت پیوسته 
و در ابتــدا درباره علت انتقاد نماینــدگان پرس و جو کردند. 
تعــدادی از این نمایندگان آقا وقتی فهمیدند بانکی پور چنین 
صحبتی را مطرح کرده با صدای بلند اعتراض کردند تا جایی 
که محمودوند عضو کمیسیون امنیت ملی با عصبانیت خطاب 
به بانکی پور گفت که آیا تو واقعاً چنین حرفی را زده ای؟ در این 
هنگام تعدادی از نمایندگان محمودوند را آرام کرده و او را به 

قسمت دیگری از مجلس بردند.
این پایان انتقادات به بانکی پور نبود، عده ای دیگر از نمایندگان 
باز مقابل صندلی بانکی پور جمع شدند و این بار کمال علیپور 
نماینده قائمشــهر با صدای بلند به بانکی پــور گفت آیا این 
صحبت های تو به معنای راه حل اســت؟ در نهایت هم ابراز 
تأسف کرد.با ورود تعدادی از اعضای هیات رئیسه جو مجلس 
آرام شــد، ولی نمایندگان در گروه های یک یا دو نفره به کنار 
صندلی بانکی پور آمده و از او علت بیان چنین صحبت هایی 
را پرس و جو کردند.در نهایت امیرحســین بانکی پور زیر بار 
عذرخواهی نرفت و با بیان اینکه ازدواج همســالان را توصیه 
می کنــم، گفت: به نوبه خود از بانوانی که ممکن اســت این 
تقطیع، ذهن آنها را آزرده کرده باشد، از طرف رسانه های غلط، 
عذرخواهی می کنم، اما معتقدم صورت مسئله ها را نباید پاک 
کرد. البته توضیحات و دفاع بانکی پورهم با اعترض نمایندگان 

زن مجلس همراه بود.
ابربحرانپیریطولانیترینبحرانتاریخ ��

اما امیرحســین بانکی پور که در محافل اجتماعی و مجلس، 
به عنــوان چهره ای همواره پیگیــر و حامی طرح های جوانی 
جمعیت شناخته می شود و به تازگی از تعبیر »ابر بحران پیری« 
برای جمعیت اســتفاده کرده بود، در همایش »ایران جوان« 
در جامعه الزهرا دراین باره، گفته اســت: ایران در طول تاریخ 
چند هزار ســاله خود با بحران های زیادی روبرو بوده است، 
بحران هایی که ۱۰ یا ۱۵ یا ۳۰ سال ایران را درگیر می کرده، 
اما بعد کشــور به حالت عادی برمی گشته، اما بحران پیری 
جمعیت تا ۱۵۰ سال دست از سر ایران برنخواهد داشت؛ این 
طولانی ترین بحران تاریخ با ابعاد مختلف اجتماعی، تربیتی، 
سیاسی، امنیتی، سلامت و اقتصاد است. بنابراین می توان اسم 
آن را »ابر بحران پیری جمعیت« گذاشت که برای آینده بسیار 
هولناک است، البته ما می توانیم سرنوشت را تغییر بدهیم، اما 
فرصت اندکی در پیش داریم، شــاید پنج یا شش سال زمان 
داشته باشیم تا تمهیدی به خرج دهیم و در این ابر بحران قرار 
نگیریم که اگر این زمان را از دســت بدهیم و غفلت کنیم و 
خانواده ها، نخبگان و مدیران متوجه مسئله نشوند، در آینده جز 

خودمان هیچ کس دیگری را شماتت نخواهیم کرد.

 از ایــن داروخانــه بــه آن داروخانــه، 
جست وجویی خسته کننده برای تهیه دارو، 
یک بــار بیماران مبتلا به دیابت درپی دارو 
سرگردان خیابان های شهر می شوند، باری 
دیگر افراد مبتلا به تالاســمی، اما هرچه 
هســت یک معنای ساده دارد، کمبود دارو 
از این بیماری به آن بیماری تغییر وضعیت 
می دهد. این درحالی ســت که شــنیده ها 
حکایت از این دارد که کمبود دارو ممکن 
است پا را فراتر از داروهای بیماران خاص 
نگــران کننده ای که  بگذارد، زمزمه های 
نایب رئیس اول سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انســانی ایران، دربــاره ی آن به 
خبرآنلاین می گوید: »متاسفانه کمبودهایی 
که بــرای آینده پیش بینی می شــود زیاد 
خواهــد بود و این یعنــی هم صنعت دارو 
متضرر می شــود و هم مردم از این شرایط 

متضرر خواهند شد.«
تحریم؛بزرگترینمشکلبرایتهیهوتولید ��

دارو
هشــدارها درباره کمبود دارو اتفاق تازه ای 
نیســت، این روزها بعید نیست که بیماری 
در مراجعه به داروخانه با پاســخ کوتاهی 
مانند »این دارو را نداریم.« یا »فقط نمونه 
داخلی آن را داریم« مواجه شــود، شــاید 
یکــی از مهمترین دلیــل چنین وضعیتی 
تحریم هــا باشــد، اگرچه گفته می شــود 
دارو جزو تحریم های کشــورمان نیســت 
اما دشــواری های نقل و انتقال ارز، حتی 
بــرای واردات مواد اولیــه دارو، تبدیل به 
مانع بزرگی برای تهیه دارو شــده اســت. 
نایب رئیس  دراین باره مهدی پیرصالحی، 
اول ســندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران بیان می کند: »قطعاً بزرگترین 
مشــکل برای تهیه و تولیــد دارو تحریم 
است، اگر تحریم ها نبود مشکلات ارز این 
مقدار ســخت گیرانه نمی شد، الان هم در 
تامین ارز و هم در ارسال ارز مشکل داریم، 
در تحریم ها شــاید مواد اولیه دارو شامل 
تحریم نشــود اما در نقل و انتقال و تامین 

ارز مشکل داریم، تا زمانی که تحریم وجود 
دارد متاسفانه تامین دارو هم مشکلات خود 
را دارد، همه این موارد سبب کمبود دارویی 
و مشکلات تهیه مواد اولیه شده است.« او 
ادامه می دهد: »در کنار مشکلات تحریم 
ما توقع داریم دولــت چابک تر عمل کند 
و ایــرادات داخلی را کمتــر کند تا حداقل 
عوارض تحریم ها بــرای تولید دارو کمتر 

شود.«
در �� دارو قلم تا۴۰۰ احتمالی۳۰۰ کمبود 

ماههایآینده
اما جــدا از تحریم ها این ایــرادات داخلی 
چیست؟ چه مسائل و مشکلاتی وجود دارد 
که تولید کنندگان داخلی دارو با نوشــتن 
نامه ای هشــدار آمیز بــه رئیس جمهور از 
پیش بینــی تعطیلی خطوط تولید دارو خبر 
دادند، آن  هــم در ماه جاری یا حداکثر در 
ماه های آینده، پیش بینی که به نظر می رسد 
اگر درست باشد می تواند مشکلات بیماران 
را چندین برابر کنــد. پیرصالحی در ادامه 
گفت وگو بــا خبرآنلاین می گوید: »همین 
امروز برخی از خطوط دارویی شرکت های 
تولیــد کننده نیمه فعال هســتند و اگر به 
تعطیلی کامل برسند قابلیت جبران دارو از 
روش های دیگر مانند واردات هم نخواهیم 
داشــت و این وضعیت خیلی بد اســت.« 
او توضیــح می دهد: »براســاس آمارها و 
گزارش های موجود در سازمان غذا و دارو 
ما پیش بینی می کنیم اگر برخی اصلاحات 

صورت نگیرد کمبودهای دارویی در تیرماه 
و ماه های آینده به حد نگران کننده خواهد 
رســید. البته کمبود دارو به شــدت متغیر 
است، شــاید امروز ۳۰ قلم دارو کم باشد 
اما فردا افزایش پیدا کند، اما اگر شــرایط 
با وضعیت موجود ادامه پیدا کند، متاسفانه 
طبــق پیش بینی ها در ماه هــای آینده به 
کمبودهای ســابق یعنی ۳۰۰ تا ۴۰۰ قلم 
دارو می رسد، ولی امیدواریم با تصمیم گیری 

سریع از این کمبودها جلوگیری شود.«
تولیدکنندگاندارودنبالکداماصلاحات ��

هستند؟
نایب رئیس اول سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انســانی ایران در پاســخ به این 
پرســش که کدام اصلاحات مد نظر تولید 
کندگان دارو اســت بیــان می کند: »این 
اصلاحات یعنی اصــلاح قانون مالیات بر 
ارزش افزوده، هزینه های گمرگی، اصلاح 
قیمت دارو براســاس تورم.«  پیرصالحی 
ادامه می دهد: »دارو مانند همه فرآورده ها 
و کالاهای تولیدی در کشــور شامل تورم 
و گرانی می شــود، هرچند که ما معتقدیم 
هنوز حقوق کارگر با تورم جامعه متناسب 
نیســت ولی همین افزایش حقوق ها تاثیر 
خودش را بر تولید کنندگان دارو می گذارد، 
در کنار این مسئله تورم عمومی در جامعه 
مانند افزایش قیمت ها در وسایلی که تولید 
کنندگان دارو از آن ها اســتفاده می کنند از 
قبیل مقوا، شیشه، فویل و پی وی سی علت 

مضاعف بر مشکلات تولید کنندگان دارو 
است، افزایش قیمت مصرف انرژی از دیگر 
عوامل تاثیرگذار است، هزینه مصرف گاز 
برای صنعت دارو چیــزی حدود ۱۰ برابر 
شده است، ضمن این که قوانین مربوط به 
مالیات بر ارزش افــزوده هم وجود دارد.« 
این تولید کننده دارو می گوید: »از اســفند 
ســال گذشــته هیچ افزایش قیمتی برای 
دارو وجود نداشــته است، بنابراین صنعت 
دارو مانند بقیه صنایع شامل گرانی ها شده 
اما پول خودش را با تاخیر زیادی از دولت 
مطالبات  دوره وصول  می گیرد، طوری که 
صنعت داروی چیزی حدود ۴۰۰ روز است، 
در چنین وضعیتی فشارهای زیادی به این 
صنعت وارد می شود، طوری که این صنعت 
نمی تواند ماده اولیه تهیه کند تا تولید ادامه 
داشته باشد، متاسفانه کمبودهایی که برای 
آینده پیش بینی می شود زیاد خواهد بود و 
این یعنی هم صنعت دارو متضرر می شود 
و هم متاسفانه مردم از این شرایط متضرر 

خواهند شد.«
از �� افزایشهزینههایتولیددارو پرداخت

جیبمردم؟
اگرچه یکی از مطالبات شرکت های تولید 
کننده دارو افزایش قیمت  داروها متناسب با 
تورم است تا چرخ تولید همچنان بچرخد، 
اما این مسئله سبب نگرانی بیشتری شده 
اســت، طوری که اگر قرار باشــد افزایش 
هزینه هــا برای تولیــد دارو از جیب مردم 
پرداخت شود قطعاً در شرایط بد اقتصادی 
فشار مضاعقی بر دوش مردم خواهد بود. 
با این وجود عضو هیأت مدیره سندیکای 
صاحبان صنایع دارو می گوید: »صنعت دارو 
هم در این شرایط نگران افزایش پرداختی 
مردم اســت، ما خودمان هــم جزو مردم 
هســتیم و تمایل نداریم افزایش قیمت ها 
ســبب افزایش پرداختــی از جیب مردم 
شــود، اما این مســئله جزو وظایف دولت 
است، فکر می کنم مجلس بودجه ای برای 
این مســئله پیش بینی کرده است و باید 
بودجه پیش بینی شده به شرکت های بیمه 
پرداخت شود تا با حمایت بیمه ای پرداختی 

مردم افزایش پیدا نکند.

 احتمال کمبود ۳۰۰ تا ۴۰۰ قلم دارو در تیرماه وجود دارد

 هشدار؛ زمزمه کمبود دارو در کشور

 با فروکش کردن کرونا، این پرستاران در حال تعدیل هستند

برکنارگیری؛ پاداش پرستاران مبارز

کادر بهداشــت و درمــان در ایام 
شــیوع بیمــاری کرونــا خوش 
کــه  روزگاری  در  درخشــیدند، 
ویروس منحوس کرونا بر شــهر 
ســایه انداخته بود و برخی از افراد 
حتی حاضر نبودند برای پرستاری 
از عزیزان خود که به این بیماری 
مبتلا شده اند در بیمارستان حضور 
پیدا کنند، کادر بهداشت و درمان 
به ویژه پرستاران از جان خود مایه 
گذاشــتند و حتی بسیاری از آن ها 
از دیدن خانــواده خود نیز محروم 
بودند. آمار شهدای مدافع سلامت 
در کشــور نیز گواه ایثارگری این 
قشر اســت، از جان خود گذشتند 
نشــود،  داغدار  خانــواده ای  تــا 
کمبود نیروی پرســتاری یکی از 
مهم تریــن چالش های سیســتم 
بهداشــت و درمان در پیک های 
متعدد کرونایــی بود، برای کمبود 
نیروی پرستاری وزارت بهداشت و 
نیروهای  از  فراخوانی  درمان طی 
پرســتاری که طرح آن ها به اتمام 
رســیده بود، دعوت به همکاری 
کرد و این افــراد در قالب قرارداد 
۸۹ روزه در مراکز درمانی مشغول 
به کار شــدند. همچنیــن تعدادی 
نیرو به عنوان کمک پرستار نیز در 
ایام شیوع کرونا در مراکز درمانی 
به کارگیری شــدند تا بتوانند باری 
از دوش کادر بهداشــت و درمان 
بردارند، اما با فروکش کردن کرونا، 
این نیروها در حال تعدیل هستند. 
حال این ســوأل پیش می آید که 
آیا دولت نباید تسهیلاتی را برای 
جــذب و بکارگیری ایــن نیروها 

کــه در موقع بحــران به کمک 
سیستم بهداشت و درمان شتافتند، 
قائل شــود؟ آیا این مسئله موجب 
نمی شــود تا در بحران های بعدی 
رغبت افراد برای کمک رسانی کم 
شود؟ بهرام مرادی- رئیس هیات 
شهرکرد  پرســتاری  نظام  مدیره 
در گفت وگو با ایســنا با اشاره به 
اینکه مراکــز درمانی چهارمحال 
و بختیاری در ایام شــیوع کرونا 
با کمبود نیروی پرســتاری مواجه 
شــدند، اظهار کرد: طبق مجوزی 
از سوی وزارت بهداشت و درمان 
تعــدادی نیروی پرســتاری برای 
جبران این کمبــود در چند قالب 
قرارداد  با  تعدادی  بکارگیری شد، 
۸۹ روزه و تعــدادی نیز با تمدید 
طرح پرســتاری در ایام کرونا در 
شدند.  بکارگیری  بیمارســتان ها 
وی افزود: پس از فروکش کردن 
کرونا، این نیروها تعدیل شــدند، 
پیگیری های متعدد برای بازگشت 
به کار این نیروها در قالب نیروهای 
پیمانی صــورت گرفت، اما وزارت 
بهداشــت و درمان با این مسئله 
مخالفت کرد. مرادی گفت: تعداد 
پرستاری  موقت  قرارداد  نیروهای 
در چهارمحال و بختیاری محدود 
بود و در تلاش هستیم این نیروها 
به سیســتم بهداشــت و درمان 
بازگردنــد، در حــال حاضر نیز با 
کمبــود نیروی پرســتاری مواجه 
هستیم. رئیس هیات مدیره نظام 
بیان کرد:  پرســتاری شــهرکرد 
بخشی از کمبود نیروی پرستاری 
در بیمارستان ها از طریق استخدام 
و تغییــر وضعیــت کار معین به 
پیمانی تامین می شــود. در همین 
حال حــدود ۲ هفته پیش رئیس 

کل سازمان نظام پرستاری مشهد 
هم اظهار کــرد: در ایــام کرونا 
مسئولان تعداد زیادی از پرستاران 
را به صورت تمدید طرح، قرارداد 
موقت و شــرکتی جذب کردند اما 
با فروکش کردن کرونا به تعدیل 
پرداختند.  شــده  جذب  نیروهای 
طبق آماری که طی هفته گذشته 
به دســت آوردیم، حــدود ۵۰۰۰ 
نیروی پرســتار تعدیل شده است. 
موضوع تعدیل پرستاران در حالی 
مطرح شده که استخدام ۱۰۰ هزار 
پرستار در سطح کشور در گرو تایید 
مجوز از سوی سازمان آمور اداری 
و اســتخدامی است. با پخش خبر 
تعدیل پرستاران و وجود نگرانی ها 
در این خصوص وضعیت پرستاران 
را از رئیس سازمان نظام پرستاری 
مشــهد جویا شــدیم. محســن 
گچ پزان در گفت وگو با ایســنا در 
رابطه با تعداد پرستاران طرحی که 
در دوران کرونا فعالیت می کردند، 
اظهــار کــرد: بیــن ۲۵ تــا ۳۰ 
درصد پرســتاران بیمارستان های 
دانشگاه های علوم پزشکی طرحی 
هســتند. این روال در دانشــگاه 
همیشه وجود داشــت و حتی در 
دوران قبــل از کرونا بر حســب 
نیاز گاها مدت قرارداد پرســتاران 
طرحــی تمدید می شــد. وی در 
پاسخ به این سوال که قرارداد چند 
پرستار در مشــهد پس از سبک 
شدن بار کرونا تمدید نشده، افزود: 
برآوردی در ســطح کشور توسط 
نظام پرستاری انجام شد و کسانی 
که قراردادشــان تمدید نشــده یا 
در شــرف تعدیل شــدن هستند، 
وضعیت خــود را اعــلام کردند. 
طبق این برآورد در مشــهد حدود 

رئیس  تعدیل شدند.  پرستار   ۵۵۰
ســازمان نظام پرستاری مشهد با 
بیان اینکه مدت خدمت طرحی ها 
با توجه محل خدمت آن ها متفاوت 
است، تصریح کرد: همیشه کمبود 
نیرو داشته ایم و کماکان نیز کمبود 
داریم. شــاخص جهانی نســبت 
پرســتار به تخت در هر کشور با 
توجه به امکانات متفاوت اســت. 
این شاخص در کشورهای متوسط 
۲.۵ تعریف شــده اما در کشور ما 
ایــن عدد ۱.۸ اســت؛ یعنی یک 
بیمارستان ۱۰۰ تخت خوابی باید 
۱۸۰ پرستار داشته باشد. گچ پزان 
این  داد: متوســط کشوری  ادامه 
نســبت حتی در مشهد زیر یک و 
حدود ۰.۹ است؛ یعنی ما ۵۰ درصد 
کمبود نیرو داریم. در دوران کرونا 
این کمبود نیرو نمود بیشتری پیدا 
کرد و پرســتاران طرحی و حتی 
کســانی که طرح آن ها تمام شده 
بود، فراخوان شدند. با کسانی که 
طرحشان تمام شده بود به صورت 
شــرکتی پیمان بسته شــده و با 
حدود ۵۰ نفر نیــز به صورت ۸۹ 
روزه قرارداد بسته شد. وی عنوان 
کرد: حال که بار کرونا ســبک تر 
شده، این همکاران در حال تعدیل 
شدن هســتند. یعنی قراردادها و 
طرح افرادی که طرحشــان تمام 
شده، تمدید نمی شود. فعلا پیگیر 
همچنین  هســتیم.  موضوع  این 
امیدواریم تمام این افراد به عنوان 
اولویــت در طرح اســتخدام که 
شــامل حدود ۱۷ هزار نفر است، 
قرار بگیرند. رئیس ســازمان نظام 
پرستاری مشــهد گفت: بعضی از 
ایثارگری  با ســهمیه  کسانی که 
جایگاه سهمیه  استخدام شــدند، 

آنان محفوظ است اما این پرستاران 
خود ایثارگر بوده و زمانی که ما به 
دلیل کرونا حتــی از خانواده های 
خود فراری بودیم، به میدان آمدند. 
امیدواریم که وضعیت این افراد نیز 
تغییر کند. گچ پــزان در خصوص 
آمــار مهاجرت پرســتاران پس از 
سبک شــدن بار کرونا یادآور شد: 
سروصدای مهاجرت پرستاران زیاد 
اســت اما تعداد آن خیلی نیست. 
در همین لحظه در مشــهد حدود 
۱۰ نفر را می شناسم که مهاجرت 
کرده انــد. باید توجه داشــت اگر 
اولویت قرار دادن پرستاران طرحی 
و قــراردادی صورت نگیرد، بدون 
شک این افراد از کشور مهاجرت 
خواهند کــرد. وی اضافــه کرد: 
کشــورهای دیگر متقاضی جذب 
این پرســتاران هستند زیرا کمبود 
پرستار موضوعی جهانی است. به 
عنوان مثال شنیده ام در حال حاضر 
بین کشورهای همسایه عمان در 
حال تبلیغ و جلب پرستاران ایرانی 
است. گچ پزان با بیان اینکه تقریبا 
تمام مراکز درمانی خصوصا مراکز 
دولتی زیان ده اســت، عنوان کرد: 
اعتبارات  نیرو  برای گرفتن  مراکز 
داخلی خــود را در نظر می گیرند. 
اخیــرا معاونت پرســتاری وزارت 
بهداشــت از اســتخدام ۱۷ هزار 
پرســتار خبر داده است. تمرکز و 
تاکید ما بر اســتخدام نیروی های 
طرحی و قراردادی اســت که در 
دوران پیک کرونا کار کردند. هفته 
گذشته از طرف رئیس کل سازمان 
نامه ای به رئیس جمهور ارسال شد 
تا این موضوع در دستورالعمل ها و 
تخصیص اعتبــارات مد نظر قرار 

بگیرد.

بتول پاکروان
دبیرانجمنتالاسمیایران

مظاهر گودرزی
روزنامهنگار

مریم بیگی
روزنامهنگار
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حوادث

خبرخوان

فرار زن جوان از دست زورگیر 
خشن در پاسداران 

رئیــس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دســتگیری مرد 
جوانی که با ســلاح ســرد از زن جوانــی در خیابان 

پاسداران زورگیری کرده بود خبر داد.
سرهنگ کارآگاه »علی ولیپور گودرزی« اظهار داشت: 
با وقــوع یک فقره زورگیری از زن جــوان در خیابان 
پاســداران موضوع رســیدگی به پرونده در دستور کار 
تیمــی از کارآگاهان پایگاه یکم پلیس آگاهی پایتخت 

قرار گرفت.
وی افزود: در تحقیقات ابتدایی کارآگاهان، مشــخص 
شــد زن جوانی پس از ســوار شــدن بر یک دستگاه 
خودروی ســواری مسافربر شــخصی )خودرو دوو( در 
خیابان پاسدارن توســط یک مرد جوان با چاقو هدف 
زورگیری قرار گرفته و زن جوان خود را از در خودرو به 

خیابان پرتاب کرده است.
رئیس پلیس آگاهی تهران با بیان اینکه در این حادثه 
گردنبند طلای زن جوان ســرقت شده بود، ادامه داد: 
بنابرحساسیت موضوع تیمی از کارآگاهان پایگاه یکم 
پلیس آگاهی وارد عمل شــدند و به بازبینی لحظه به 
لحظه محل وقوع جرم پرداختند و در ادامه با شناسایی 
پــلاک خودروک، آدرس خانه صاحب خودرو مذکور را 

در شمال تهران شناسایی کردند.
اعترافمتهم ��

کارآگاه ولیپور گودرزی گفت: کارآگاهان پس از دریافت 
ایــن اطلاعات مهم بلافاصله راهــی محل مورد نظر 
شــدند و صاحب خودرو را هــدف تحقیق قرار دادند و 
در بررســی های اولیه کارآگاهان مشخص شد، راننده 
خــودرو مذکور هنگام وقوع جرم فرزند مرد میانســال 
بوده و وی دخالتی در زورگیری از جوان نداشته است. 
این مقــام انتظامی تصریح کرد: همیــن کافی بود تا 
کارآگاهان پایگاه یکــم پلیس آگاهی راهی محل کار 
مرد جوان شــدند و در یک عملیات غافلگیرانه وی را 
دستگیر کردند. متهم پس از انتقال به پلیس آگاهی در 
تحقیقات ابتدایی به جرم زورگیری و ســرقت گردنبند 
زن بــا اســتفاده از چاقو در خودرو مذکــور در خیابان 
پاســدارن اعتراف کرد. رئیس پلیس آگاهی تهران در 
پایان خاطرنشــان کرد: با دســتور قضائی متهم برای 
کشف جرائم احتمالی در اختیار کارآگاهان پایگاه یکم 
پلیــس آگاهی قرار گرفت و تحقیقات در خصوص این 

پرونده ادامه دارد.

برادرکشی دلخراش در شهرستان باشت! 
 برادر چاقوچاقو شد!

قاتل در کمتر از ۱۲ ســاعت در شهرســتان باشــت 
شناسایی و دستگیر شد.

فرمانده انتظامی شهرســتان باشت گفت: در پی اعلام 
مرکز فوریت های پلیســی ۱۱۰ مبنــی بر وقوع یک 
فقره درگیری منجر به قتل در حوزه خان احمد بخش 
بوستان از شهرستان باشت، مرد ۲۵ ساله تبعه خارجی 
)افغان( بر اثر اصابت ضربات سلاح سرد )چاقو( به قتل 
رسید. سرهنگ علی مسعود جو با بیان اینکه ماموران 
به محل حادثه اعزام شــدند و پس از بررسی های لازم 
و صورتجلســه، مراحل شناسایی و جستجوی قاتل در 

دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی گفت: قاتل مردی ۲۷ ساله تبعه خارجی )افغان( که 
از صحنه حادثه فرار کرده بود و قصد خروج از کشور را 
داشــت درکوه های مجاور دستگیر و به قتل برادر خود 

اعتراف کرد.
مســعودجو افزود: ایــن دو برادر به عنــوان کارگر در 
روستاهای حوزه خان احمد باشت مشغول به کارگری 

بودند که این حادثه اتفاق افتاده است.
فرمانده انتظامی باشــت اظهارداشت: دراین خصوص 
پرونده ای تشــکیل و متهم جهت رسیدگی در اختیار 

مراجع قضایی قرار گرفت.

خبرخوان

راز شرم آور مدیر بانکی در 
تاکستان فاش شد!

دادســتان عمومی و انقلاب شهرســتان تاکستان از 
دستگیری یکی از مدیران بانک های این شهرستان به 

جرم اختلاس خبر داد.
حســین رجبی گفت: در راستای مبارزه با فساد یکی از 
مدیران بانک های شهرستان تاکستان به اتهام اختلاس 

دستگیر شد.
وی افزود: این مدیر بانکی با اقدامات غیر قانونی مبلغ 
۱ میلیــارد و ۵۶۰ میلیون ریال اختلاس نموده و بعد از 
کشف فساد و تشکیل پرونده در یکی از شعب دادسرای 
تاکســتان و پس از دســتگیری متهم، با صدور قرار 

بازداشت موقت روانه زندان شد.
تحقیقاتمقدماتیپرونده ��

این مقام قضایی استان ادامه داد: این پرونده در مرحله 
تحقیقات مقدماتی قرار دارد و قطعاً بررســی ابعاد این 

موضوع تحت رسیدگی قضایی قرار خواهد گرفت.
دادســتان عمومی و انقلاب شهرســتان تاکستان در 
پایان با هشدار به متخلفان خاطرنشان کرد: در راستای 
کاهش و مبارزه با مفاســد اقتصادی و اداری و تأمین 
منافع عمومی دستگاه قضایی با تمام قوا و بدون هیچ 

مماشاتی با مفسدان برخورد خواهد کرد.

مأمور پلیس تهران در راه انجام 
وظیفه به شهادت رسید

رییس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از شهادت مأمور 
کلانتری ۱۰۸ نــواب حین اجــرای مأموریت در این 
محله خبر داد.ســرهنگ جلیل موقوفه ای در تشــریح 
این خبر بیان داشت: روز جاری خانمی با همراه داشتن 
حکم جلب همســرش به کلانتری ۱۰۸ نواب مراجعه 
و درخواســت اجرای حکم را داشــته که در این رابطه 
یکی از عوامل کلانتری ســرگرد محمد یاسمی برای 
انجام این مأموریت با راهنمایی شاکیه به آدرس مورد 
نظر اعزام می شود.وی تصریح کرد: در مراجعه مأمور به 
درب منزل متهم برای تفهیم حکم و انجام دستور مقام 
قضایی، متهم با اسلحه کمری به محض بیرون آمدن 
مأمور را از ناحیه سینه هدف گلوله قرار داده و بی درنگ 
به سمت شاکی که همسر خود بوده تیراندازی و وی را 
مجروح و پس از آن با همان سلاح اقدام به خودکشی 
می کند. ســرهنگ موقوفه ای خاطرنشان کرد: مأمور 
وظیفه شــناس به علت شلیک مستقیم گلوله به قلب 
وی به درجه رفیع شــهادت نائل شد. وی خاطرنشان 
کرد: سرگرد محمد یاسمی متولد ۱۳۶۳، متأهل و دارای 

دو فرزند دختر است.

تحقیقــات مأمــوران پلیــس پایتخــت 
درخصوص ربوده شــدن دختری ۱۷ ساله 
در یکــی از پارک ها به دســتگیری یکی 
از آدم ربایان منجر شــد و تلاش ها برای 
دســتگیری دومین نفر که متهم به تجاوز 

به دختر نوجوان است ادامه دارد.
چنــد روز قبل والدین دختری ۱۷ ســاله 
به دادســرای امور جنایــی تهران رفتند و 
از مفقودشــدن دخترشان خبر دادند. آن ها 
گفتند فرزندشــان بدون اجــازه آنها برای 
بازی از خانه خارج شــده و دیگر برنگشته 
اســت. با ثبت شکایت مفقودی این دختر 
بررســی ها برای روشن شــدن سرنوشت 
او آغاز شــد.یک روز از مفقودشدن دختر 
نوجوان می گذشت که او با حالتی آشفته به 
خانه بازگشت. آنطور که او می گفت ۲ پسر 
جوان او را ربوده و پس از انتقال به یکی از 
شهرستان ها او را مورد آزار و اذیت قرار داده 
بودند. در این شرایط او همراه والدینش به 
شعبه هشتم دادسرای امور جنایی رفت و 
حادثه تلخی را که برایش اتفاق افتاده بود، 
شرح داد. او به بازپرس محمدامین تقویان 
گفــت: آن روز بدون اجازه پدر و مادرم به 

پارک نزدیک خانه مان رفتم. در آنجا بودم 
کــه پدرم را دیدم. هرچنــد او من را ندید 
اما من از ترس فرار کردم.دختر نوجوان در 
ادامه گفت: کمی آن طرف تر پسر جوانی را 
دیدم. به او گفتم جایی ندارم و می خواهم 
با یکی از دوستانم تماس بگیرم که دنبالم 
بیاید. او وقتی حرف هایم را شــنید، گفت 
خــودش موتورســیکلت دارد و من را به 
هرجایی که بخواهــم می برد و پولی هم 
نمی گیــرد. من هم بــه او اعتماد کردم و 
سوار موتورش شــدم. فکر می کردم پسر 

جوان من را به دوستم می رساند اما در بین 
راه مســیرش را عوض کرد و همزمان با 
یکی از دوســتانش تماس گرفت و او هم 
با یک ماشــین پژو ســراغ مان آمد. آن ها 
می خواستند به زور من را سوار ماشین کنند 
که من مقاومت کردم اما آنها به زور شوکر 
من را ســوار ماشین کردند و با خود بردند.

این دختر درباره محلی که به آنجا منتقل 
شد، گفت: ساعت حدود ۸ شب بود که آنها 
من را ربودند و چند ســاعت بعد فهمیدم 
که من را به باغی در اطراف شــهر خمین 

برده اند. آن ها شــب آنجا زندانی ام کردند 
و حتی جوانی که راننــده پژو بود، من را 
مــورد آزار و اذیت قرار داد و ظهر روز بعد 
دوباره من را به تهران برگرداندند و رهایم 
کردند.با مشــخصاتی که دختر نوجوان از 
متهمان در اختیار پلیس قرار داد، مأموران 
موفق شــدند جوان موتورسوار را که دختر 
نوجوان را فریب داده بود، بازداشت کنند. 
او وقتی تحــت بازجویی قرار گرفت اتهام 
آدم ربایی را پذیرفت و گفت چون وسوسه 
شده بود، دســت به این کار زده است. او 
ادامه داد: وقتی دختــر نوجوان را دیدم و 
او گفت جایی بــرای رفتن ندارد، من هم 
وسوســه شدم و او را سوار موتورم کردم و 
در ادامه با همدستی دوستم او را به باغی 
در اطــراف خمین بردیم اما باور کنید من 
هیچ آسیبی به او نرساندم و این دوستم بود 
که دختر نوجوان را آزار داد.براســاس این 
گزارش، هم اکنون متهم در بازداشت به سر 
می برد و تحقیقات برای دستگیری دومین 
متهم ادامه دارد و قرار است به اتهام آزار و 
اذیت دختر جوان نیز در دادگاه کیفری یک 

استان تهران رسیدگی شود.

آدم ربایان دستگیر شدند

اعمال شیطانی با دختر ۱۷ ساله در باغ متروکه

تاسیس شرکت با مســئولیت محدود مجریان آهیانه بنا درتاریخ 
 1401/03/30بــه شــماره ثبــت 597560 به شناســه ملی 
14011262980 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن 
به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت:انجام 
خدمات اجرای ساختمان و پیمانکاری کلیه بناهای مسکونی ، تجاری، 
اداری ،صنعتی، تونل ، سد ، راه آهن ، راه و جاده، اجرای اسکلت بتنی 
و فلزی ، گود برداری و پایدار ســازی گــود ،اخذ نمایندگی مصالح 
ساختمانی ،انبوه سازی مسکن ،اجرای کلیه فعالیت های تاسیسات 
مکانیکی و برقی مسکونی و صنعتی،اجرای کلیه امور مربوط به آتش 
نشانی و ایمن سازی ،طراحی معماری ،سازه و تاسیسات ، مکانیکی 
و برقی ســاختمان اعم از مسکونی ،صنعتی،تجاری و اداری و کلیه 
ابنیه ،اخذ وام از کلیه بانکها و موسسات مالی و اعتباری معتبر کشور، 
اجرای پروژه های عمرانی و غیــر عمرانی ،انجام کلیه عملیات در 
اقصی نقاط کشــور می باشد درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای 
لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود 
مرکز اصلی : استان تهران ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر 
تهران، محله نظام آباد ، خیابان مســیل شهید داود گلشن دوست، 
خیابان شهید برادران رضائی ، پلاک 76 ، طبقه چهارم ، واحد جنوبی 
کدپستی 1644685619 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است 

از مبلغ 10,000,000,000 ریال نقدی میزان ســهم الشرکه هر 
یک از شــرکا خانم بهناز روزبهانی به شماره ملی 4133090632 
دارنده 100000000 ریال ســهم الشرکه آقای سلمان ارجمندی 
به شماره ملی 5579894600 دارنده 9900000000 ریال سهم 
الشــرکه اعضا هیئت مدیره آقای مهدی ســلجوقی به شماره ملی 
0035253304 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود 
آقای مجید نیکخواه عشقی به شماره ملی 0045925951 به سمت 
عضــو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم بهناز روزبهانی به 
شماره ملی 4133090632 به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت 
نامحدود آقای سلمان ارجمندی به شماره ملی 5579894600 به 
ســمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت عضو اصلی هیئت 
مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اســناد 
بهادار و تعهد آور شــرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، 
عقود اســلامی و همچنین کلیه نامه های عــادی و اداری باامضاء 
مدیرعامل و یا رئیس هیئت مدیره منفردا همراه با مهر شرکت معتبر 
می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت 
مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. سازمان ثبت 
اسنادواملاک کشور اداره ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری 

تهران )1339799( 

 تاســیس شــرکت با مســئولیت محدود مهراد تجــارت آیریا 
درتاریخ 1401/03/31 به شــماره ثبت 597660 به شناسه ملی 
14011269019 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:بازرگانی خارجی متشــکل از صادرات و واردات کالا هایی که طبق 
قوانین کشور مجاز به صادرات یا واردات میباشند. از قبیل واردات 
موتور ســاعت های دیواری و رومیزی همچنین عقربه های ساعت 
های فوق الذکر کــه جهت تولید ســاعت در کارخانه جات مورد 
اســتفاده قرار میگیرد. درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم 
از مراجــع ذیربط مدت فعالیت : از تاریــخ ثبت به مدت نامحدود 
مرکز اصلی : استان تهران ، شهرستان شمیرانات ، بخش مرکزی 
، شــهر تجریش، محله فرمانیه ، خیابان شهید محمدرضا دوقوز ، 
خیابان نســرین ، پلاک 4 ، ساختمان محراب ، طبقه ششم ، واحد 
16 کدپستی 1953664151 ســرمایه شخصیت حقوقی عبارت 
اســت از مبلغ 1,000,000,000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه 
هر یک از شرکا آقای مهدی اخباری به شماره ملی 0015332241 
دارنده 400000000 ریال ســهم الشرکه آقای مهراد اخباری به 
شــماره ملی 0016907086 دارنده 400000000 ریال ســهم 
الشرکه خانم نرگس ســتوده گان به شماره ملی 0031836585 

دارنده 100000000 ریال ســهم الشــرکه آقــای محمد جعفر 
اخباری به شــماره ملــی 2559474662 دارنده 100000000 
ریال ســهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره آقای مهــراد اخباری به 
شــماره ملی 0016907086 به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره 
به مدت نامحدود و به ســمت نایب رئیــس هیئت مدیره به مدت 
نامحدود خانم نرگس ستوده گان به شماره ملی 0031836585 
به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود و به ســمت 
مدیرعامل به مدت نامحدود آقای محمد جعفر اخباری به شــماره 
ملی 2559474662 به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت 
نامحدود و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان 
حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک 
، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های 
عادی و اداری باامضاء هر کــدام از اعضاء هیئت مدیره به تنهایی 
همراه با مهر شــرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل: طبق 
اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه 

فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1339800( 

مرد جوان، همسر ۲۰ ساله اش را کشت/ زنم زیاده خواهی می کرد
دوشنبه ۳۰ خرداد مأموران کلانتری ۱۵۹ بی سیم در تماس 
با بازپرس ساسان غلامی از قتل زن ۲۰ ساله ای در خانه اش 

خبر دادند.
با اعلام این خبر بازپرس جنایی و تیم بررســی صحنه جرم 
راهی محل شــده و با جسد زن جوان در حالی که خفه شده 

بود مواجه شدند.
در بررســی های اولیه مادر متهم گفت: پســرم با من تماس 
گرفت و از من خواست با عجله خودم را به خانه اش برسانم. 
با ورود به خانه آنها ناگهان با بدن بی جان عروســم مواجه 
شدم، در حالی که شوکه بودم همزمان برادرشوهرم هم آمد و 
با پلیس و اورژانس تماس گرفتیم، اما پسرم از محل متواری 

شد.
ســاعاتی از جنایت گذشــته بود که کارآگاهــان موفق به 
دســتگیری متهم فراری شــدند. مرد ۲۱ ساله در تحقیقات 
گفت: ما تبعه یکی از کشــورهای همسایه هستیم و ۶ سال 
قبل به ایران آمدیم. همسرم از اقوام نزدیکم بود و حاصل این 
ازدواج پســری دو ساله است. من ضایعات جمع کن هستم، 
اما وضع مالی خوبی ندارم و همســرم اصلًا به این موضوع 

توجه نمی کرد.
او ادامه داد: درخواست های همسرم تمامی نداشت و هر روز از 
من خواسته تازه ای داشت، سر همین موضوع باهم دعوایمان 
می شــد و با وجود یک بچه این درگیری ها تمامی نداشت. 

آن شــب از سر کار آمدم و خیلی خسته بودم همسرم دوباره 
شــروع به غر زدن کرد و من از شدت عصبانیت پارچه ای را 
که در گوشه اتاق بود دور گردنش پیچاندم. به خودم که آمدم، 
دیدم همســرم نفس نمی کشــد. بلافاصله به مادر و عمویم 
خبر دادم و آنها خودشــان را به خانه رســاندند و با اورژانس 
و پلیــس تماس گرفتند. خودم هم فرار کردم، اما به شــدت 
عذاب وجدان داشــتم و ناراحت بــودم و از اتفاقی که افتاده 

بشدت پشیمانم.
به دســتور بازپرس شعبه سوم دادســرای امور جنایی تهران 
متهــم به اداره دهــم پلیس آگاهی پایتخت منتقل شــد و 

تحقیقات ادامه دارد.

این مردان کاشان را ناامن کرده بودند 

سارقان حرفه ای خودرو در شهرستان کاشان شناسایی و دستگیر شدند.
ســرهنگ ایرج کاکاوند فرمانده انتظامی شهرســتان کاشان گفت: در پی وقوع یک 
مورد ســرقت خودرو پراید در شهر کاشان، ماموران انتظامی کلانتری ۱۲، ولی عصر 
موفق به شناسایی و دستگیری یکی از سارقان حین سرقت یک دستگاه خودرو شدند.

سرهنگ ایرج کاکاوند افزود: متهم در بازجویی اولیه، به انجام چند مورد سرقت خودرو 
و قطعات و محتویات داخل آن ها با همدســتی دو نفر دیگر و فروش اموال مسروقه 

به یک مالخر اقرار کرد.
وی گفت: با اعتراف سارق دستگیر شده ماموران کلانتری ۱۲ به مخفیگاه همدستان 
متهم اعزام و با دســتگیری و بازرسی از مخفیگاه آنان ۳ دستگاه خودروی سرقتی و 

اموال مسروقه محتویات داخل خودروکشف کردند.
فرمانده انتظامی کاشان افزود: متهمان در بازجویی تاکنون به ۶ مورد سرقت خودرو 

و محتویات داخل خودرو در شهر کاشان اعتراف کردند.

مشاجره خونین یک زوج در ماهدشت

رئیس پلیس آگاهی البرز گفت: شخصی که در یک مشاجره خانوادگی به وسیله ضربه 
چاقو همسر خود را به قتل رسانده بود، در کمتر از ۲۴ ساعت شناسایی و دستگیر شد.

محمــد نادربیگی اظهار کرد: روز ۳۱ خرداد ســال جاری خبــر وقوع یک فقره قتل 
خانوادگــی به مرکز پیام پلیس آگاهی اعلام و بلافاصله عوامل اداره مبارزه با جرائم 

جنایی برای بررسی موضوع به محل حادثه اعزام شدند.
وی افزود: بررســی های اولیه حاکی از این بود که شخصی ۳۵ ساله در یک مشاجره 
خانوادگی وسیله ضربه چاقو همســر ۲۷ ساله خود را به قتل و دختر ۱۴ ساله اش را 
مجروح کرده اســت.رئیس پلیس آگاهی استان البرز با بیان اینکه با اقدامات صورت 
گرفته قاتل در کمتر از ۲۴ ساعت شناسایی و دستگیر شد، گفت: متهم در تحقیقات 
تکمیلی به صراحت به انجام قتل اقرار کرده اســت.وی با اشاره به تکمیل پرونده و 
ارسال آن به مراجع قضائی، خاطرنشان کرد: بسیاری از جنایات این چنین که صورت 

می گیرد، با اندکی صبر و صعه صدر قابل پیشگیری است.

شلیک به قلب فرمانده یگان حفاظت 
منابع آبی چناران 

فرمانــده یگان حفاظت اداره منابــع طبیعی و آبخیزداری 
شهرســتان چناران امروز در راه حفــظ منابع طبیعی جان 
خود را از دست داد.جانشــین یگان حفاظت منابع طبیعی 
خراســان رضوی گفت: مهندس جواد غلامیجان باختن 

فرمانــده یگان حفاظت اداره منابــع طبیعی و آبخیزداری 
چناران با شلیک گلوله متصرف طبسی امروز برای اجرای 
حکم قضایی )رفع تصرف( به روستای میریژگان چناران در 
بخش رادکان رفته بود که پس از اجرای حکم مورد حمله 
متصرف غیر قانونی قرار گرفت.محمد زاده افزود: فرمانده 
یگان حفاظت اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرســتان 
چناران با شلیک گلوله مستقیم به قلبش توسط متخلف در 

دم جان باخت.
 وی گفت: ضارب بلافاصله توسط نیروی انتظامی دستگیر 

و تحویل مراجع قضایی شد.
منابع طبیعی و آبخیزداری خراســان رضــوی در پی این 
حادثه با صــدور اطلاعیه ای این ضایعه تأســف بار را به 
خانواده منابع طبیعی و آبخیزداری کشور بویژه خانواده این 

مرحوم و همکاران تسلیت گفته است.
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دریچه

پوکی استخوان را ضربه فنی کنید

یک متخصص طب سنتی گفت: نوشیدن ترکیب پودر 
سنجد و شیر می تواند با تأمین کلسیم و منیزیم شما را 

از خستگی روزمره خلاص کند.
محمد باقر مینایی متخصص طب سنتی درباره فواید 
مصرف ترکیب شیر و پودر سنجد، اظهار کرد: ترکیب 
شیر و پودر سنجد یکی از پرخاصیت ترین نوشیدنی های 
ارائه شده در طب سنتی اســت که می تواند به جذب 
املاح معدنــی و مواد مغذی مثل منیزیم و کلســیم 
کمک کند.مینایی اظهار کرد: ترکیب پودر سنجد وشیر 
می توانــد از بروز بیماری هایی مثل پوکی اســتخوان 
جلوگیری کند و به طو کلی قوای اســتخوانی را بهبود 
بخشــد؛ همچنین از بروز خســتگی های زودهنگام 
پیشــگیری می کندزیرا اغلب خستگی های زودهنگام 
به دلیل کمبود منیزیم و کلســیم ایجاد می شود که با 
مصرف این ترکیب، خستگی رفع می شود و شادابی و 

انرژی به بدن بازمی گردد.
وی ادامه داد: بهتر اســت سنجد استفاده شده در این 
ترکیب توســط خودتان پوست کنده و مغز آن آسیاب 
شود تا از کیفیت پودر سنجد تهیه شده اطمینان داشته 
باشــید؛ در هنگام تهیه سنجد هم به کیفیت آن دقت 
کنید تا محصول نهایی اثر بخشی لازم را داشته باشد.

شیوهصحیحترکیبپودرسنجدوشیر ��
مینایی درباره شیوه صحیح ترکیب پودر سنجد و شیر 
گفت: برای تهیه این نوشــیدنی پودر سنجد را با مقدار 
مناسبی شیر ترکیب کنید؛ توجه داشته باشید که برخی 
افراد شیر گرم و برخی افراد شیر سرد را برای استفاده 
از ایــن ترکیب ترجیح می دهند، پس می توانید مطابق 
مزاجتان از شــیر با دمای مناسب اســتفاده کنید.این 
متخصص طب ســنتی ادامه داد: مصرف این ترکیب 
برای جوانان محدودیتی ندارد اما ممکن اســت افراد 
میانسال و مسن را با اختلالات گوارشی مثل یبوست 
مواجه کند؛ اگرچه شیر گرم خاصیت مسهل بودن دارد 
اما مصرف این ترکیب گاهی افراد با ســن بالاتر را با 
مشکل مواجه می کند.وی درباره راه های مصرف این 
ترکیب در سنین بالا گفت: افراد میانسال می توانند با 
مصرف همزمان سیر و سنجد با مربای بالنگ، مربای 
به، مربای گل و عسل از عوارض گوارشی این ترکیب 
جلوگیری کنند و از خواص آن بهره برند.این متخصص 
طب ســنتی تشریح کرد: ترکیب پودر سنجد و شیر به 
دلیل املاح معدنی سرشاری که دارد سطوح مفصلی را 
روان و از بروز آرتروز و عوارض ناشی از آن جلوگیری 

می کند.

آیا ویروس گوارشی جدید همان 
کروناست؟

با گرم شــدن هوا در روزهای اخیر شاهد افزایش آمار 
ابتلا به بیماری های گوارشی بوده ایم. غالباً شیوع این 
گونه ویروس ها در فصول گرم ســال موضوعی جدید 
نیســت اما در سال ۱۴۰۱ میزان ابتلا افراد بیشتر بوده 
است. ویروس های گوارشی شایع در تابستان معمولًا با 
علائمی همچون حالت تهوع، اسهال، استفراغ و گاهی 
تب همراه هســتند. عموماً اینگونه ویروس ها مسری 
بــوده و از طریق فرد آلوده، ســطوح آلوده یا مصرف 
غذا و آب آلوده به ویروس منتقل می شــوند.در میان 
علائم ویروس کرونا، عوارض گوارشی در بیماران نیز 
موضوعی شایع اســت اما مسئله ای که افراد را نگران 
می کند این اســت که ویروس گوارشــی جدید همان 

کروناست یا خیر؟
دکتر خســرونیا، رئیس انجمن پزشکان داخلی، گفت: 
»ویروسی جدید با علائم گوارشی در کشور شایع شده 
اســت که فرد مبتلا به مدت ۲۴ الی ۴۸ ساعت دارای 
علامت بوده و بعد طی این دوره بدون دریافت داروی 

خاصی بهبود می یابد.«
وی افــزود: »بیماران قلبی عروقــی، ریوی، دیابتی و 
افرادی که سیستم ایمنی ضعیفی دارند در صورت ابتلا 
به این ویروس باید به پزشــک مراجعــه کرده و دارو 

مصرف کنند.«
دکتر خسرونیا در پاسخ به این سؤال که آیا این ویروس 
گوارشــی جدید همان کروناســت یا خیر؟ پاسخ داد: 
»خیر؛ علائم ویروس کرونا نسبت به این ویروس جدید 
متفاوت اســت. در ابتلا به کووید فرد باید با استفاده از 
ماسک و رعایت فاصله گذاری اجتماعی دوران قرنطینه 
را طی کند اما در این ویروس با رعایت برخی از نکات 

و با گذشت مدت زمان کوتاه، بیمار بهبود می یابد.«
جهت پیشگیری از ابتلا و تسریع در بهبود این بیماری 

توصیه می شود:
 آب و سبزیجات بیشــتری برای جلوگیری از کم آبی 

بدن مصرف کنید )به استثنا مایعات دارای قند(
 از خوردن نوشــیدنی های کافئیــن دار در حد امکان 

اجتناب کنید.
 مصرف غذاهای آماده و فســت فود را کاهش داده و 

بیشتر از غذاهای خانگی استفاده کنید.
 میوه و سبزیجات را پیش از مصرف به خوبی بشویید

 در زمان خروج از منزل از آب معدنی بسته بندی شده 
استفاده کنید.

 از مصرف خودسرانه آنتی بیوتیک ها اجتناب کنید.

بازتاب

خورشیدتابستان و خطر ابتلا به 
سرطان پوست

قرار گرفتن طولانی مدت در معرض نور خورشــید 
برای پوست مضر اســت و احتمال ابتلا به سرطان 

پوست را افزایش می دهد.
به گزارش بهداشــت نیوز، کارگران برخی از مشاغل 
مانند کشــاورزان، کارگران ســاختمانی و کارگران 
فصلی در معرض مقدار زیادی نور خورشــید هستند 

که خطر ابتلا به سرطان پوست را افزایش می دهد.
بر اســاس آخرین آمار منتشر شده از سوی سازمان 
بهداشــت جهانی، سالانه بین دو تا سه میلیون مورد 
»سرطان پوست غیر ملانوما« در جهان ثبت می شود 
که حدود ۹۰ درصد از سرطان های پوست را تشکیل 

می دهد.
علاوه بــر ایــن، ۱۳۲۰۰۰ مورد ملانــوم بدخیم، 
خطرناک ترین نوع ســرطان پوست، ثبت شده است 
که این ارقــام دائماً در حال افزایش هســتند. قرار 
گرفتن در معرض اشــعه ماوراء بنفش عامل اصلی 
ایجاد این سرطان ها است، به گونه ای که قرار گرفتن 
در معرض متناوب، اما شدید، باعث آفتاب سوختگی 
می شــود که در طولانی مدت باعــث ایجاد ملانوم 

می شود.
قــرار گرفتــن در معرض نور خورشــید برای مدت 
طولانی، به عنوان مثال در مشاغلی که در هوای آزاد 
انجام می شــود، منجر به ظهور تومورهای سرطانی 
غیر ملانوما می شود که کم خطرترین، اما شایع ترین 
آن ها هستند؛ بنابراین برای افرادی که در فضای باز 
کار می کنند، منطقی است که جزو آسیب پذیرترین 

افراد باشند.
لوک ســولیموویچ، رئیس ســندیکای متخصصان 
پوســت و ونورولوژیست فرانسه می گوید: زمانی که 
عوامل خطــر در کار و زندگی شــخصی فرد جمع 
می شــود، باید اقدامــات احتیاطی بیشــتری انجام 
دهد، به خصوص اگر پوســت روشنی دارد یا سابقه 

خانوادگی سرطان پوست دارد.
یکی از برجسته ترین اقدامات پیشگیرانه توصیه شده 
توســط این اتحادیه، پرهیز از قرار گرفتن در معرض 
نور خورشید در حد امکان بین ساعات ظهر تا چهار 
بعد از ظهر است. ســولیموویچ تاکید کرد: »بهترین 
محافظت، پوشــیدن لبــاس تیــره، کلاه و عینک 
آفتابی و ضدآفتاب هر دو تا ســه ساعت یک بار در 

قسمت های در معرض بدن است«.
سال هاست که در فرانسه تلاش هایی برای افزایش 
آگاهی در مورد این موضوع انجام شــده اســت، اما 
پیر ســزارینی مدیر انجمن »ایمنی خورشیدی« که 
با ســازمان بهداشت جهانی همکاری می کند، تأکید 
کرد که آگاهی در مورد پیشگیری هنوز کافی نیست.

وی توضیــح داد: طبقه بندی ســال ۲۰۱۵ آلمان از 
سرطان پوست ناشی از اشعه ماوراء بنفش به عنوان 
یک بیماری شــغلی، انگیزه جدیدی برای توجه به 
ایــن موضوع ایجاد کرد و منجر به راه اندازی مجدد 

کمپین های پیشگیری و غربالگری شد.
پســتچی ها، باغبان ها، کارگران فصلــی، برخی از 
افسران پلیس، ناظران استخرها، ماهیگیران و البته 
کشــاورزان به دلیل شغلشان بیشتر در معرض خطر 
هســتند.Mathieu Longuet یــک کارآموز جوان 
پزشــکی، پایان نامه ای در مورد نگرش کشاورزان 
نســبت به خطر قرار گرفتن در معرض نور خورشید 
در منطقه Franche-Comte در شــرق فرانسه در 
امتداد مرز با سوئیس منتشر کرد.مهم ترین نتیجه ای 
کــه این کارموز به آن دســت یافته این اســت که 
کشاورزان بسیار آسیب پذیر هستند، زیرا اکثر آن ها 
شــش تا هفت روز در هفته را به کار می گذرانند. با 
این حال، ۵۶ درصد از آن ها هیچ نگرانی در مورد قرار 
گرفتن در معرض اشعه ماوراء بنفش ابراز نمی کنند.

اســتفاده از کلاه مهم تریــن اقدام پیشــگیرانه ای 
اســت که این افراد به آن متوســل می شوند، اما به 
پوشیدن سایر لباس های محافظ توجه کافی ندارند، 
علاوه بر این که کشــاورزان به ویژه آقایان استفاده 
از محصولات ضد آفتاب را دوســت ندارند.همچنین 
درصد تقاضا برای خدمات بهداشتی مناسب ضعیف 
است، به گونه ای که ۶۳/۵ درصد هرگز تحت معاینه 
پوستی توسط پزشک عمومی خود قرار نگرفته اند و 
۶۱/۵ درصد این معاینه را توســط متخصص پوست 

انجام نداده اند.

فواید ریشــه سنبل الطیب چیست؟ در مورد 
کاربــرد این گیاه دارویی چقــدر می دانید؟ 
سنبل الطیب که از گیاهان بومی اروپاست، 
به صورت وحشی در مراتع رشد کرده و برای 

تزیین باغچه مورد استفاده قرار می گیرد.
فواید ریشــه سنبل الطیب چیست؟ در مورد 
کاربــرد این گیاه دارویی چقــدر می دانید؟ 
سنبل الطیب که از گیاهان بومی اروپاست، 
به صورت وحشی در مراتع رشد کرده و برای 
تزیین باغچه مورد استفاده قرار می گیرد. از 
نظر ارتفاع، تا حدود دو فوت هم می رسد و 
ساقه های آن دارای برگ های تیره و چتری 

شکل است.
ریشه گیاه ســنبل الطیب به شکل عصاره 
خــارج شــده و به یک پودر خــوب تبدیل 
می شــود که بــرای مقاصــد درمانی مورد 
استفاده قرار می گیرد. این عصاره به آسانی 
در شکل هایی مانند قرص، چای و کپسول 
یافت می شود. دارای فواید بهداشتی زیادی 
همچون بهبود خواب و آرامش بخش است.

ریشهسنبلالطیب ��
این گیاه از نظر اســتفاده دارویی تاریخچه 
طولانــی دارد و بــرای درمــان وضعیت 
بی خوابی و عصبی ماننــد اضطراب و بی 
حوصلگی مورد اســتفاده قرار می گیرند. اگر 
چه تمــام داروهای گیاهی بایــد با احتیاط 
مصرف شــوند، اما این گیاه به عنوان آرام 
بخش استفاده گســترده ای در آلمان دارد و 
توســط وزارت غذا و دارو در ایالات متحده 

آمریکا تأیید شده است.
سنبل �� ریشه درمانی استفادههای و فواید

الطیبچیست؟
سنبل الطیب به ضد اضطراب، آرام بخش، 
ضد تشنج، ضد باکتری، مقابله با ادرار بیش 
از حد، ضدعفونی کنندگی، ضد اسپاستیکی 
و خواص ضد التهابی خود معروف است. این 
گیاه به صورت طبیعی در درمان اضطراب، 
اختــلالات خواب، فشــار خــون، علائم 
یائسگی، قائدگی، سردرد و درد مفاصل مورد 
استفاده قرار می گیرد. این گیاه برای سندرم 
خســتگی مزمن، بیماری صرع، اختلال کم 
توجهی )بیش فعالی(، ناراحتی معده و دیگر 
شرایط استفاده می شود. با این حال، شواهد 
بیشــتری برای ارزیابی اثربخشی در هنگام 

استفاده آن مورد نیاز است.
فوایدواستفادههایدرمانیآنبهشرحزیر ��

است:
 درمان سیاتیک

 درمان اختلال کم توجهی )بیش فعالی(
 کاهش بیماری صرع

 درمان بیماری پرکاری تیروئید
 تقویت حافظه

 ایجاد علائم یائسگی
 درمان اختلالات خواب

 متوقف شدن لرزش دست
۱. فواید ریشــه ســنبل الطیــب – درمان 

سیاتیک
ریشه ســنبل الطیب به شما کمک می کند 
تــا درد را کاهش دهید و ماهیچه های خود 
را آرام نگه دارید. همچنین، ســنبل الطیب 
نیز در درمان درد سیاتیک ناشی از انقباض 
ماهیچه مؤثر اســت. به این دلیل که ریشه 
ســنبل الطیب حاوی اسانسی است که به 
آرام شدن ماهیچه ها و کاهش تنش کمک 
می کند. علاوه بر این، این گیاه یک داروی 

عالی برای بیماران محروم از خواب است.
شما می توانید برای مقابله با این بیماری از 
چای سنبل الطیب استفاده کنید. برای تهیه 
این چای، ۱ قاشــق چای خوری از ریشــه 
ســنبل الطیب را در ۱ فنجــان آب جوش 
بریزید. ســپس روی آن را پوشانده و آن را 
رها کنید. چنــد فنجان از این چای را برای 
هر هفته مصرف کنید. یا پس از مشورت با 

مشاور از مکمل آن استفاده کنید.
۲. درمان اختلال کم توجهی )بیش فعالی(

سنبل الطیب با همکاری مغز شما، برخی از 
عواملی که باعث بیش فعالی شده را کندتر 
می کند و تمرکز را بالا می برد. بزرگســالان 
می توانند حدود ۳۰۰ تا ۱۰۰۰ میلی گرم از 
این گیاه را مصرف کنند. به یاد داشته باشید 
که قبــل از دادن این گیاه بــه کودکان، با 

پزشک مشورت کنید.
۳. کاهش بیماری صرع

ریشه ســنبل الطیب به کاهش تشنج های 
بیمــاران مبتلا به صرع کمک می کند، زیرا 
باعــث ایجاد اثرات آرامبخش بر سیســتم 
عصبی می شود. استفاده از این گیاه در برخی 

از مطالعات مربوط بــه حیوانات، به عنوان 
داروی ضد صرع یاد شده است.

۴. فواید ریشه سنبل الطیب – درمان بیماری 
پرکاری تیروئید

این گیاه بــرای آرام کــردن ماهیچه ها و 
کمک به سیســتم خواب معروف اســت. 
همان طور که می دانیــد، بی خوابی برای 
بیمارانی با پرکاری تیروئید رایج است. وقتی 
غده تیروئید بیش از حد فعال باشد، عجیب 
نیست که به عنوان یک نتیجه عادی از بی 
خوابی رنج ببرید. این بیماری نه تنها موجب 
ضعف ســلامت شــما، بلکه باعث کاهش 
قدرت در فعالیت های روزمره نیز می شــود. 
ریشه سنبل الطیب باعث افزایش میزان گاما 
آمینوبوتیریک اسید در بدن می شود که یک 
انتقال دهنده عصبی یا یک ماده شــیمیایی 
سالم است که سیســتم عصبی از آن برای 
انتقال مستقیم پیام ها به مغز استفاده می کند 
و در نتیجه باعث آرام شدن اعصاب می شود.

۵. تقویت حافظه
ریشه خشک شده ســنبل الطیب می تواند 
عملکرد حافظه و برخــی مهارت های حل 
مســئله در کودکان و بزرگسالان را تقویت 
کند. با توجه به تحقیقات انجام شده بر روی 
موش، والرنیک اســید موجود در این گیاه 

تاثیرات مهمی در عملکرد حافظه دارد.
۶. فواید ریشــه سنبل الطیب – ایجاد علائم 

یائسگی
این گیاه بر اســاس مطالعات انجام شده در 
دانشــکده داروسازی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشــتی، می تواند در درمان یائسگی 
شــدید مؤثر باشد. در این مطالعه، ۶۸ خانم 
مبتلا به یائســگی در طی ۸ هفته و روزی 
۳ بار از قرص هایی حاوی ۲۵۵ گرم از این 
ریشه مصرف کردند. پس از ۸ هفته، نتایج 
کاهش شــدت این وضعیت را نشــان داد. 
با توجه به این اتفاق، بــرای کاهش تعداد 
دفعات و شدت یائسگی، می توانید روزانه ۳ 
قرص حاوی ۲۲۵ گرم از ریشه این گیاه را 

مصرف کنید.
۷. درمان اختلالات خواب

ریشه ســنبل الطیب به عنوان آرامبخش و 
کمک کننده خــواب به روش های مختلفی 
مورد اســتفاده قرار می گیرند. سنبل الطیب 
با افزایش میزان گاما آمینوبوتیریک اســید 
که به شــما در تنظیم ســلول های عصبی 
کمک می کند و دارای اثر آرامبخش است، 
عمل می کنــد. با توجه به اثر آرامبخشــی 
آن، می تــوان از آن به عنــوان یکی از راه 
حل های اضطراب اســتفاده کرد. بنابراین، 
ریشه سنبل الطیب یکی از داروهای طبیعی 
برای اختلالات موجود در خواب است. شما 
می توانید یک فنجان از این چای را با عسل 
خام بخورید و یا از قرص های آن اســتفاده 

کنید.
۸ متوقف شدن لرزش دست

ســنبل الطیب می تواند باعث ساکن شدن 
و آرامش اعصاب شــما شود. برای این کار، 
ریشــه ســنبل الطیب را کاملًا خرد کنید و 
ســپس آن را در آب مخلوط کنید. ۵ دقیقه 
صبر کنید و ســپس آن را مصــرف کنید. 
همچنین، این گیاه در مدیریت لرزش دست 
مؤثر است. به علاوه، چای اسطوخودوس یا 

بابونه نیز برای لرزش دست مناسب است.
۹. درمانی خانگی سرگیجه

ریشه سنبل الطیب با کنترل اضطراب و بی 
خوابی به درمان سرگیجه کمک می کند.

۱۰. درمان درد ساق پا
اســتفاده از این ریشــه کمــک می کند تا 
عضلات شما آرام تر شــوند. از این رو، درد 
کمتری را در ســاق پایتان احساس خواهید 
کرد. علاوه بر این، ریشــه ســنبل الطیب 
آرام بخش است. این گیاه باعث می شود تا 

احســاس درد کمتری کنید و آرام تر باشید. 
برای نتایج بهتر، باید به طور منظم از چای 

ریشه سنبل الطیب استفاده کنید.
۱۱. فواید درمانی ریشــه سنبل الطیب – بی 

خوابی را از بین ببرید
ریشــه ســنبل الطیــب به لطــف خواص 
آرامبخشی، در درمان بی خوابی به ما کمک 
می کنــد. این گیاه به افزایــش میزان گاما 
آمینوبوتیریک اســید، ارائه یک اثر آرامش 
بخش و تنظیم عملکرد سلول های عصبی 
کمــک می کند. برای درمان این مشــکل، 

چای سنبل الطیب بنوشید.
۱۲. درمان خانگی تپش شدید قلب

هنگامی که مضطرب هســتید و احســاس 
تپش شــدید قلب را دارید، سنبل الطیب را 
امتحان کنید زیرا ممکن است باعث آرامش 
و معمولی شدن ضربان قلب شود. علاوه بر 
این، می تواند باعث افزایش خواب شما شود. 
شما می توانید چای سنبل الطیب را مصرف 
کنید و یا با مشــاوره پزشــک از مکمل آن 
استفاده کنید. با این حال، زنان باردار باید از 

این روش اجتناب کنند.
۱۳. فواید ریشه سنبل الطیب – سلامت قلب

ســنبل الطیب به حفظ ســلامت قلب شما 
کمک می کنــد. این گیــاه می تواند قدرت 
رگ های خونــی و انعطاف پذیــری آن را 
تقویت کند. همچنین، سنبل الطیب می تواند 
به طبیعی شدن فشار خون کمک می کند. با 
توجه به اینکه یکی از بزرگترین علل مرگ 
در انگلســتان بیماری هــای قلبی-عروقی 
است، این گیاه می تواند انتخاب بسیاری از 

مردم باشد.
۱۴. درمان خانگی اضطراب

این گیــاه دارای اثرات آرام بخش اســت، 
بنابراین از آن به عنــوان کمکی در درمان 
بی خوابی نام برده اند. با این حال، عملکرد 
آن کمی با دیگــر گیاهان فرق می کند. در 
این روش، ریشــه ســنبل الطیب به عنوان 
آرامبخش اســتفاده می شــود نه به عنوان 
چای. بنابراین، برای دریافت بیشترین تأثیر 
طبیعی آن، باید آن را قبل از خواب استفاده 
کنیــد تا به جای بیرون رفتن بعد از مصرف 
این گیاه، احســاس خواب آلودگی داشــته 

باشید.
۱۵. درمان فیبرومیالژیا

ریشه ســنبل الطیب اثرات زیادی بر درمان 
اختلالات خــواب و تنش هــای میالژیا و 
عضلانی دارد. اساســاً، ریشه سنبل الطیب 
یک گیاه آرامبخش است که کیفیت خواب 
افرادی را کــه از فیبرومیالژیا رنج می برند، 
افزایــش می دهد. به علاوه، این گیاه دارای 
توانایــی افزایــش تمرکز و توجه اســت. 
بنابراین، به شــما کمــک می کند تا زمانی 
که مبتلا به بیماری فیبرومیالژیا هستید، از 

گمراهی رهایی پیدا کنید.
۱۶. فواید ریشه سنبل الطیب – درمان سندر 

پای بی قرار
افراد مبتلا به ســندرم پای بی قرار اغلب با 
داشتن خوابی راحت مشکل دارند و روز را با 
خستگی تجربه می کنند. ریشه سنبل الطیب 
به آرام شــدن ماهیچه ها و زودتر خوابیدن 
شــما کمک می کند. آرامش در سندرم پای 
بی قرار بســیار مهم اســت و ریشه سنبل 
الطیب برای همچین وضعیتی بسیار معروف 
است. حدود ۲۵۰ تا ۹۰۰ میلی گرم از ریشه 
ســنبل الطیب مصرف کنید. به یاد داشــته 
باشــید که قبل از مصرف ســنبل الطیب با 

پزشک مشورت کنید.
۱۷. تسکین میگرن و سردرد

اثرات تســکین دهنده و آرام بخش ریشــه 
ســنبل الطیب به کاهش میگرن و سردرد 
مربوط به اضطراب و استرس کمک می کند. 
۱ فنجان از این چای را بنوشید. برای تهیه 

این چای، ۱ عدد چای کیســه ای ســنبل 
الطیب را درون آب جوش بیندازید و به برای 

۷ دقیقه آن را درون آن رها کنید.
۱۸. فواید ریشه سنبل الطیب – تنظیم فشار 

خون
ریشه ســنبل الطیب مقابل با ادرار بیش از 
حد و دارای خواص کاهندگی فشــار خون 
اســت که می تواند به طور مؤثر در تنظیم 
فشار خون به شما کمک کند. برای مدیریت 
فشــار خون، هر روز ۱ قرص )۴۰۰ تا ۶۰۰ 

میلی گرم( سنبل الطیب مصرف کنید.
۱۹. تسکین درد زانو

برای تســکین درد، از ریشه سنبل الطیب 
استفاده کنید. این گیاه قرن ها مورد استفاده 
قــرار می گرفته و به انســان برای کاهش 
اضطراب، اســترس، تنش، زودرنجی و بی 
خوابی کمک می کند. شــما می توانید برای 
تسکین درد زانو روزانه از چای سنبل الطیب 

استفاده کنید.
۲۰. فواید ریشــه ســنبل الطیــب – درمان 

کمردرد
یکی دیگر از فواید ریشــه ســنبل الطیب 
که باید بدانید، درمان کمردرد اســت. برای 
تسکین کمردرد، هر روز یه فنجان از چای 

سنبل الطیب بنوشید.
۲۱. درمان قائدگی دردناک و سندرم پیش 

قائدگی
اثــرات ضــد تشــنج، تســکین دهنگی، 
آرامبخشی و ضد التهاب بودن ریشه سنبل 
الطیب به تســکین درد و ناراحتی ناشی از 
قاعدگــی دردناک و پیــش قائدگی کمک 
می کند. قبل از دوره مبتلا شــدن بسته به 
سطح درد، روزانه یک یا دو بار چای سنبل 

الطیب را مصرف کنید.
۲۲. دوایی عالی برای مشکلات گوارشی

اگــر چه تحقیقات بســیار کمــی در مورد 
اســتفاده از ریشــه ســنبل الطیــب برای 
مشکلات گوارشــی انجام شده است، اما از 
این گیاه به طور سنتی در درمان بسیاری از 
اختلالات معده استفاده می شود. این گیاه به 
عنوان ضدانقباض کننده توسط افراد مبتلا 
به قائدگی دردناک و مشکلات عصبی مورد 

استفاده قرار می گیرد.
علاوه بر ایــن، این گیاه به درمان گرفتگی 
روده، نفخ، اســهال و قولنج کمک می کند. 
همچنیــن می توان از آن در تشــکین درد 
رماتیسم استفاده کرد اما در حال حاضر بجز 
چند داســتان فردی هیچ شاهدی برای این 

موضوع وجود ندارد.
عوارضجانبیریشهسنبلالطیبچیست؟ ��

ریشه سنبل الطیب برای بسیاری از افرادی 
که از آن به عنوان مقادیر دارویی برای مدت 
زمان کوتاه استفاده می کنند، بی خطر است. 
مطالعات بالینی استفاده بی خطر از این گیاه 
در مقاصد درمانی را در بیش از ۱۲۰۰۰ نفر 
در طول ۲۸ روز نشان می دهد. با این حال، 
بی خطر بودن آن برای اســتفاده طولانی 
مدت نامشخص اســت. برخی از اطلاعات 
نیز نشــان می دهد که ریشه سنبل الطیب 
برای مصرف کودکان در ۴ الی ۸ هفته بی 

خطر است.
ریشه ســنبل الطیب می تواند باعث ایجاد 
عوارض جانبــی در زودرنجی، نــا آرامی، 
ســردرد و بی خوابی شــود. افرادی که از 
این گیاه به خصوص به مقدار زیاد استفاده 
می کنند، صبح احساس تنبلی می کنند. بهتر 
اســت هنگام رانندگی و استفاده از ماشین 
آلات خطرناک ایــن گیاه را مصرف نکنید. 
برای جلوگیری از این عوارض جانبی، پس 
از مصــرف طولانــی مــدت از آن، قبل از 
متوقف کردن مصرف مقدار آن را هر یک یا 

دو هفته کاهش دهید.
هشدارهایویژه: ��

جراحی: ریشه سنبل الطیب سرعت سیستم 
عصبی شــما را کاهش می دهد. به علاوه، 
بی هوشی و ســایر داروهای استفاده شده 
در جراحی بر سیســتم عصبی مرکزی شما 
تأثیر می گذارد. این اثرات ممکن است مضر 
به نظر برســند. حداقل ۲ هفته قبل از عمل 
جراحی از مصرف ســنبل الطیب خودداری 

کنید.
دوران بارداری یا شیردادن به بچه: به دلیل 
اینکه شــواهد کافی در مورد بی خطر بودن 
سنبل الطیب در دوران بارداری یا شیردادن 
به بچه وجود ندارد، بهتر است از مصرف آن 

خودداری کنید.

فواید ریشه سنبل الطیب چیست؟

این گیاه برای سلامتی تان معجزه می کند
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

۷
خواندنی

دریچه

اکثر مردم قادر به تصور 
میلیاردر شدن نیستد

یک مطالعــه جدید این باور قدیمی اقتصادی را به 
چالش می  کشد که انســان به طور طبیعی دارای 
خواســته  های نامحدود است و نشان می دهد که 
بیشــتر مردم واقعاً نمی خواهند میلیاردر شوند.  در 
یک نظرسنجی روانشناســان اجتماعی از نزدیک 
به ۸ هزار نفر از مردم ۳۳ کشــور در شــش قاره 
پرسیدند که چقدر پول در زندگی ایده آل خود می 
خواهند. در ادامه پژوهشــگران دریافتند که در ۸۶ 
درصد از کشورها، اکثر مردم فکر می  کنند که می 
 توانند با ۱۰ میلیون دلار آمریکا یا کمتر به زندگی 
ایده  آل خود دســت یابند و در برخی کشورها این 
ایده  آل در کل هزینه  ها کمتر از یک میلیون دلار 
آمریکا اســت.  به گفته پژوهشــگران این موضوع 
نشــان می دهد که دارایی های ایلان ماســک به 
عنوان ثروتمندترین فــرد کنونی جهان با بیش از 
۲۰۰ میلیارد دلار برای ۲۰۰ هزار نفر کافی است تا 

به سطح زندگی ایده آل خود برسند.
تلاش برای افزایش مســتمر ثروت فردی و دنبال 
کردن رشــد اقتصادی بی  پایان با افزایش استفاده 
از منابع و ایجاد آلودگی، پیامدهای زیست  محیطی 
وحشــتناکی برای ســیاره زمین داشــته است. اما 
ایــن یافته  ها این ایده را به چالش می  کشــند که 
رویکردهای مبتنی بر محدود کردن ثروت و رشــد 
برای دستیابی به پایداری بر خلاف ایده  ها و آرمان  

های بشری است.
 )Renata Bongiorno( دکتر رناتــا بونگیورنــو
روانشــناس اجتماعی در دانشگاه اکستر و یکی از 
پژوهشگران این مطالعه توضیح می  دهد: یافته  ها 
نشان می دهند که دیدگاه اکثریت در سیاست هایی 
که اجازه انباشــت مقادیر بیش از حد ثروت توسط 

تعداد کمی از افراد را می  دهد منعکس نمی  شود.
اگر بیشــتر مردم برای ثروتــی محدود تلاش می 
 کنند، سیاســت  هایی که از خواسته  های محدودتر 
مردم حمایت می  کنند، مانند مالیات بر ثروت برای 
تأمین بودجــه طرح  های پایداری، ممکن اســت 
محبوب  تر از آنچه معمولًا به تصویر کشــیده می 

 شود، باشد.
در ایــن پژوهش محققان به طــور خاص از مردم 
خواستند تا زندگی کاملا ایده آل خود را تصور کرده 
و ســپس در نظر بگیرند کــه در آن زندگی چقدر 
پول می خواهند. شرکت کنندگان جایزه مورد نظر 
خود را در یک قرعه کشــی فرضی از بین ۱۰ هزار 
دلار، ۱۰۰ هــزار دلار، ۱ میلیون دلار، ۱۰ میلیون 
دلار، ۱۰۰ میلیون دلار، ۱ میلیارد دلار، ۱۰ میلیارد 
دلار یا ۱۰۰ میلیارد دلار آمریکا انتخاب کردند. به 
گزارش سیناپرس، تاکید شد که شانس برنده شدن 

در هر قرعه کشی یکسان است.
محققــان این فرضیــه را مطرح کردنــد: افراد به 
صورت طبیعی دارای خواســته  های سیری ناپذیر 
هســتند یعنی افراد نمی  تواننــد نقطه  ای را تصور 
کنند که خواسته  هایشان به طور کامل برآورده شود 
و همیشه آرزوی انباشته کردن ثروت بیشتر یا بهتر 
را دارند و قطعا ۱۰۰ میلیارد دلار جایزه را نسبت به 

مقادیر کمتر انتخاب می  کنند.
جالب اینجاســت که افراد با خواسته های نامحدود 
در اکثر کشــورهای مطالعه در اقلیــت بودند. آنها 
معمولًا افراد جوانتر و شهرنشــینان بودند که برای 
موفقیت، قدرت و اســتقلال ارزش بیشتری قائل 
بودند. به گزارش ســیناپرس، آن هــا همچنین در 
کشورهایی که نابرابری را بیشتر می  پذیرفتند و در 
کشــورهایی که بیشتر جمع  گرا هستند و بیشتر بر 
مسئولیت  ها و پیامدهای گروهی تمرکز می  کنند، 

فراوان تر بودند.
 )Paul Bain( به گزارش ســیناپرس، دکتر پل بین
محقق ارشــد این مطالعات از دپارتمان روانشناسی 
در دانشــگاه بــاث بریتانیا، می  گویــد: ایدئولوژی 
خواسته  های نامحدود، زمانی که به  عنوان طبیعت 
انسان به تصویر کشــیده می  شود، می  تواند فشار 
اجتماعی را برای مردم ایجاد کند. کشــف این که 
زندگــی ایده  آل اکثر مــردم در واقع کاملًا معتدل 
اســت، می  تواند رفتارهای اجتماعی را برای افراد 
آســان  تر کند تا با آنچه که آنها را واقعاً خوشحال 
مــی  کند زندگی کرده و حمایت از سیاســت  های 
قوی  تــری برای کمک به حفاظت از کره زمین را 
پیشــنهاد می کند.شرح کامل این پژوهش و یافته 
های حاصل از آن در آخرین شماره مجله تخصصی 

Nature Sustainability منتشر شده  است.

خبرخوان

اقامت در ایستگاه مداری 
آینده روسیه محدود به ۳ سال 

است

طبق برآورد ویاچســلاو شورشــاکوف، طول معمول 
مأموریت هــای فضایی به ایســتگاه مــداری آینده 
روســیه با نام ROSS حدود ده الی ۱۱ ماه اســت و 
مأموریت های این مرکز نیز نباید بیش از ســه سال 

به طول انجامد.
 ایستگاه بین المللی فضایی قرار است تا سال ۲۰۳۰ 
بازنشسته شــود و به همین دلیل کشورهای مختلف 
در حال برنامه ریزی در زمینه تأســیس ایستگاه های 

مداری خود هستند.
در این میان چین از ســایر رقبا جلوتر بوده و عملیات 
بهره برداری از ایســتگاه مداری خود را آغاز کرده و 
روسیه نیز در حال پیشبرد برنامه های این حوزه است. 
به تازگی یک دانشمند ارشــد فضایی روسیه اعلام 
کــرد: مأموریت های فضانوردان به ایســتگاه مداری 
آینده روســیه ROSS که با عنوان ایستگاه خدمات 
مداری روســیه نیز معرفی شده اســت، به دلیل قرار 
گرفتن در معرض تشعشعات فضایی نباید بیش از سه 
سال به طول انجامد. ویاچسلاو شورشاکوف، رئیس 
بخش ایمنی پرتوی پروازهای فضایی سرنشــین دار 
در مؤسسه مشکلات زیست پزشکی IBMP آکادمی 
علوم روسیه، اعلام کرد که ســطوح قرار گرفتن در 
معرض تشعشــعات برای فضانوردانی که در ایستگاه 
فضایی بین المللی حضور داشتند، اجازه مأموریت های 
طولانی را می دهد که گاه تا چهار سال طول می کشد. 
وی در ادامه توضیحاتش افزود: اگر موقعیت ایستگاه 
مداری روســیه ROSS را در نظر بگیریم، ســطح 
تشعشــعات تقریباً ۲۰ درصد بیشتر است. اگر به این 
منطق پایبند باشیم، دوره ای که یک فضانورد می تواند 
در آنجا سپری کند باید ۲۰ درصد کوتاهتر شود. گفتنی 
اســت طبق برآورد او، طول معمــول مأموریت های 
فضایی به ROSS حــدود ۱۰ تا ۱۱ ماه خواهد بود. 
دیمیتری روگوزین، مدیر کل آژانس فضایی روســیه 
در اوایــل این ماه گفت که روسکوســموس به جمع 
بندی نهایی در مورد شیب مدار و طرح کلی ایستگاه 
فضایی آینده روسیه رسیده است.  اولگ اورلوف، مدیر 
انستیتو مشکلات زیست پزشکی آکادمی علوم روسیه 
نیز در این زمینه اعلام کرد که سه گزینه برای ایجاد 
ایستگاه مداری آینده روسیه در نظر گرفته شده است: 
مدار عرض جغرافیایی متوسط با شیب ۵۱.۶ درجه بر 
اســاس ماژول های ROSS یا ایستگاه مداری آینده 
روسیه، بخش روسی ایســتگاه بین المللی فضایی، 
مداری با شیب ۵۱.۶ درجه بر اساس ماژول های جدید 

و مدار قطبی با شیب ۹۶.۸ درجه.

کشف بقایای بچه سیاره ها 
در مشتری!

دانشــمندان بقایای ســیاره های کوچک را در شکم 
پوشــیده از ابر مشــتری یافته اند. یافته ای که بحث 
طولانی در مورد شــکل گیری این غول گازی را حل 

می کند.
به نقل از اسپیس، دانشمندان دریافته اند که مشتری 
مملو از بقایای سیاره های کوچکی است که این سیاره 
با انبساط خود، آن ها را بلعیده تا تبدیل به چنین غول 
گازی بزرگی شود که امروزه می بینیم. این یافته ها از 
اولین نمای واضح از شــیمی زیر جو ابری این سیاره 
به دست آمده است.با وجود اینکه مشتری بزرگترین 
سیاره منظومه شمســی است، اما اطلاعات کمی در 
مورد عملکرد درونی آن در دسترس است. تلسکوپ ها 
هــزاران تصویر از ابرهای گردابــی در حال چرخش 
در جــو فوقانی ایــن غول گازی گرفته انــد، اما این 
طوفان های شبیه به نقاشی های »ون گوگ« در عین 
حال به عنوان مانعی عمل می کنند که جلوی دید ما 

را از آنچه در زیر آنها وجود دارد، می گیرد.
»یامیلا میگوئل« اخترفیزیکدان دانشگاه »لیدن« در 
هلند و محقق ارشد این مطالعه گفت: مشتری یکی 
از اولین ســیاراتی بوده که در چند میلیون سال اول، 
زمانی که منظومه شمسی در حدود ۴.۵ میلیارد سال 
پیش در حال شــکل گیری بوده است، شکل گرفته 
اســت. با این حال، ما تقریباً هیچ چیز قطعی در مورد 

چگونگی شکل گیری آن نمی دانیم.

یافته های جدید تیمی از پژوهشگران نشان 
می دهند آثار هنری و اشــیا موزه ای تنها 
جنبه ارزشــمند مادی و فرهنگی نداشته 
و تماشــای آن ها می توانند باعث کاهش 

اضطراب و استرس شود.
 مجموعــه داران آثار هنــری، قطعاتی را 
که کارشناسان جالب و زیبا می دانند جمع 
آوری می کنند. به غیر از موزه ها، بسیاری 
از مجموعــه داران از این آثار هنری برای 
تزئین خانه هــای خود و همچنین نمایش 
دادن آن ها به دوســتان و دیگران استفاده 

می کنند.
برخی افراد نیز این آثار را به عنوان میراثی 
برای فرزندان خــود نگهداری کرده یا در 
موزه می گذارند. در ایــن میان یافته های 
پژوهشگران نشان می دهد بازدیدکنندگان 
موزهها و گالری هــای هنری که زیبایی 
هنر را تجربه می کنند، با کاهش استرس 
مواجه خواهند شد زیرا تعامل با آثار هنری 
باعث بــروز فرآیندی می شــود که مرکز 
لذت در مغز آنها را تحریک کرده و فرد را 

خوشحال می کند.
حال ممکن است این سؤال برای بسیاری 
افراد مطرح شــود که آیا جمــع آوری یا 
تماشــای آثار هنری چیــزی فراتر از این 

فواید شناخته شده انجام می دهد؟
اکثر مردم در پاسخ به سؤال فوق بر اساس 
تجربه می گویند، بله. با این حال، مطالعات 
جدید نشــان می دهد که پاســخ به این 
سؤال نباید صرفاً غریزی باشد. تحقیقات 
اخیــر مزایــای روانــی و فیزیولوژیکی 
بازدیدکننــدگان از موزه ها را مورد مطالعه 

قرار داده است.
مطالعات جدید در این رابطه در راســتای 

یک مطالعه قدیمی تر انجام شــده است 
که ۱۳ ســال پیش پیگیری شده بود. در 
اولین مطالعه که توســط دو پژوهشگر به 
نام های کلو و فردوی در سال ۲۰۰۶ انجام 
شد، پژوهشگران سطح استرس و سطوح 
برانگیختگــی و کورتیزول بزاقی را قبل و 
بعد از بازدید شرکت کنندگان از موزه ثبت 

کردند.
همین رویکــرد در مطالعه جدید محققان 
به سرپرســتی تر کازاریــان و لوک تکرار 
شــده و نتایج نشــان داد سطوح استرس 
به یک احســاس کلی از رفــاه مربوط به 
خوشایند یا ناخوشایند بودن شرایط اشاره 
دارد. برانگیختگی نیز به معنای احســاس 
بیــداری در مقابل خواب آلودگی اســت. 
ســطح کورتیزول بزاق در مطالعات فوق 
به عنوان یک شاخص فیزیولوژیکی برای 

اندازه گیری استرس استفاده شد.
در این مطالعات، دانشــمندان گروهی از 
کارگران را که شــامل ۱۴ زن و ۱۴ مرد 
بودند به یک موسســه هنــری بزرگ در 

لندن برده و شــرایط آن ها را مورد بررسی 
قرار دادنــد. به گزارش ســیناپرس، این 
مطالعه نشان داد استرس گزارش شده آنها 
پس از بازدید ۴۵ درصد کاهش یافت، در 
حالی که برانگیختگی گزارش شده بدون 
تغییر باقی مانده و ســطح کورتیزول بزاق 

آنها نیز با کاهش رو به رو شد.
 محققــان در فــاز دوم مطالعات خود ۳۱ 
متخصص بومی شامل ۲۱ زن و ۱۰ مرد را 
به موزه هنرهای بلیو در سیاتل، واشنگتن 
برده و شــرایط آن ها را مورد ارزیابی قرار 
دادند. بررســی های انجام شده نشان داد 
سطح استرس افراد فوق ۷۲ درصد کاهش 
یافت در حالی کــه برانگیختگی گزارش 
شده توســط خود آنها ۲۸ درصد کم شده 

و کورتیزول بزاق آنها نیز بدون تغییر بود.
اگرچه نتایج این دو مطالعه کاهش سطح 
اســترس گزارش شده توســط خود افراد 
را در بازدیــد از موزه نشــان می دهد، اما 
برانگیختگی گزارش شــده توســط خود 
افراد و کورتیزول بزاق ارتباطی با یکدیگر 

نداشــت. به گفته محققان، عوامل زیادی 
ممکن است به این نابرابری کمک. آنچه 
واضح اســت، فراتر از کاهش اســترس 
گزارش شده توســط خود افراد در هر دو 
بازدیــد از موزه، باید مطالعات بیشــتری 
برای روشــن کردن تفاوت هــای موجود 
در برانگیختگــی گزارش شــده و اندازه 
گیری هــای فیزیولوژیکی کورتیزول بزاق 

انجام شود.
برای بررسی دقیق تر این مساله، محققی 
به نام ماســتاندرا )Mastandrea(، فشار 
خون و ضربان قلب در زنان جوان سالم را 
قبل و بعد از ســه بازدید مختلف از گالری 
ملی هنرهای مدرن در رم ارزیابی کرد. در 
طی یک بازدید، افــراد مورد مطالعه هنر 
فیگوراتیو را مشــاهده کرده و سپس هنر 
مدرن و در نهایت دفتر موزه را مشــاهده 

کردند.
به گزارش ســیناپرس، این یافته ها نشان 
می دهــد در طول بازدید از هنر فیگوراتیو، 
فشار خون شرکت کنندگان کاهش یافت. 
این مساله به عنوان نشانه کاهش استرس 
در نظر گرفته می شــود زیرا اســترس به 
عنوان عامل افزایش فشــار خون شناخته 
شــده اســت. هیچ تغییــری در ضربان 
قلب یا فشــار خون دیاستولیک )فشار در 
شریان های شما زمانی که قلب شما بین 
ضربان ها استراحت می کند( وجود نداشت. 
جالب بود کــه آزمودنی ها هر دو نوع هنر 
)تصویری و مدرن( را دوســت داشتند، اما 
این فقط هنرهای تصویری بود که فشــار 
خون سیستولیک را کاهش داده و تماشای 
هنر مدرن تاثیری بر فشار خون این افراد 

نداشت.

یافته های جدید تیمی از پژوهشگران نشان می دهند

تماشای آثار هنری استرس را کم می کند

گرمایش زمین آمریکا را تهدید می کند

فداکاری از نشانه های آلزایمر است

بررســی های کارشناســان نشــان می دهد رونــد فعلی 
خشکسالی در بخش هایی از ایالات متحده همچون منطقه 
کالیفرنیا ادامه داشته و بیابان این منطقه در حال گسترش 

بیشتر به سمت غرب است.
گرمایش زمین و خشکســالی های پیش آمده باعث بروز 
شــرایط بحرانی در برخی مناطق ایالات متحده آمریکا از 
جمله کالیفرنیا شــده است. این وضعیت علاوه بر افزایش 
آتش ســوزی های جنگلی، پیامدهای کمتر شناخته شده 

دیگری نیز دارد.
در ماه جاری، آســتانه دمای ۵۰ درجه سانتیگراد در ژوئن 
در دره مرگ کالیفرنیا ثبت شــده که رکورد ۱۰۰ ســاله را 
شکســت. در این میان ماه های اول سال ژانویه، فوریه و 
مارس خشــک ترین ماه های ثبت شده بودند. این شرایط 
تنها مختص به کالیفرنیا نبود و تنها حدود ۱۵ ســانتیمتر 

باران در مرطوب ترین ماه های سال در نوادا بارید.
در اوایل ژوئن، رطوبت بســیار کم خاک بیشــتر از حدی 
بود که در اواخر تابســتان و اوایل پاییز باید باشد. در برخی 
از بخش های کالیفرنیا، خاک ۴۰ درصد خشک تر از مدت 
مشــابه سال ۲۰۱۶ است که یک خشکسالی تاریخی بود. 
مشکل این است که وقتی میزان بارندگی به کمترین حد 
خود می رسد، تقاضای آب برای کشاورزی و مردم افزایش 

می یابد.
کارشناسان هواشناسی هشدار می دهند: صحرای کالیفرنیا 

در حال خشک شدن شــدید و سریع است که با تغییرات 
آب و هوایی مرتبط بوده و متاســفانه با پدیده دو ساله لا 
نینا تشــدید شده اســت. این روند در جنوب غربی کشور 
آمریکا و مناطقی چون آریزونا، نوادا و یوتا بارزتر است، اما 
در سراسر غرب، حتی در کوه های راکی نیز دیده می شود. 
در این میان پیش بینی می شــود طی ۴ دهه آینده هوای 
کالیفرنیا ۶ درجه ســانتیگراد گرم تر شود. این پیش بینی 
در حالی صورت می گیرد که همــه ۵۸ منطقه موجود در 
کالیفرنیا در وضعیت بحرانی هستند. خشکسالی با کاهش 
پوشــش برف در غرب ایالات متحده در طول زمســتان، 
ذوب سریعتر پوشــش برف با افزایش دما، و تبخیر بیشتر 
رطوبت از زمین آشــکار می شود. ذوب برف که با افزایش 

دما تسریع می شــود، خطر سیل را به خصوص در سطوح 
خشک، غیرقابل نفوذ یا بتنی افزایش می دهد.بررسی های 
انجام شده همچنین نشان می دهد پوشش گیاهی کالیفرنیا 
نیز در حال تغییر اســت. گیاهان به تعداد زیاد می میرند و 
درختان ضعیف شده و مســتعد بیماری می شوند.در مورد 
آتش ســوزی های جنگلی، تا اوایل ژوئن، از ابتدای ســال 
تاکنون ۲۰۰۰ آتش ســوزی در کالیفرنیا رخ داده اســت. 
خشکســالی و گرمای شــدید به ســادگی باعث سوختن 
پوشش گیاهی شده و شروع و گسترش سریع آتش سوزی 
را آسان تر کرده است. به گزارش سیناپرس، در سال ۲۰۱۸، 
مخرب ترین آتش سوزی های جنگلی در تاریخ این ایالت 
رخ داد و پنــج مورد از ۲۰ آتش ســوزی بزرگ در تاریخ 
کالیفرنیا تنها در سال ۲۰۲۰ رخ داد. پیش بینی می شود به 
دلیل خاک های خشک و پوشش گیاهی، یک فصل آتش 
سوزی بی سابقه در انتظار این منطقه باشد. خشکسالی در 
غرب ایالات متحده عواقبی جدی بر ســطوح دو مخزن 
بزرگ، دریاچه مید و دریاچه پاول داشته است. در مواجهه 
بــا کمبود آب قریب الوقــوع، اداره آب نوادای جنوبی، که 
تأمیــن آب لاس وگاس را مدیریت می کند، گفت: ما ۳۰ 
متر با قطع شدن آب ۲۵ میلیون آمریکایی فاصله داریم. ۸۰ 
درصد از آب رودخانه کلرادو در کشاورزی استفاده می شود 
و ایالت ها در حال اجرای طرحی برای تبدیل مزارع به تولید 

محصولات کم مصرف هستند.

محققان دانشــکده پزشــکی کک یو. اس. سی آمریکا در 
مطالعه اخیرشــان اظهار کرده اند نوع دوستی در افراد مسن 

می تواند نشانه اولیه بیماری آلزایمر باشد.
 بــه نقــل از اس اف، آیا نوع دوســتی /ایثار یــا فداکاری 
)altruism( می تواند نشانه اولیه بیماری آلزایمر باشد؟ نتایج 
یک مطالعه جدید ارتباط بین افراد مســنی است که تمایل 
بیشــتری به بخشــیدن پول دارند و مبتلا به زوال شناختی 

شده اند.
اخیراً گروهی از محققان دانشــکده پزشــکی کک یو. اس. 
سی آمریکا کشف کردند حتی سالمندانی که هیچ نشانه ای 
از زوال عقل ندارند، اگر پول بیشــتری را در طول آزمایش 
آزمایشگاهی به یک فرد ناشــناس بدهند، در آزمایش های 
شــناختی بدتر عمل می کنند. محققان بر ایــن باورند که 
یافته های آنها می تواند ارتباط ظاهری بین افراد مسن تر که 
در معــرض کلاهبرداری های مالی قرار می گیرند و در آینده 

دچار اختلالات شناختی می شوند را بیشتر توضیح دهد.
دکتر »دوک هان«)Duke Han( نویسنده ارشد این مطالعه 
و مدیر عصب روانشناسی در دانشکده پزشکی دانشگاه کک 
گفت: هدف ما درک این موضوع است که چرا برخی از افراد 
مسن ممکن است بیش از دیگران در معرض کلاهبرداری یا 
بهره برداری مالی باشند. تصور می شد که مشکل در مسائل 

مالی یکی از نشــانه های اولیه بیماری آلزایمر است و حال 
ایــن یافته ها این تصور را تأییــد می کند.اگرچه محققان در 
مطالعات قبلی سعی کرده اند این ارتباط بالقوه بین نوع دوستی 
یا سخاوت و سلامت مغز را بررسی کنند، محققان در مطالعه 

جدید با استفاده از پول واقعی آزمایشی جدید انجام داده اند.
دکتر »گالی اچ. ویسبرگر«)Gali H. Weissberger( مدرس 
ارشد این دانشگاه گفت: از نظر ما، این اولین مطالعه ای است 
که این رابطه را با استفاده از پارادایم اقتصاد رفتاری بررسی 

می کند.
محققان این مطالعه داده های ۶۷ بزرگسال با میانگین سنی 

۶۹ سال را جمع آوری کردند. هیچ کدام از آنها هیچ نشانه ای 
از زوال عقل یا اختلال شناختی در شروع آزمایش نداشتند. 
محققان این مطالعه همچنین اطلاعاتی را در مورد ســن، 
جنسیت و ســطح تحصیلات کلی هر فرد در طول مطالعه 

جمع آوری کردند.
در طول آزمایش، محققان هر سالمند را با یک فرد ناشناس 
هم گروه کردند و سپس آنها در مطالعه آنلاین شرکت کردند. 
سالمندان همچنین ۱۰ دلار دریافت کردند که می توانستند 

بین خود و هم گروه خود آن را تقسیم کنند.
در همــان زمان، ســالمندان مجموعــه ای از آزمایش های 
عصبی روان شــناختی از جمله آزمایش هایی که به پزشکان 
در آزمایــش مراحل اولیه زوال عقــل کمک می کنند را نیز 

تکمیل کردند.
نتایج نشان می دهد شــرکت کنندگان مسن تری که بیشتر 
پول خود )۱۰ دلار( را به شریک خود داده اند، در تست های 
عصبی روان شــناختی که بیماری آلزایمر را اسکن می کنند، 
نمره پایین تری کسب کردند. محققان می گویند نمونه های 

بزرگ تری برای تأیید یافته هایشان ضروری است.
ویسبرگر در ادامه افزود: اگر فردی در رفتار نوع دوستانه خود 
تغییراتی را تجربه می کند، ممکن است نشان دهنده این باشد 

که تغییراتی در مغز نیز رخ می دهد.
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بازار مالی

نگاه روز

در گفت و گوی »تدبیر تازه« با کارشناس 
بازار سرمایه  عمده دلایل روی آوردنِ سرمایه 

گذاران به سهم های کوچک بررسی شد
جوّ بی اعتمادی در تالار شیشه ای

 

این روزها، بازار سرمایه با اتفاق های غیرقابل منتظره ای 
روبروســت؛ به طوری که در یک روز شــاهد صعود و 
در روزی دیگر، شــاهد سقوط در آن هستیم که عوامل 

متعددی در این موضوع نقش دارند.
علیرضا تاجبر، کارشناس بازار سرمایه، در رابطه با تأثیر 
خبر پیش نویس تغییر قانون بورس اوراق از سوی مرکز 
پژوهش های مجلس بر روند معاملات امروز اظهار کرد: 
حدود سه سال اســت که موضوع تغییر قانون در بازار 
اوراق بهادار، مطرح و تقریباً پیش نویس آن آماده شده 
و در ارائه پیش نویس، از تمام ارکان خبرگان بازار کمک 
گرفته شــده است. بســیاری از ارکان بازار مثل کانون 
کارگزاران و کانون نهادهای مالی، خود سازمان بورس 
و... از خبرگان برای این پیش نویس، دعوت و نظرشان 
را جلب کرده اند و در حال حاضر، شرایط بازار به شکلی 
اســت که این پیش نویس و قانون، تأثیر حداقلی را در 
بازار دارد چراکه متأســفانه، روند بــازار به خاطر وجود 
ابهامات و مشــکلات متعدد، نزولی است و در حقیقت، 
دلایل این روند را باید در جاهای دیگر جســتجو کرد و 
به نظر من، این پیش نویس تأثیر چندانی در روند بازار 
نخواهد داشت و اتفاقاً در میان مدت به نفع بازار است.

این کارشناس بازار سرمایه، در خصوص دلیل افت امروز 
شاخص کل گفت: افت امروز شاخص ناشی از یک روند 
نزولی است که بخشی از آن، با ایستگاه سیستماتیکی 
که بر بازار ما حاکم اســت، ارتباط دارد که این ایستگاه 
سیستماتیک شامل مســائل بین المللی و برجام، نرخ 
بهره، سیاست های دولت در بازار سرمایه است و بخش 
دیگر مرتبط با خود شرکت هاســت کــه با وجود تمام 
اصلاح های قیمتی و پتانسیل هایی که دارند ولی باز هم 
ابهامات متعددی روی همه صنایع حاکم اســت و این 
ابهامات، مانع ســرمایه گذاری و نقدینگی بازار سرمایه 
می شــود. به عنوان مثال؛ موضوع قطع برق صنایع در 
تابستان امسال، نرخ خوراک صنایع، فروش شرکت های 
پالایشــگاهی، فروش بلوکی ســهام خودرو و افزایش 
قیمت در صنایع غذایی و شوینده ها، جزء ابهامات فعلی 
بازار هســتند و تا زمان رفع نشدن آن ها، بعید می دانم 
کــه این روند برگردد تا جایی که همچنان شــاهد بی 

اعتمادی و روند نزولی در بازار خواهیم بود.
تاجبــر ادامه داد: متأســفانه، در حــال حاضر، به دلیل 
ابهامات متعدد و جوّ بی اعتمادی، ســهام های بزرگ و 
بنیادی بازار با اقبال مواجه نیستند و با کوچک ترین خبر 
منفی مثل تحریم ها که در حــال حاضر، در خصوص 
شــرکت های پتروشــیمی داریم شــاهد یک آور ری 
اکشــن در این سهام هستیم و این نشان می دهد که از 
سهام های بزرگ، استقبال نمی شود. به همین دلیل، در 
چنین شرایطی که صنایع مختلف با ابهام روبرو هستند 
و شفاف سازی انجام نمی شود و متولیان اقتصادی نیز 
حمایتی از بازار نمی کنند، بســیاری از سرمایه گذاران 
به سمت ســهم های کوچک و سفته بازی می روند؛ به 
طوری که الان شاهد هســتیم که سهم های بزرگ و 
بنیادی ما با وجود این که فصل مجامع نزدیک اســت 
روند منفی دارند ولی سهم های کوچک که گاهی فاقد 
بنیاد مناسب هستند با اقبال بازار روبرو هستند و به نظر 
من، متولیان اقتصادی کشــور باید از بازار حمایت کنند 
که متأسفانه شاهد هیچ گونه حمایتی در این خصوص 
نیستیم تا جایی که بازار سرمایه در سیاست های دولت 
فراموش شده است و اگر اقدامات لازم انجام نشود، این 

روند ادامه دار خواهد بود.
او افــزود: ما در روند منفی قرار داریم و در صورت روند 
مثبت، حتماً باید با خبر و شــفاف سازی همراه باشد. از 
اینرو، فعلًا نمی توان روند مثبتی را متصور بود مگر این 

که شرایط تا حدّی بهبود پیدا کند.
تاجبر در پاســخ به این پرســش که در طول معاملات 
فردا، کدام سهم ها بیشترین تراکنش را خواهند داشت؟ 

خاطرنشان کرد:
واقعیت این اســت که بنده نمی توانم در مورد معاملات 
روزِ بورس صحبــت کنم چراکه ممکن اســت اقبال 
بازار به ســمت خاصی پیش بــرود. اما در حال حاضر، 
سهام های بانک ها و شرکت های تولیدکننده صادراتی و 
خودروسازهای ما، جزء بهترین های بازار هستند و این ها 
می توانند با اقبال بازار روبرو شوند ولی در این میان، باید 
توجــه کرد که اگرچه می توان روند میان مدت را پیش 
بینی کرد اما واقعاً نمی توان چنین پیش بینی برای روند 

روزانه داشت.

گفت وگو

 یک کارشناس بازار سرمایه در 
گفت و گو با » تدبیر تازه«  تشریح کرد
تاثیر ارز نیمایی بر بازار سرمایه 

کارشــناس بازار سرمایه براین باور اســت: دولت با انواع 
محدودیت ها در بازار ارز باعث شــده که ارز نیمایی قابلیت 
خودش را از دســت بدهد و موجب شده استقبال از این ارز 
نیز کم شــود. در حال حاضر ارز نیمایی به قیمت ۲۵۰۰۰ 
تومان باز ارز مازاد دارد.حســین محمودی اصل کارشناس 
بــازار ســرمایه  در گفتگو با تدبیر تازه، در پاســخ به این 
پرسش، تحلیلگران و کارشناسان بازار سرمایه معتقدند این 
بــازار با وجود اختلاف قیمت ارز نیمایی با بازار آزاد، مجال 
رشــد نخواهد داشــت گفت: اصولًا بخش شفاف اقتصاد 
کشور و بخش مولد اقتصاد کشور تحت تأثیر کمبود بودجه 
دولت قرار گرفته انــد و به جای اینکه دولت از بخش غیر 
مولد تورم زا و بدون شناســنامه دنبال اخذ مالیات و هزینه 
باشــد متاسفانه به دنبال این اســت که به نرخ پایین تر از 
شرکت های بزرگ و صادراتی کشور که عموماً فولادی و 
پتروشیمی و پالایشگاهی هستند هزینه های خود را پوشش 
بدهند.وی ادامه داد: بنابراین، طبیعی اســت که همین امر 
باعث شــود تا نقدینگی به سمت تولید هم نیاید. به دلیل 
اینکه تولید تحت فشــار حداکثری است. با توجه به اینکه 
کمبود برق و قیمــت گذاری که در تولید صورت می گیرد 
این عرصه کاریزماتیکی که دارد از بین می رود. دولت باید 

بپذیرد که بخش تولید تحت فشار است.
محمودی اصل افزود: یکی دیگر از بخش های مهم بخش 
ارز اســت. زمانــی که به ارز نیاز داریــم ضمن اینکه باید 
مشوق صادراتی داشته باشــیم باید قیمت عرضه به بازار 
آزاد نزدیک باشد که انگیزه های صادرات افزایش پیدا کند. 
اما با دلار ۲۵ تومانی سامانه نیما قطعاً انگیزه های صادرات 
کور می شــود و از طرفی توان تولید هم تضعیف می شود.

این کارشــناس تصریح کرد: طبیعی است، وقتی دلار در 
بازار آزاد ۳۲ هزار تومان اســت قطعاً هزینه های تولید نیز 
بر همین اساس شــکل می گیرد. از نیروی انسانی گرفته 
تا هزینه های اداری و کل هزینه های تولید بر این اســاس 
شکل می گیرد. بنابراین، اینکه شرکت های ما مجاز نباشند 
که بیایند و دلارهایشــان را به قیمت بازار آزاد یا بازار سنا 
بفروشــند طبیعتاً شرکت ها را تضیف می کند و انگیزه های 
صادرات را پایین می آورد. فلذا باعث می شــود که استقبال 
از بازار سهام کمرنگ تر شود.وی ادامه داد: طبیعتاً اگر این 
اتفاقــات نیفتد و بعنوان یک پدیده اقتصادی به مســائل 
اقتصادی نگاه کنیم و به جای تصمیمات سیاســی و گاها 
غیر کارشناسی اگر به سمت تصمیمات کارشناسی برویم 
قطعاً باعث می شــود که بخش تولید رونق گیرد و طبیعتاً 
نقدینگی به سمت تولید می رود و از سوی دیگر استقبال از 
بازار بورس و شرکت های بورسی افزایش پیدا می کند. فلذا 
مبنای قیمت گــذاری در بازارهای مصرفی دلار با قیمت 
بازار آزاد است که نمی توانیم هیچ اقدامی در این باره کنیم.

محمودی اصل براین باور است: اگر تصمیمات کارشناسی 
در حوزه اقتصادی شــکل بگیرد و ملاک تصمیمات صرفاً 
اقتصادی باشــد طبیعتاً نتایج اقتصادی مشــخصی به بار 
خواهــد آورد که باعث افزایــش ورود نقدینگی به تولید و 
استقبال شرکت های تولیدی خواهد بود که میزان سود آنها 
نیز معقول خواهد شد و به جای اینکه منابع به سمت دلالی 
برود سرمایه گذاری در تولید افزایش پیدا می کند که طبیعتاً 

از این طرف هم باعث کاهش قیمت در بازار ارز می شود.
این کارشــناس بیان کرد: به دلیــل اینکه مبنای تصمیم 
گیری در بازارها با قیمت ارز آزاد است طبیعتاً این امر باعث 
می شــود که قیمت بازار آزاد ارزان تر شــود که در پی آن 
سود شرکت ها بالا می رود و تورم عمومی نیز کمتر می شود 
که طبیعتاً به نفع همه بخش های اقتصادی کشــور است. 
تصمیمی هم که بانک مرکزی گرفت؛ شرکت ها ارزهای 
خود را در بازار عرضه کننــد تصمیم خوبی در این مقطع 
زمانی بود که باید زودتر از اینها اعمال می شد.وی ادامه داد: 
در حــال حاضر بازاری به نام بازار نیمایی داریم که در این 
بازار نیمایی ارزها به صورت حواله اســت که این بخش از 
اقتصاد کشور ما و این شرکت هایی که بخش اعظم ارزی 
خود را به قیمــت بازار نیمایی عرضه می کنند، طبیعتاً این 
شــرکت ها دچار مشکل می شوند و با حاشیه سود کمتری 
مواجه می شوند.وی با اشاره به اقدام دولت در بازار گفت: به 
نظرم من، دولت با انواع محدودیت ها در بازار ارز باعث شده 
که ارز نیمایی قابلیت خودش را از دســت بدهد و موجب 

شده استقبال از این ارز نیز کم شود. 

 
 سال ۹۹ بود که کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس، طرحی تحت عنوان »طرح توسعه 
و تولید پایدار زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح 
سیاســت های تنظیم بــازار« را به مجلس 
پیشنهاد داد که پس از آن، این طرح به طور 
مداوم، بین صحن علنی مجلس و کمیسیون 
در رفت و آمــد بود تا این که در نهایت، به 
تصویب رسید. امّا برای بررسی و اصلاحات 
هرچه بیشتر به کمیسیون بازگشت تا پس 
از اعِمال اصلاحات به صحن علنی مجلس 

بازگردد.
اگرچــه این طرح، پــس از اعِمال برخی از 
اصلاحات، در روز ۲۹ خرداد، در دستور کار 
مجلس قرار گرفت ولی زمان به بررسی این 

طرح در صحن علنی نرسید.
 موضوع مهم این اســت که اگر این طرح 
به قانون تبدیل شــود، همه تولیدکنندگان 
محصولات فولادی باید از آن پیروی کنند و 
بدین ترتیب، نحوه عرضه، صادرات و قیمت 
گذاری آن ها تحت تأثیر قرار خواهد گرفت و 
در این میان، درآمدزایی و سهام هر شرکت 
نیز، متأثر ازاین طــرح خواهد بود. از اینرو، 
به منظور بررســی تأثیر این طرح بر سهام 
شــرکت های فولادی بازار سرمایه، گفت و 
گویــی با مهدی قلی پور، کارشــناس بازار 
سرمایه انجام داده ایم که در ادامه می خوانید.

 به نظر شما، آیا این طرح به تصویب خواهد 
رسید یا خیر؟

به شــخصه الزاماتــی که منجر بــه ارائه 
چنین طرحی شــده اســت را بــه ویژه در 
شــرایط فعلی حاکم بر بازار سرمایه متوجه 
نمی شــوم. امّا ارائه کنندگان طرح توسعه و 
تولید پایدار زنجیره فولاد، بر شفافیت عرضه 
و تقاضــای محصولات و لزوم عرضه همه 
تولید کنندگان در بورس کالا و منوط کردن 
صادرات به عرضه محصــولات داخلی در 
بورس کالا تأکید کرده اند ولی با این وجود، 
جزئیات هنوز مشخص نیست و در صورت 
تصویــب این طرح، قرار شــده اســت که 
دســتورالعمل اجرایی آن طی سه ماه ابلاغ 
شــود. نکته نگران کننده در این طرح این 
اســت که معافیت مالیاتی را برای زنجیره 
فولاد از ســنگ آهن تا فــولاد خام حذف 
نموده که به ویژه برای تولید کنندگان بزرگ 
بلوم و بیلت و اســلب در بین فولاد سازان 
و برای ســنگ آهنی های بورس به شدت 

نگران کننده است و همچنین تأکیدی که 
بر روی تنظیم بازار شــده مبهم است و اگر 
این تنظیم به سمت قیمت گذاری دستوری 
سوق داده شود، اثر منفی روی بازار سرمایه 
خواهد داشت. با این حال، اگر تنظیم صرفاً 
به عرضه در بــورس کالا به نرخ جهانی و 
تبدیل ارز و مشــروط کردن صادرات به آن 
باشــد به نفع بازار سرمایه خواهد بود.مرکز 
پژوهش های مجلس مشروط به اصلاحاتی 
در خصــوص ثبات در زمینه صــادرات، با 
این طرح موافقت کرده اســت. البته از این 
موضوع که این طرح تصویب خواهد شد یا 
نه؟ اطلاعی ندارم ولی مطمئن هســتم که 
به ضرر ســرمایه گذاران در صنعت فولاد 
و سنگ آهن به ویژه ســهامداران بورسی 

خواهد بود.

بنابراین، باید گفت که شرکت های مختلف، 
از تولید کننده کنســانتره ســنگ آهن تا 
شــمش های فولادی به ویژه آن هایی که 
تا حدّی صادرات داشــته اند تحت تأثیر قرار 
خواهند گرفــت. پیش از این هم شــاهد 
بودیم که وضع عــوارض صادراتی پلکانی 

برای صنایع معدنی باعث شــد که ســهام 
این شرکت ها به زیر کشیده شود و بدیهی 
اســت که اگر چنین طرحی تصویب شود 
برای مدت ها، بازار سرمایه را به کما خواهد 
برد و با فرض وضع عــوارض صادرات بر 
فولادی ها، سود امسال شرکت های فولادی 
تا ۴۰ درصد امکان افت خواهد داشت. البته 
اگر قطع برق صنایع بحرانی نباشد. جدول 
زیر، اثر حذف معافیت صادراتی بر فولادی ها 

را نشان می دهد:
گفتنی است که با فرض صادرات ۲۰ هزار 
میلیارد تومانــی در صنعت فولاد، تصویب 
چنیــن طرحی می تواند تا ۴ هــزار میلیارد 
تومان از ســود سرمایه گذاران در صنعت را 
کم کند و در صنعت کانی های فلزی )سنگ 
آهنی ها(، صادرات، کمتر از ۱۵ هزار میلیارد 

تومان می شــود و وضع عــوارض صادرات 
می توانــد تا ۳ هــزار میلیارد تومان ســود 
شرکت ها را کم کند. بنابراین، از یک طرف 
ممکن اســت قیمت گذاری دستوری بلای 
جان این صنعت شود و از طرف دیگر صرفه 

صادرات را کم کند.

آیا با ایــن طرح، ســهامداران خُرد به نگه 
داشتن ســهام شــرکت های فولادی که 
عبارتند از؛ سهم های مهم بازار سرمایه )مثل 
فــولاد، فخوز، فخــاس، ذوب و ...( تمایل 

خواهند داشت یا خیر؟
در حــال حاضــر، صنعت فــولاد به دلیل 
ریسک های عمده به ویژه نرخ های جهانی، 
هزینه های یوتیلیتی و انرژی و نیز احتمال 
قطع بــرق و آب، با ریســک های زیادی 
 pe روبروســت و به خاطر همین ریسک ها
صنعت به نسبت بقیه کمتر است، به عنوان 
مثال؛ فولاد مبارکه با سود نزدیک به ۲۸۰ 
تومان برای ســال ۱۴۰۰ و با فرض تکرار 
این سود در ســال آینده و تقسیم نیمی از 
ســود، pe کمتر از ۴ واحد خواهد داشــت. 
بنابراین، سرمایه گذاران در صنعت به اندازه 
کافی نگران هستند و تصویب چنین طرحی 
میخ آخــر بر تابوت خواهد بود و برای یکی 
دو سال، صنعت را در بورس به کما خواهد 
برد. لازم به توضیح است که صنعت فولاد و 
سنگ آهن به همراه سهمشان در هلدینگ 
ها و ســرمایه گذاری ها بیش از یک پنجم 
بازار هستند و تضعیف این صنعت، سیگنال 

بدی به بقیه صنایع بازار خواهد داد.
این کارشــناس بــازار ســرمایه در پایان، 
خاطرنشــان کرد: در شــرایط پُر ریســک 
بازارهای مالی کشــور، چنین اقداماتی در 
دولت یا مجلس صرفاً نبود ثبات را افزایش 
خواهد داد. به عنوان فعال بازار سرمایه، این 
درخواست را دارم که تصمیم گیرندگان به 
خاطر ابرو، چشــم را کــور نکنند چراکه ما 

شــاهد فرار ده ها میلیارد دلاری سرمایه از 
کشور هستیم و اگر دارایی های سرمایه ای 
و بازار سرمایه نتوانند تورم را پوشش دهند، 
شاهد تشدید افت ســرمایه گذاری و نهایتاً 
وابستگی بیشتر به خارج و نیز آسیب پذیری 

بیشتر از شرایطی مثل تحریم خواهیم بود.

میخ آخر بر تابوت صنعت فولاد در بورس
»تدبیرتازه« از تصویب طرح فولادی  در مجلس گزارش می دهد

 عمده دلایلِ حالِ نامساعدِ گروه های خودرویی
یک کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با » تدبیرتازه« تشریح کرد

 این روزها، بازار ســرمایه با افت و خیزهای متعددی روبروست 
و نگاهی به آن نشــان می دهد که اخیراً، سهم های کوچک بازار 
ســرمایه نقش مهمی در خیزِ این بازار داشــته اند؛ به طوری که 
شــاخص کل بورس دیروز با وجود رشــد نه چنــدان زیادِ خود 
توانست بازار سرمایه را سرِ پا نگه دارد.همایون دارابی، کارشناس 
بازار ســرمایه،در گفت و گو با نقش اقتصــاد در رابطه با چرایی 
رشد شــاخص کل در طول معاملات  دیروز اظهار کرد: در حال 
حاضر، بازار در یک فاز نوســانی از شاخص به سر می برد و دلیل 
آن این است که امروز و فردا، آخرین مهلت شرکت ها برای انتشار 
صورت های مالی حسابرســی نشده سال گذشته خود هستند که 
این موضوع مربوط به شــرکت هایی اســت که سال مالی آن ها 
منتهی به ۲۹ اســفند ۱۴۰۰ شــده اســت. بنابراین، وقتی این 
گزارش ها می آید بازار را دچار تلاطم می کند.این گزارش ها شامل 
پتروشیمی ها، بانک ها و خودرویی ها در چند روز گذشته در بازار 
بود و به همین دلیل، تأثیر آن ها را مشاهده کردیم و در این میان، 
شب گذشته، نامه ای درمورد گروه خودرویی منتشر شد مبنی بر 
این که کار قیمت گذاری این بلوک ها در حال اتمام است و طبق 

دستور رئیس جمهور، بزودی باید عرضه شوند که این موضوع، 
دیروز باعث شد تا حدّی بازار مثبت شود و دیروز در بورس کالا 
نیز قیمت سیمان، یک رشدی داشت و همین موضوع، منجر به 
صدرنشینی سهم های سیمانی در بازار شد و در مجموع، فعلًا بازار 
در فاز نوسان شاخص، یعنی یک روز مثبت و یک روز منفی است 
و بــه قول معروف، دنــدان ارّه ای جلو می رود تا ببینیم تحولات 
نهایی و خبرها به چه صورت پیش می روند.او در خصوص تأثیر 
سهام شرکت های خودرویی و به طور کلی، سهم های کوچک تر 
روی روند معاملات بازار سرمایه تصریح کرد: هر گروهی، سهام 
دارها و جایگاه خودش را در بازار دارد؛ به طوری که معمولًا گروه 
خودرویی، گروه نوســانی اســت. یعنی با توجه به این که هنوز 

مسئله قیمت گذاری دســتوری روی این شرکت ها حاکم است 
و باعث می شــود این شــرکت ها از نظر بنیادی شرایط مطلوبی 
نداشته باشــند، معامله گرها بر اساس خبرهایی که درمورد این 
گروه ها منتشــر می شوند، اقدام به خرید و فروش سهام می کنند 
و معمولًا گروه هایی که تمایل به معاملات کوتاه مدت و نوسان 
گیری دارند بیشــتر به طرف گروه خودرویی جذب می شوند.این 
کارشــناس بازار سرمایه در گفت و گو با نقش اقتصاد با اشاره به 
پیش بینی خود از وضعیت معاملات فردا گفت: احتمالًا تا انتهای 
تیر ماه که فصل مجامع تمام شــود، همین روند دندان ارّه ای را 
در شاخص می بینیم. مگر این که یک خبر بسیار موثری بیاید و 
بتواند یک جریان یا رونــد تازه ای در بازار ایجاد کند. امّا به نظر 
می رسد فعلًا، حدود ۱ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد شاخص در بازار، 
در حال نوسان کردن است.دارابی در مورد چگونگی تحت تأثیر 
قرار گرفتن معاملات بورســی از طریق افزایش نرخ بهره بانکی 
افزود: ما یک الاکلنگی داریم به نام نرخ بهره و شــاخص بورس 
که در تمام اقتصادها نیز فعال است. یعنی همین الان، تأثیر آن 
را در اقتصــاد آمریکا هم می بینیم کــه وقتی نرخ بهره بالا برده 
شــود ارزش دارایی های مالی مثل سهام و اوراق، پایین می آید. 
بدین معنی که اگر نرخ بهره در هر اقتصادی بالا برده شود باعث 

ریزش شاخص و قیمت سهام و اوراق ها خواهد شد.

فاطیماه میرزایی دخت 
روزنامهنگار

 فاطیماه میرزایی دخت 
روزنامهنگار

زهرا ترابی
روزنامهنگار

فاطیماه میرزایی دخت
روزنامهنگار

دامنه نوسان یک پله 
دیگر باز خواهد شد

رئیس ســازمان بورس گفت: یک پله دیگر 
از دامنه نوســان در تابستان باز می شود تا به 
این شکل تا آخر سال با رفع این محدودیت 
و بازتر شــدن دامنه نوســان، صف خرید و 
فروش نداشته باشــیم.مجید عشقی رئیس 
ســازمان بورس درباره واریز سود شرکت ها، 
دامنه نوسان و سایر مشکلات بازار سرمایه به 

گفت وگو پرداخت.

جهتتأثیرپذیریصنایعازبرخیازتصمیمات ��
سازمانبورسچهاقدامیانجامدادهاست؟

یــک از دغدغه های اصلی ســازمان بورس، 
موضوع تأثیر پذیــری صنایع از تصمیمات و 
اتفاقات غیرقابل پیش بینی است. سازمان بورس 
در این جهت برای گوشــزد تبعــات و اثرات 
تصمیمات دولت و مجلس بر عملکرد صنایع و 
شرکت ها اقدام به راه اندازی میز صنعت نموده 
و چالش هــای تصمیم گیری هــای به مراجع 
تصمیم گیری منتقل می شود.همچنین سازمان، 
شفاف سازی و انتشار اطلاعات برای بازگشت 

اعتماد به بازار را در دستور کار قرار داده است. 
مثلًا در بحث خوراک گاز تمام شرکت ها را ملزم 
کردیم که اطلاعیه شفاف سازی در خصوص 
اینکه سال گذشته چه میزان سوخت مصرف 
کردند و از تغییر سوخت شرکت چه میزان تأثیر 

می پذیرد.
نوسان �� دامنه برای بورس سازمان استراتژی

چیست؟
دامنــه نوســان در بلند مدت باید باز شــود. 
موضوعی که مــورد اجماع تمام فعالان بازار 
اســت؛ حذف دامنه نوســان در بازار سرمایه 

اســت، اما این موضوع به صورت تدریجی و 
با ارزیابی مرحله به مرحله انجام می شود.ابتدا 
افزایش یک درصدی دامنه نوسان قدم مهمی 
جهت حذف دامنه نوسان بوده که اثر مثبتی 
هم روی بازار سرمایه داشته و صف های خرید 
و فروش کاهش یافته اســت؛ این استراتژی 
ادامه دارد و مجدد بازنگری می شود یک پله 
دیگر در تابستان باز می شود تا به این شکل تا 
آخر سال با رفع این محدودیت و بازتر شدن 
دامنه نوســان، صف خرید و فروش نداشته 

باشیم.



چهارشنبه 1 تیرماه 1401، سال هشتم،  شماره 267
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

9
انرژی

خبرخوان

 سخنگوی صنعت آب کشور:

۳۰۰ شهر در تنش آبی به سر 
می برند

ســخنگوی صنعت آب اطهار داشــت: ۳۰۰ شهر در 
تنش آبی هستند و برای عبور از این شرایط دو جبهه 
کاری تعریف شــده که یک بخش برای شــهرهای 
دارای تنش برنامه مدون نوشته شده و اکنون نگرانی 

ما بیشتر در حوزه کلانشهرها و مراکز استانی است.
فیروز قاسم زاده در نشست خبری در جمع خبرنگاران، 
با بیان اینکه مسئله آب محوری تربن مسئله در تمام 
کشورها اســت، اطهار داشــت: موضوع بحران آب 
فقط مختص خاورمیانه نیست در داخل کشورها هم 
اختلافاتی بر سر آب در اقوام در حال رخ دادن است.

وی افزود؛ در حال حاضر وزارت نیرو شرایط حساس 
و شــکننده ای را ســپری می کند علیرغم اینکه دو 
سال اخیر تبعات خشکســالی بیشتر مشهود شده اما 
حدود ۱۴ ســال است که کشــور در خشکسالی بشر 
می برد و همچنان بــا تغییر اقلیم و محدودیت منابع 

آب مواجهیم.
ســخنگوی صنعت آب در ادامه در پاســخ به سؤال 
ایلنا، درباره تعداد شهرهای دارای تنش اطهار داشت: 
۳۰۰ شهر در تنش آبی هســتند و برای عبور از این 
شــرایط دو جبهه کاری تعریف شده که یک بخش 
برای شهرهای دارای تنش برنامه مدون نوشته شده 
و اکنون نگرانی ما بیشتر در حوزه کلانشهرها و مراکز 

استانی است.
وی با تاکید بر اینکه ما هیچگونه برنامه جیره بندی 
را نخواهیم داشــت، به برنامه کاهش تنش در بخش 
آب روستایی اشاره و تصریح کرد: برای این موضوع 
تیم جهاد آبرسانی تشکیل شده و هدف این بوده که 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار که تعداد ۱۵ هزار روستا 
را شامل می شود به شبکه آب پایدار مجهز شوند که 
طی مدت تشــکیل این تیم ۸ درصد پیشرفت داشته 
است.وی در پاسخ به ســؤال دوم ایلنا درباره منتفی 
شدن انتقال آب از خزر از سوی سازمان محیط زیست 
و برنامــه وزارت نیرو در این خصوص گفت: تلفی ما 
از برنامه انتقال آب از خزر این اســت که بر اســاس 
جمع بندی و در نظر گرفتن تمام جوانب پیش برویم. 
اکنون در حال بررســی و پیگیری موضوع هستیم و 
نشست های مستمر برگذار می شود تا به نتیجه برسیم.

قاســم زاده تاکید کرد: فعلًا انتقال آب از خزر به طور 
کامل منتفی نیســت.وی در پاســخ به دیگر ســؤال 
ایلنا درباره آخرین وضعیت مذاکرات با افغانســتان در 
خصــوص حقابه هیرمند نیز گفــت؛ با توجه به تغییر 
دولت در افغانســتان نشســت هایی برگزار شد، سال 
گذشته یک نشســت جدی در زرنج برگزار شد، هفته 
گذشــته نیز معاونین آب دو کشور چند روز مذاکرات 
فشرده در ایران داشتند. طرف افغان برخی ابهامات را 
مطرح کرد که نهایتاً بنا بر این شد که مطابق گذشته 
همکاری ها ادامه یابد. همچنین دســتور کار جلسات 
آتی ارائه شد.ســخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: 
اکنون ۸ ماه از ســال آبی سپری شــده اما همکاری 
خوبی را شاهد نبودیم، ادعای افغانستان این بوده که 
۳۰ میلیون متر مکعب رهاســازی کرده اند و با توجه 
به طی ۷۰ کیلومتر مسیر آب کمتری وارد ایران شده 
است.وی یادآور شد: از حقابه هیرمند ما تنها ۳ میلیون 
متر مکعب را دریافت کردیم.قاســم زاده بیان داشت: 
در هر حال هر درو در شرایط خشکسالی بشر می برند 
و باید توافق لازم برای میزان رهاســازی در سال آبی 
جاری اتخاذ شود.وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته 
برای نصب کنترهای هوشــمند در صنعت آب، گفت: 
به دلیل اینکــه نصب این تجهیزات بر عهده مصرف 
کننده است، استقبال چندانی تاکنون برای این موضوع 
صورت نگرفت، درنهایت وزارت نیرو به این جمع بندی 
رسید که تسهیلاتی را برای نصب کنتورهای هوشمند 
در نظر بگیرد.وی درباره سیاســت های تشــویقی و 
تنبیهی وزارت نیرو برای مشــترکان گفت: سه بسته 
مشترک خوش مصرف، پر مصرف و بدمصرف وجود 
دارد که در بخش آب شرب یارانه ای که به مشترکان 
اختصاص می یابد نوعی تشویق حساب می شود، چرا 
که بر اساس یارانه آب مشــترکان تنها ۲۰ درصد از 
قیمت تمام شــده آب را پرداخــت می کنند.وی ادامه 
داد: سیاســت های تنبیهی نیز در این راستا دیده شده 
به گونه ای که تعرفه آب به صورت پلکانی محاســبه 
می شــود و در نهایت به قیمت تمام شــده می رسد. 
الگوی مصرف برای هر فرد در ماه به طور متوســط 
۱۵ متر مکعب تعریف شــده که اگــر مصرف به ۳۰ 
متر مکعب برسد، مشترک جزو مشترکان پر مصرف و 
بالای این میزان مشترک جزو بدمصرف ها به حساب 
می آید. در حال حاضر قیمت آب تمام شده در هر متر 
مکعب ۲۵۰۰ تومان است.وی با اشاره به سیاست های 
وزارت نیرو برای برداشــت آب های ژرف، گفت: یکی 
از تکالیف قانونی وزارت نیرو این است که روش های 
متفاوت اســتحصال آب را شناسایی کند و در شرایط 
بحرانی بتواند این ظرفیت ها را مورد استفاده قرار دهد. 
در این راســتا وزارت نیــرو روی بحث آب های ژرف 

فازهای مطالعاتی را انجام می دهد. 

خبرخوان

 معاون وزیر نیرو:
امسال برنامه قطعی آب نداریم

معاون وزیر نیرو گفت: در حال حاضر میزان بارندگی 
در برخی مناطق ۶۰ درصد پایین تر از نرمال و متوسط 
درازمدت اســت، در کل میزان بارش های کشور ۲۰ 
درصد پایین تر از متوســط کشــوری و عقب تر است. 
محمد جوانبخت در نشست خبری در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه مسئله آب یک مسئله تک بعدی نیست 
و پیگیری معضلات آن صرفــاً به عهده وزارت نیرو 
نیســت، حتی فراتر از دولت و یک قوه اســت، اظهار 
داشــت: موضوع آب در جای جــای فیزیک زندگی 
تــک تک افراد جا دارد، قطعاً مدیریت آب ســخت و 
پیچیده اســت و تبعات ساده انگاشتن آن دامن جامعه 
را می گیــرد. وی افزود: در حال حاضر میزان بارندگی 
در برخی مناطق ۶۰ درصد پایین تر از نرمال و متوسط 
درازمدت اســت، در کل میزان بارش های کشور ۲۰ 
درصد پایین تر از متوســط کشــوری و عقب تر است. 
معاون وزیر نیــرو در امور آب و آبفا مخازن ســدها 
پایین است و تابستان سختی را خواهیم داشت، یادآور 
شــد: میزان بارندگی از رقمی که پیش بینی شده بود 
کمتر بوده اســت، بنابراین اقدامات سخت افزاری و 
نرم افزاری در دســتور کار قرار گرفته اســت. وی با 
بیان اینکه در ســال جاری برنامــه قطعی آب برنامه 
ریزی شده نخواهیم داشت، درباره برنامه جدی جهت 
اســتفاده از پساب در شرایط کنونی گفت: ما حدود ۷ 
تا ۸ میلیون متر مکعب مصرف آب در بخش شــرب 
و بهداشــت داریم که از این میــزان ۶۰ تا ۷۰ درصد 
را می تــوان تصفیه و به چرخه آب کشــور برگرداند، 
منبع عظیمی است که می تواند بسیاری از مشکلات 
بخــش آب را حل کند. موضوع اســتفاده از پســاب 
انتخابی نیســت یک گزینه اجباری است و به عنوان 
یک دســتورالعمل در بخش آب وزارت نیرو در حال 

تدوین است.
جوانبخــت با بیان اینکه نظام مند کردن اســتفاده از 
پســاب در دســتور کار قرار دارد، تاکید کرد: استفاده 
از پســاب باید در چرخه اقتصادی و حلقه های بعدی 
زنجیره تعریف شود و مشتری آن نیز استفاده در حوزه 
صنعت و کشاورزی اســت.وی با بیان اینکه تاکنون 
رویکرد سازه ای و ســخت افزاری بیش از بحث نرم 
افزاری و اجتماعی دنبال شــده است، گفت: با اهتمام 
در این بخش می توانیم به نتایج خوبی دست پیدا کنیم 
چراکه موضوع آب بسیار جدی است و باید اهمیت آن 

به مردم انتقال داده شود.

صادرات بنزین چین نصف شد

صادرات بنزین چین در ماه مه نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته ۴۵.۵ درصد و صادرات دیزل ۹۲.۷ درصد 
کاهش یافت.آمار گمرک چین نشــان داد این کشور 
ماه میلادی گذشــته ۸۴۰ هزار تن بنزین صادر کرده 
اســت که کمتر از ۱.۵۵ میلیون تن در ماه مه ســال 
۲۰۲۱ و ۹۸۰ هزار تن در آوریل بوده اســت. صادرات 
دیزل چین در ماه مه به ۱۲۰ هزار تن رسید که سقوط 
چشمگیری در مقایســه با ۱.۶۸ میلیون تن در مدت 
مشــابه سال گذشته و ۵۳۰ هزار تن در آوریل داشت.

قرنطینه های گسترده که در مارس در شانگهای برای 
مهار موج بیماری کووید اعمال شد، به مصرف بنزین، 
دیزل و ســوخت هواپیمایی ضربــه زد. احیای ملایم 
تقاضا از اواخر ماه مه کــه محدودیتهای رفت و آمد 
در این قطب مالی تســهیل شد، تازه آغاز شد.مجموع 
صادرات سوختهای پالایش شــده شامل نفت کوره 
دریایــی، ۳.۲۷ میلیون تن بود کــه حدود ۴۰ درصد 
پایین تر از مدت مشابه سال گذشته بود و دومین نرخ 
ماهانه پایین از ژوییه ســال ۲۰۲۰ به شــمار می رود.

صــادرات در فاصلــه ژانویه تا مه که چین ســهمیه 
صادرات را برای مقابله با ظرفیت تولید پالایشــگاهی 
اضافی داخلی کاهش داد، ۳۹ درصد بر مبنای سالانه 
کاهش یافت. ذخایر فراوان که ناشی از ضعیف شدن 
مصرف بود، باعث شــد دولت اوایل ژوئن مجوزهای 
جدید برای صادرات صادر کند. صادرات سوخت جت 
شامل سوخت گیری مجدد در فرودگاه های چین برای 
پروازهای بین المللی از ۵۷۰ هزار تن در ماه مه سال 
۲۰۲۱ به ۸۱۰ هزار تن در ماه مه امسال رشد کرد اما 

در مقایسه با ۹۶۰ هزار تن در آوریل کاهش داشت.

بعد از انقلاب اســلامی با توجه به پتانسیل 
تولید و ضــرورت تولید بهینــه از مخازن و 
مطرح شــدن بحث گاز به عنوان جایگزین 
ســوخت مایع، دولت به این نتیجه رسید که 
در قالــب قراردادهای جدید با شــرکت های 
بین المللی نفتی همکاری نماید. بر اســاس 
قانون نفت مصوب ســال ۱۳۶۶ شــرکت 
ملی نفت ایران نمی توانســت از مشــارکت 
شرکت های خارجی در عملیات بهره برداری 
و تولید اســتفاده نماید بنابراین می بایســت 
شــرکت های داخلی از لحاظ علمی رشــد 
می کردند. بر همین اســاس قراردادهای بیع 
متقابل شــکل گرفت که بر اساس آن یک 
شرکت خارجی با هزینه خود یک میدان نفتی 
را توســعه می داد و عملیات حفاری و ساخت 
همه تاسیسات ســطح الارضی را نیز انجام 
داده و ســپس از محل درآمدهای حاصل از 
فروش نفت و گاز آن میدان، اصل سرمایه و 
سود خود را در چارچوب قراردادی مشخص 
دریافت می کــرد.در این نــوع از قراردادها 
پس از رســیدن پروژه به مرحله تولید اداره 
عملیات بهره برداری به دســت متخصصان 
ایرانی انجام می شد و این به آن دلیل بود که 
اطلاعات درســتی از هزینه ها و درآمد وجود 
داشته باشــد. اگرچه این نوع قرارداد ایرادات 
متعددی داشــت ولی برای ســال ها یکی از 
متداول تریــن مدل های قــراردادی نفتی در 
ایران بود. یکی از اشکالات مهم قراردادهای 
بیع متقابل در ایران نبود انگیزه برای شرکت 
خارجــی در پیشــنهاد خود جهــت کاهش 
بود  میدان  توسعه  هزینه های سرمایه گذاری 
برخی شرکت های خارجی نه تنها انگیزه ای 
برای کاهش هزینه ها نداشتند بلکه حتی به 
دنبال افزایش آن نیز بودند زیرا در هر صورت 
هزینه های خود را صــورت وضعیت کرده و 
دریافت می نمودند.نوع دیگری از قرارداد ها با 
عنوان مشارکت در تولید نیز از سالیان گذشته 

در صنعت نفت ایران به وجود آمد که با توجه 
به وضعیت تحریم ها بیشتر برای شرکت های 
داخلی تهیه شده است البته اگر شرایط تحریم 
نبــود این گونه قراردادها می توانســت موثر 
باشــد ولی در وضعیت فعلی که شرکت های 
خارجی قوی وارد روابط قراردادی نمی شوند 
شــرکت های نامعتبر که ضرر آنها بیشتر از 
نفعشــان بوده از این نوع قرارداد ها استقبال 
می کننــد. در قرارداد مشــارکت در تولید در 
صورتــی که در دوران بازگشــت ســرمایه 
قیمت ها کاهش قابل توجهی پیدا کند ممکن 
است شرکت نفتی سرمایه گذار متضرر شود 
اما در صورت افزایش قیمت ها در این دوران 
شانس ســود بیشــتر را در طول قرارداد به 
دنبال دارد اما عموما چنین ریســک و چنین 
شانسی برای قراردادهای خدماتی و از جمله 
بیع متقابل وجــود ندارد در ایــن قراردادها 
بخشــی از بیع برای شــرکت خارجی است 
اما در بیع متقابل پول خدمتی که ارائه شده 
از محــل تولید پرداخت می شــود آن هم به 
صورت اختصاص حجم مشــخصی از نفت.

در این قرارداد اگر نفت گران شــود شرکت 
مقابل نفع بیشتری می گیرید و نفت کمتری 
حاصل شرکت نفت می شود. اگرچه قرارداد 
مشارکت در تولید که البته مدل های مختلفی 
دارد مورد پســند شرکت های خارجی و البته 
داخلی است چرا که چون در نفت استخراجی 

ســهم دارند و این حجــم نفت که در طول 
قرارداد قابل تخمین اســت را می توانند وارد 
دارایی های خــود کرده و با بالا رفتن ارزش 
دارایی و سهامشان قدرت وام گیری افزایش 
و هزینه هایشــان کاهش پیدا می کند لیکن 
دعوای کارشناســی در خصوص اینکه کدام 
مدل قــراردادی برای صنعــت نفت بهینه 
می باشد همیشه ادامه داشته است.با توجه به 
دستورالعمل نحوه مقابله با ترک فعل مدیران 
و کارکنــان دســتگاه های اجرایی و نقش 
راهبری دستگاه قضایی بر پیشگری از وقوع 
جرم و الزام مدیران بر انجام وظایف قانونی 
خود، توجه علمی به این مقوله اهمیت ویژه 
ای دارد تا مدیران بتوانند همسو با قوانین، به 
درســتی وظایف خود را انجام داده و ضرری 
بــه منافع ملی وارد نگــردد. ظاهرا برخی از 
شــرکت های خصوصی داخلــی آگاهانه به 
دنبال تغییر در مدل های قراردادی در صنعت 
نفت هســتند و قصد دارند که قراردادهای 
بیــع متقابل را به مشــارکت در تولید تغییر 
دهند و لابی های گســترده ای نیز برای این 
کار ایجــاد نموده اند. اغلب این شــرکت ها 
چون به صندوق های بازنشســتگی وابسته 
اند پول و ســرمایه دارند اما صاحب دانش و 
تکنولوژی نیستند و از این رو به جای آوردن 
شــریک های خارجی توانمند از شرکت های 
درجــه چندم تایلندی یــا مالزیایی یا چینی 

بهره می جوینــد و در صورتی که این گونه 
قراردادها منعقد شود شرکت ملی نفت ناگزیر 
می شــود با جماعتی که کاری از دستشان 
بر نمی آید مواجه شــود البته در مواردی نیز 
برخی از شــرکت های خارجی دانش توسعه 
و بهره بــرداری از میادین نفتی را به خوبی 
در اختیار دارند ولی این موارد را به راحتی در 
اختیار شرکت های همکارشان نمی گذارند و 
به دلیل ضعف نظارت قراردادی عملا آن ها 
بر کارفرما نظارت داشته و با بهانه جویی های 
اقتصادی کار را به بن بست می کشانند و این 
چنیــن علاوه بر صرف هزینه های زیاد و از 
بین بردن وقت سبب ایجاد دعاوی متعددی 
در مراجع قضایی داخلی و خارجی می شوند.

شــاید قراردادهای نفتی عراق را که نوعی 
مشــارکت در تولید ولی در اصل پاداش در 
تولید اســت را بتوان در زمــان کنونی مورد 
مطالعه قرارداد این کشــور سهم پیمانکار از 
افزایش قیمت نفت را محدود و توافق کرده 
که به ازای هر بشــکه تولیــد مبلغ معینی 
پرداخت نمایــد و البته در این نوع قراردادها 
ریســک پایین آمــدن قیمت نفــت را نیز 
پذیرفته است. در این قراردادها به جای اینکه 
بازپرداخت سرمایه را درصدی حساب نماید 
به میزان تولید وابسته و سرمایه گذار را متعهد 
نموده تا در یک دوره طولانی مثلا بیست تا 
۲۵ ســاله خدمات افزایش تولید را با گرفتن 
هزینه آن در چهارچوب بیع متقابل ارائه کند 
که به نوعی مشــارکت در تولید بدون اینکه 
ریســک کلانی را به دولت و کشــور عراق 
تحمیل نماید حاصل شده است. در هر حال 
نام قرارداد مهم نیست بلکه محتوای آن مهم 
اســت و اینکه کارفرما چقدر بر روی قرارداد 
و اجرای آن کنترل و نظارت داشــته باشد و 
رژیم مالی قرارداد چگونه به نفع ایران تعیین 
گردد و زمان کنونی فرصت خوبی است که 
مدیران و کارشناســان صنعت نفت اقدام به 
تهیه و تدوین مدل هــای مجاز قراردادهای 
نفتی برای رسیدن به اهداف عالیه کشور در 
صنعت نفت بپردازند زیرا شرکت های نفتی 

بسیار علاقه مندند که به ایران بیایند.

تهیه و تدوین مدل های مجاز  برای قراردادهای نفتی باید مورد توجه قرار گیرد

پاشنه آشیل قراردادهای صنعت نفت

آغاز تشکیل اوپک در حوزه خزر
 مدیر گروه مطالعات انرژی وین مطرح کرد:

مدیر گروه مطالعات انرژی وین گفت: قیمت شــرکت ملی 
نفت ایران بر اســاس ارزش اسمی و با احتساب دلار تقریباً 
۱۰ هزار تومان آن مقطع از شرکت آرامکو بالاتر در آمد. در 
صورت برنامه ریزی و بهره برداری از فرصت ها، هنوز امکان 

ارتقا در سطح یک قدرت انرژی جهانی باقی است.
فریدون برکشــلی، دربــاره مذاکرات نفتی با کشــورهای 
حاشــیه خزر اظهار داشــت: در حال حاضر رفت و آمدها و 
فعالیت های مهمی که عمدتاً با محوریت بخش انرژی است، 
بین جمهوری اسلامی ایران، روسیه و جمهوری های حاشیه 
دریای خزر در جریان اســت. البته در طول سه دهه گذشته 
ایران با همســایگان شمالی روابط خوبی داشته است، اما به 
نظر می رســد که به دنبال وقایع اوکراین، موضوعات مورد 
توجه در کشورهای حاشیه دریای خزر جدی تر شده است. در 
مورد گستردگی و ماهیت این اتفاقات شاید هنوز نمی توانیم 
با دقت و جزییات اظهارنظر کنیم، اما نقشه راه پیش رو، نشان 

از افق های تازه ای دارد.
توافقات آتی در حوزه انرژی با محوریت روسیه است

وی افزود: بنده محوریت تحولات و توافقات احتمالی آتی را 
بر پایه انرژی و با محوریت روســیه می بینم، البته جمهوری 
اسلامی از ابتدا نســبت به تحولات جمهوری های آسیایی 
شوروی سابق حساس بود. طرح هایی هم در طول چند دهه 
گذشــته ارائه داد. ایران پیشنهاد تأسیس یک بازار مشترک 
منطقه ای انرژی شــامل نفت، گاز و بــرق را ارائه کرد و یا 
پیشــنهاد گسترش پیمان اکو به نحوی که بخش انرژی در 
آن محوریت داشــته باشــد. اما ایران بدون فراهم کردن و 
طراحی ابزارهای پیشــبرد؛ اهداف و پیشنهادات مورد نظر را 
مطرح کرد. در کلام واضح در غیاب یک طراحی دیپلماسی 
انرژی و بدون استفاده از ابزارهای مورد نظر طرح های خود را 
مطرح می کرد و با اولین مخالفت یا مانع صرف نظر می کرد.

زمان خداحافظی روسیه با اروپا
مدیر گروه مطالعات انرژی وین تصریح کرد: حالا شــرایط 
فرق کــرده و موضوع به صورت واقعی بــر روی میز قرار 
گرفته اســت. عامل اصلی شــتاب دهنده هم روسیه است. 
مسکو دریافته که زمان خداحافظی با اروپا و غرب فرا رسیده 
اســت. در حقیقت پس از فروپاشی اتحاد شوروی، حدود ۳۵ 
درصد از گاز و ۵۰ درصد از نفت روســیه در چند جمهوری 
تازه اســتقلال یافته آسیایی شوروی، از روســیه امروز جدا 
شــد. روســیه برای بیش از دو دهه کوشید تا حتی الامکان 
گاز و نفــت این جمهوری ها را از بازارهای هدف روســیه و 
کشــورهای اروپایی دور نگاهدارد. اما حالا روســیه در واقع 

در طراحی بازگشــت دیپلماسی کلان انرژی اتحاد شوروی 
ســابق در قالب یک اتحادیه یا پیمان نفت و گاز منطقه ای 
است. بنابراین محوریت تحرکات اخیر بین کشورهای واقع 
در حاشیه دریای خزر ناشی از تحولات کنونی ژئواستراتژیک 

انرژی است.
تشکیل نوعی از شورای همکاری های خلیج فارس در منطقه 

خزر
وی درباره احتمال تشکیل کنسرسیوم بین کشورهای حاشیه 
خزر در حوزه بهره برداری از منابع انرژی منطقه گفت: قطعاً 
کنسرســیومی بر پایه یک پیمان انرژی منطقه ای شــکل 
خواهــد گرفت، درطول دهه گذشــته، ارتباطات و تعاملات 
منطقه ای درجریان بوده است که از جمله به پروژه ترانزیت 
گاز ترکمنســتان به جمهوری آذربایجان از مســیر ایران، 
می توان اشــاره کرد. اما هدف روسیه در واقع تشکیل نوعی 
از شــورای همکاری های خلیج فارس در منطقه دریای خزر 
اســت. یک پیمان انرژی محور منطقه ای میان کشورهای 
ذینفع. پاره ای از اجزای این پیمان در سال های اخیر فراهم 

آمده که تعاملات منطقه ای یکی از آنهاست.
آغاز تشکیل اوپک منطقه ای

برکشلی درباره امکان همکاری برای صادرات انرژی به اروپا 
خاطرنشان کرد: در واقع این پیمان هنوز جنبه فرضی دارد. 
اما در صورت تحقق، نقش یک اوپک منطقه ای را ایفا خواهد 
کرد. ساز و کارهای انجام چنین نقشی تاحدی فراهم است. 
در واقع تا امروز هم فقدان تمایل و عزم استراتژیک روسیه 
عامل بازدارنده تحقق آن بوده اســت. شــرایط ژئوپلیتیک 
جهــان و منطقه در حال تغییر اســت. نظم موجود را از هم 
اکنون می توان، نظم گذشته تلقی کرد. البته همه متفق القول 
هســتند که مرحله ای درحال پایان است، اما نوزاد تازه هنوز 

برای بیشتر ما ناشناخته است.
ایران بازیگری خواهد کرد؟

وی تاکیــد کرد: در یک پیمان جامع انرژی و با توجه به زیر 

ساخت های گسترده، تدابیری لازم است تا کشورها به شکلی 
کسری های یکدیگر را تکمیل و مکمل انواع انرژی یکدیگر 
باشند. امروز در اتحادیه اروپا هم بحث اصلی میزان نفت یا 
گاز نیســت. بحث بر ســر معادل ارزش حرارتی است که از 
میزان معینی از نفت، گاز، ذغال ســنگ یا انواع دیگر منابع 
انرژ زا قابل اســتحصال است، اما هنوز تاکید براین واقعیت 
از واجبات اســت کــه در فقدان نفــت و گاز کافی بر روی 
زمین، ایران بازیگر قابل اعتنایــی در هر نظم نوین انرژی 

نخواهد بود.
حرکت روس ها بر ردپای شاهزاه های سعودی

مدیر گروه مطالعات انرژی وین درباره احتمال کارشــکنی 
روسیه در شــکل گیری همکاری منطقه ای در حوزه انرژی 
بیان داشت: در این خصوص به شبیه سازی شورای همکاری 
کشــورهای خلیج فارس بــاز می گردم، ســالیان طولانی، 
عربستان جایگاه برادر بزرگ تر را در این شورا داشت. اما حالا 
شما به گردنکشی شاهزاده ها نگاه کنید؛ شاهزاده بن سلمان 
و شــاهزاده بن زاید و بقیه. اختلافات عربستان و امارات بر 
سر رهبری شورای همکاری خلیج فارس جدی است. اکنون 
روســیه جایگاه برادر بزرگ تر را برای خودش طلب می کند، 
یعنی عربستانِ این کنسرســیوم یا اوپک فرضی است.وی 
ادامه داد: در بازار نفت و گاز، قدرت از سر چاه بیرون می آید. 
نفت و گاز ته چاه، کاری برایمان نمی کند. امروز روســیه با 
۱۰.۵ میلیون بشــکه نفت روزانه و ۵۵۰ میلیارد متر مکعب 
گاز نقش عمده ای خواهد داشــت. در مورد بقیه کشورهای 
تولیدکننده نفت و گاز متطقه دریای خزر هم همینطور است. 
باید بدانیم که با شــرایط کنونی که داریم، کویت و امارات 
اوپک منطقه ای یا کنسرسیوم انرژی نخواهیم بود. امیدوارم 
بتوانیم آنقدر تلاش کنیم که اکوادور و گابن منطقه نباشیم.

اروپا باخت
برکشلی درباره شــکل گیری نوع جدیدی از تجارت انرژی 
باتوجه بــه اوضاع جنگ روســیه و اوکرایــن و همچنین 
شــرایط انرژی اروپا گفت: نزدیک بود کــه طرف تقاضا را 
فرامــوش کنیم. بله، در طرف تقاضا هــم اتحادیه اروپا، به 
آســیب پذیرترین بلوک اقتصادی جهان تبدیل شده است. 
اتحادیــه اروپا و به خصوص آلمــان، در زمینه تأمین انرژی 
بســیار آســیب پذیرند. از نظر من اروپا حالا به بازنده اصلی 
جنگ اوکراین تبدیل شــده اســت. اروپا نیازمند نفت و گاز 
است و متوجه شده که به اشتباه تمام تخم مرغ ها را در سبد 
روسیه گذاشته و به دنبال تغییر و تنوع در سبد انرژی وارداتی 

است، اما دیر متوجه شده است.

حمیدرضا علی قزوینی
روزنامهنگار
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

۱0
راه و مسکن

نگاه روز

»تدبیر تازه« از وام سنگین مسکن تا 
حق ناچیز مسکن گزارش می دهد

۱۲۰ سال انتظار برای یک خانه!

»تعداد مســتاجران پایتخت از مالکان بیشــتر 
شد«؛ این زنگ اخطارِ جدی تیرماه سال گذشته 
به صدا درآمد؛ در همان زمان تمام شاخص های 
رسمی، نشــان از بالا رفتن نرخ اجاره نشینی و 
به تبع آن، افزایش حاشــیه نشینی در تهران و 
کلانشهرها داشت، در حالیکه تمهیدات دستوری 
دولت برای محدود کــردن نرخ افزایش اجاره 
بها به ۲۵ درصد، در عمل نتوانست برای خیل 
عظیم مســتاجران پایتخت، »امنیت سرپناه« 
به همراه بیاورد.بر اســاس آمار رســمی، نرخ 
اجاره نشینی شهری در کل کشور از ۱۸ درصد 
در ســال ۱۳۶۵ طی سی سال به ۳۸ درصد در 
سال ۱۳۹۵ رسید. در سال ۱۳۹۸ در تهران ۴۲ 
درصد مردم مستأجر شدند و در نهایت در سال 
۱۴۰۰ برای اولین بار تعداد مستاجران پایتخت 
از مالکان بیشــتر شد. دو هفته قبل تر از اعلان 
این آمارهای سرســام آور، در اول تیرماه، یک 
عضو هیئت رئیسه مجلس اعلام کرده بود که 
بنابر آمار رسمی، »قیمت زمین در تهران، به طور 
میانگین، در ۱۰ ســال گذشته حدود ۴۰ برابر و 
قیمت مسکن حدود ۲۰ برابر شده و سه دهک 
جامعه برای خرید یک واحد ۷۰ متری باید ۱۲۰ 

سال انتظار بکشند.«
و امروز ۱۲۰ ســال انتظار برای داشــتن یک 
سرپناه کوچک ۷۰ متری، بزرگ ترین دغدغه و 
رنج برای ۸.۵ میلیون خانوار مستأجر کشوراست؛ 
نه تنها »خانه دار شــدن« دیگر تبدیل به یک 
آرزوی دور از دسترس شده، بلکه پرداخت اجاره 
خانه های ســنگین، از توان حداقل سه دهک 
فرودســت جامعه کاملًا خارج شده است؛ تنزل 
عمودی در سطح شــهر و در مرحله بعد، کوچ 
اجباری از متن به حاشــیه، به سرنوشت ناگزیر 
خیل عظیمی از فرودستان از جمله مزدبگیران 
کم درآمد بدل شده است؛ در یکی دو سال اخیر، 
حتی لایه هایی از طبقه متوسط شهری به ناچار 
بــه کلونی های کم درآمدها در خارج از شــهر 

مهاجرت کرده اند.
بیژن امیری )کارگر بازنشسته خودروسازی( که 
چند ســال اســت در پردیس در حاشیه تهران 
زندگی می کند، تغییر بافت جمعیتی این منطقه 
را اینگونه توصیف می کند: اوایل دهه ۹۰ فقط 
کارگران ساده و افراد بی بضاعت در این منطقه 
زندگی می کردند اما به تدریج گروه های بیشتری 
به این محدوده آمدند؛ معلمان، پرستاران و حتی 

مهندسان…
به گفته وی، در همان محدوده خارج از شــهر 
بــا کمتــر از ۲ میلیون تومان اجــاره ماهانه و 
صد میلیون تومان پــول پیش، نمی توان یک 
آپارتمان هفتاد متری اجاره کرد.آذرماه ســال 
گذشته، صعود نرخ اجاره بها در تهران رکورد زد؛ 
این شاخص که تا آن زمان حدود ۳۰ درصد بود، 
برای اولین بار از مرز ۵۱ درصد گذشت؛ همین 
مساله، بحران مسکن را به یکی از جدی ترین 
بحران های زیســتی دهک هــای پایین بدل 
کرد. این در حالیست که علیرغم تاکید روشن 
اصل ۳۱ قانون اساســی بر لزوم تأمین مسکن 
رایگان بــرای همه مردم بــا اولویت کارگران 
وروستانشینان و تمهیدات ماده ۱۴۹ قانون کار 
برای ایجاد مسکن تعاونی یا خانه های سازمانی، 
در عمل در دهه های گذشــته، تلاش معنادار 
چندانی برای خانه دار کردن فرودستان صورت 
نگرفته است.طرح های رنگارنگ دولتی ها برای 
تأمین مســکن از مسکن ملی گرفته تا نهضت 
ملی مسکن، عموماً آورده ملموسی برای جامعه 
هدف یا ۸.۵ میلیون خانوارِ فاقد مسکن نداشته 
اســت؛ کلنگ برخی از این طرح ها در خارج از 
محدوده های شهری تازه به زمین خورده است 
و برخی دیگر هنوز در محدوده استراتژی کلان 
اســت و به تاکتیک اجرایی بدل نشــده است؛ 
شاید آخرین طرحی که هرچند با ایرادات بسیار، 
تا حدودی توانســت برخــی از جامعه فاقدان 
مســکن را صاحبخانه کند، همان مسکن مهر 
بود که پس از آن، صعود تورم مسکن، خانه دار 
شدن را از لیست گزینه های در دسترسِ اکثریت 

مردم خارج کرد.
تحلیل چرایی عدم موفقیت این طرح ها، بحث 
جداگانه ای می طلبد؛ اما در شــرایطی که هیچ 
یــک از گزینه های جواب پــس داده در جهان 
از جمله اجاره به شــرط تملیک یا تعاونی های 
مسکن، به درستی پیاده نشده اند، از تسهیلات 
بانکی مســکن نیز آبی برای جامعه هدف گرم 

نمی شود.

تریبون

عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک:
تعیین دستوری سقف اجاره بها سیاستی 

شکست خورده است

عضو هیات مدیره اتحادیه مشــاوران املاک اظهار داشــت: 
راهکار ارائه وام ودیعه مسکن هم به دلیل بالا بودن نرخ سود 
بانکی و محدودیت منابع بی اثر اســت. این وام بیش از آنکه 
حافظ منافع اجاره نشین ها باشد در جهت منافع سیستم بانکی 
است و استفبال صورت گرفته برای دریافت این وام هم از سر 

استیصال اجاره نشین ها است.
سعید لطفی درباره بسته پیشــنهادی وزارت راه وشهرسازی 
برای ســاماندهی و کنترل بازار اجاره اظهار داشت: محتوای 
بسته پیشــنهادی دولت برای کنترل بازار اجاره به هیچ وجه 
در بردارنده راهکاری اثربخش برای کنترل این بازار در کوتاه 
مدت نیست. اصولًا مشــکلات بازار اجاره یک شبه به وجود 
نیامده اند که با یک نسخه دستوری و ضرب الاجلی بتوان این 

مشکلات فعلی را حل کرد.
وی با تاکید بر اینکه نابسامانی بازار اجاره در شرایط فعلی که به 
بالاترین حد آن رسیده که ناشی از ناکارآمدی و مفغول ماندن 
از این حوزه در دولت های گذشته است گفت: هر چند نمی توان 
تمام آشــفتگی بازار اجاره را متوجه این دولت کرد، اما از بابت 
راهکارهای اتخاذ شــده برای کنترل بازار اجاره به دولت نقد 
وارد اســت.لطفی با بیان اینکه تعیین دستوری سقف اجاره بها 
سیاستی شکست خورده است که امتحان خود را طی این چند 
سال پس داده است گفت: بازار اجاره بازاری نیست که با اتکا 
به روش های دستوری بتوان آن را کنترل کرد چراکه نرخ اجاره 
ناشــی از متوسط قیمت مسکن و شــرایط کلان اقتصادی و 
تورم عمومی است.عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک 
افزود: در سال های اخیر قیمت مسکن به شدت افزایش یافته 
و با توجه به این مســاله، نرخ اجاره هــم افزایش پیدا کرده 
است. وقتی قیمت مسکن افزایش پیدا می کند و تورم در جامعه 
هم به بالاترین حد ممکن می رســد، بــازار اجاره هم خود به 
خود تحت تأثیر مولفه های اقتصادی افزایش پیدا می کند. در 
چنین شرایطی ممکن است درصدی از افزایش نرخ اجاره بها 
نشات گرفته از رفتار مالکان باشد، اما نمی توان این موضوع را 
عمومیت داد چراکه فرمول تعیین بازار اجاره کاملًا مشــخص 
است.وی ادامه داد: هرچند که در سال های گذشته دولت ها با 
سیاســت هایی مانند مسکن مهر، اقدام ملی مسکن و در حال 
حاضر نهضت ملی مســکن به تصور خودشان درصدد تعادل 
بین الگوی عرضه و تقاضای مســکن برآمده اند اما در عمل 
این سیاســت ها فقط به صورت محدود، مشــکل مسکن را 
حل کرده اند و در نقش تســکین دهنده بوده اند و نتوانسته اند 
درمانگر درد بزرگ بازار مســکن باشــند.لطفی با بیان اینکه 
با وضعیت امروز بازار مســکن، زخم های کهنه این بازار ســر 
باز کرده اســت، گفت: دولت وعده داده که در قالب این بسته 
می خواهد با عرضه خانه های خالی از ســکنه و سیاست های 
مالیاتی بازار اجاره را کنترل کند درحالی که این سیاســت هم 
محکوم به شکست است چراکه تجربه سال های گذشته نشان 
داده که واحدهای خالی از ســکنه مربوط به مناطق برخوردار 
شهری است که عرضه آنها به هیچ وجه نمی تواند کمکی به 

مستاجران کم برخودار کند.
عضو اتحادیه مشاوران املاک ادامه داد: همچنین تجربه نشان 
داده که سیاست های تنبیهی برای روانه کردن خانه های درآمد 
مالیاتی چندانی برای دولت نداشــته و همه این شرایط نشان 
می دهد که این سیاســت حتی در حد تسکین دهنده بازار هم 
کارامد نیســت. از ســوی دیگر دولت وعده داده که از طریق 
افزایش تولید قصد کنترل بازار اجاره را دارد در حالی که با توجه 
به افزایش قیمت نهاده های تولید مسکن و شرایط اقتصادی 
کشور، اصولًا عرضه مسکن وارد مشکلات عدیده شده است. 
دولت باید به صورت شفاف و دقیق اعلام کند چند واحد طی 
چــه بازه زمانی و در چه مناطقی می خواهد بســازد و اثر این 
ســاخت و سازها مشخصاً برای مستاجران چه خواهد بود.وی 
تاکید کرد: بســته حمایتی دولت در حوزه اجاره فقط به لحاظ 
شکلی و اسمی حمایت گر مستاجران است و در عمل نه تنها 
حمایتی برای مستاجران ندارند بلکه آسیب های روانی ناشی از 
مشکلات زندگی اجاره نشینی را برای آنها تشدید خواهد کرد 
چرا که از یک طرف دولتمردان بســته حمایتی خود را در بوق 
و کرنا می کنند، اما از طرف دیگر مســتاجران خانه به دوش 
در عمل می بییند هیچ تغییری در وضعیت شرایط آنها حاصل 
نشده و این بسته نمک پاشیدن به زخم مستاجران است.لطفی 
گفت: راهکار ارائه وام ودیعه مســکن هم به دلیل بالا بودن 
نرخ سود بانکی و محدودیت منابع بی اثر است. این وام بیش 
از آنکه حافظ منافع اجاره نشین ها باشد در جهت منافع سیستم 
بانکی است و استفبال صورت گرفته برای دریافت این وام هم 

از سر استیصال اجاره نشین ها است.
منبع: ایلنا

در روزهای اخیر کریدور ریلی شرق دریای 
خــزر به ترکیه و اروپــا از خاک ایران راه 
اندازی شــده که می تواند به رقیبی جدی 
برای کریدور ریلی شــمال دریای خزر و 
همچنین کریــدور آبی-ریلی خزر-ترکیه 

تبدیل شود.
روز دوشــنبه اولیــن قطــار ترانزیتــی 
قزاقستان-ترکمنســتان-ایران-ترکیه 
ساعت ۱۶ شــنبه ۲۸ خرداد وارد ایستگاه 
راه آهن تهران شد؛ یکشنبه ۲۹ خرداد نیز 
رئیس جمهور قزاقســتان وارد تهران شد 
و در مراسمی توافق نامه های ریلی میان 
دو کشور از جمله راه اندازی کریدور تمام 

ریلی به امضا رسید.
رئیس جمهور: آغــاز ترانزیت تمام ریلی 

قزاقستان به اروپا از مسیر ایران
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور در مراسم امضای توافق نامه های 
ایران و قزاقستان در بخش های مختلف 
از جملــه ترانزیــت ریلی با بیــان اینکه 
ترانزیت تمام ریلی قزاقســتان از مســیر 
ایــران به اروپا برای اولین بار آغاز شــده 
اظهار کرد: از اولویت های سیاست خارجی 
دولت، نقش آفرینی در گســترش تجارت 
از سرزمین ایران به عنوان مسیری امن، 
کم هزینه و سریع است.وی افزود: استفاده 
و  کریــدور شــمالی-جنوبی  از ظرفیت 
شرقی- غربی ایران برای توسعه روابط با 
کشورهای آسیایی و اروپایی و رفع موانع 
ترانزیت ریلی در سریع ترین زمان ممکن از 

اولویت های دولت است.
احیایقطاراکوبعداز۱۰سال ��

از ابتدای زمستان سال گذشته نیز در پی 
تفاهمی که شــرکت راه آهن با پاکستان 
داشــت، ۳ رام قطــار در کریــدور ریلی 
پاکســتان-ایران-ترکیه که پیش از این 
نیز وجود داشــت ولی ۱۰ سال غیر فعال 
بود، از شبکه ریلی ایران تردد کرد و از آن 
با عنوان احیای کریدور ITI )اسلام آباد-

تهران-استانبول( یاد شد.
خاطرنشان می شود قطار کانتینربر اکو بر 
اساس توافق ســه جانبه میان اسلام آباد، 
تهــران و آنکارا در ســال ۲۰۰۹ )۱۳۸۷( 
فعالیت خود را رسماً آغاز کرد و اولین قطار 
در روز چهاردهــم اوت همان ســال )۲۳ 
مرداد ۱۳۸۸( از اسلام آباد و از مسیر ایران 

عازم ترکیه شد.
راهاندازیکریدورامارات-ایران-ترکیه ��

)دریایی-جــاده ای(  ترکیبــی  کریــدور 
امارات-ایران-ترکیه نیز آبان ماه ســال 
گذشته راه اندازی شد مسیری که موفقیت 
آمیز بودن آن از نظر هزینه و زمان نسبت 
به سایر کریدورها در مرحله »تست ران« 
)نخســتین عبور ترانزیتی آزمایشــی( به 
اثبات رســید.چرا که کامیون هایی که از 
این مسیر )حمل کامیون ها با کشتی رو-

رو به بندر شــهید رجایی و سپس عبور از 
جاده های ایران تا مرز سِرو( به ترکیه رفته 

بودند، ۱۲ روزه وارد خاک این کشور شدند 
ولی در مسیر پیشین )خلیج فارس-دریای 
عمان-کانال ســوئز-دریای سیاه( طول 

مسیر ۲۰ روزه بود.
کارشــناس ترانزیت: مذاکره قزاقستان با 
آمریکا بــرای اخذ معافیت تحریمی عبور 

کالاهای خود از خاک ایران
علــی ضیایــی کارشــناس ترانزیت در 
گفت وگو بــا خبرنگار مهر درباره کریدور 
و  قزاقستان-ترکمنســتان-ایران-ترکیه 
قطار کانتینری محموله گوگرد قزاقستان 
به ترکیه و اروپا از مسیر ریلی ایران اظهار 
کرد: از سال ۲۰۲۰ به بعد که هزینه های 
حمل و نقل دریایی خصوصاً چین به اروپا 
به بهانه شیوع کرونا افزایش ۴ تا ۷ برابری 
یافت، تمایل بــه حمل و نقل ریلی برای 

صاحبان کالا بیشتر شد.
وی افــزود: حمل و نقل ریلی شــرق به 
غرب به دو شــیوه تمام زمینی از چین و 
پس از عبور از شمال دریای خزر به روسیه 
و ســپس اروپا )کریدور ترانس-سیبریا( و 
همچنین چین به قزاقستان و سپس حمل 
دریایی خزر به باکــو و با راه آهن باکو-

تفلیس-قارص به ترکیه و اروپا )کریدور 
ترانس-خزر( بــه دو کانون حمل و نقل 

تبدیل شدند.
کریدورریلیشمالدریایخزربعدازجنگ ��

اوکراینمتوقفشد
ضیایــی ادامه داد: در ماه های اخیر و پس 
از تحریــم راه آهن روســیه در پی جنگ 
اوکراین، عملًا مســیر شمال دریای خزر 
)کریدور ترانس-سیبریا( غیر فعال شده و 
میزان اقبال به کریدورهای ترانس-خزر و 
نیز مسیر ریلی ایران افزایش یافته است. 
از آنجایی که ظرفیت کریدور بندر اکتائوی 
قزاقستان به بندر باکو یا بندر ترکمن باشی 
ترکمنستان به باکو محدود است، با توجه 
به افزایش قیمت جهانی گوگرد و به صرفه 
بودن صادرات آن، کشــورهای آســیای 
میانه مایل به عبور بار خود از مسیر ریلی 
ایران هستند.وی ادامه داد: در حال حاضر 
تقاضای کریدور میانی خزر بسیار بیشتر از 
ظرفیت آن است و هیئت قزاقستانی برای 
ارائه تقاضای انتقال بخشــی از بار مازاد 
بر ظرفیت کریــدور دریای خزر، به ایران 
آمده بود.ضیایی تصریح کرد: شــنیده ها 
حاکی است قزاقستانی ها در حال مذاکره 
با آمریکا هستند تا بتواند معافیت تحریمی 

برای انتقال بخش بزرگ تری از بار مازاد 
خود از مسیر ریلی ایران اخذ کنند.

بایدبهدنبالترانزیتبارهایچینوروسیه ��
باشیم

به گفته این کارشناس اقتصاد حمل و نقل 
باید بر روی تقویت بیشتر کریدور شرق به 
غرب در دوره تحریم روسیه پس از جنگ 
اوکراین و انتقال بارهای روســیه از خاک 
ایران و همچنین انتقال بار چین به اروپا با 
توجه به افزایش چشمگیر قیمت حمل و 
نقل دریایی متمرکز شده و بازاریابی کنیم.

جایگاهبندرآکتائودرتحولاتدریایخزرو ��
مناسباتایرانوقزاقستان

وی یکی دیگر از راهکارهای دائمی شدن 
کریدورهــای ترانزیتی جدیــد از ایران را 
قوی شدن فورواردرهای بخش خصوصی 
دانســت و افــزود: مــا در حــال حاضر 
فورواردرهای بین المللــی و چند ملیتی 
نداریم تا بتواند با سایر فورواردرهای مطرح 
دنیا رقابت کنند دولت باید زیرســاخت را 
فراهم کند تا فورواردرهای ما قوی شوند.

ضیایی تأکید کرد: در بخش زیرساخت ها 
نیز باید به تقویت شــبکه ریلی بپردازیم؛ 
شــبکه ریلی ما با وضعیت موجود نهایتاً 
بتواند یک میلیون تن بار جدید اضافه کند 
حال آنکه برای رشــد ترانزیت و رقابت با 
کشورهای منطقه و همچنین تحقق پیش 
بینی ها و برنامه ریزی های دولت، چند ده 
میلیون تن بار ترانزیتی جدید باید افزوده 
شود.وی با بیان اینکه عبور بار برنامه ای 
تمام ریلی از کریدور شمال-جنوب از مرز 
اینچه برون تا بندر شهید رجایی دو هفته 
تا ۲۶ روز به طــول می انجامد که زمان 

زیادی است.
رئیسکمیتهترانزیتشورایعالیترابری: ��

قزاقستانیهامتقاضیاستفادهبیشترازشبکهریلی
ایرانبرایرسیدنبهاروپاهستند

امین ترفع مدیرکل دفتر تجاری ســازی و 
امور تشــکل های وزارت راه و شهرسازی 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشــاره به 
اتفاقات منطقه اظهار کرد: مسیر ترانزیتی 
ترانس-سیبریا و شــمال دریای خزر غیر 
فعال شده است همچنین مسیر میانی دریاز 
خزر نیز اورلود شده و میزان تقاضای حمل 
بار از آن بیشتر از ظرفیت این مسیر است. 
لذا قزاقســتان برای عبور بازهار مازاد خود 
ناچار به استفاده از شبکه ریلی ایران است.

کریدورشرقبهغرباکوفعالشد-پایگاه ��
خبریتحیلیخبرباتو

وی با اشــاره به سفر هفته پیش دبیر کل 
کمیســیون بین الدولی کریدورهای اروپا، 
قفقاز و آسیا موسوم به تراسیکا که اصلیت 
قزاقستانی دارد به ایران و دیدارش با رستم 
قاسمی وزیر راه و شهرسازی، گفت: سفر 
این مقام قزاقستانی به ایران برای تقاضای 
استفاده از شبکه ریلی ایران جهت انتقال و 
عبور بار قزاقستان به ترکیه و اروپا و فعال 

شدن کریدور شرق به غرب ایران بود.
راهکارهــای دائمی شــدن کریدورهای 

جدید ترانزیتی ایران
رئیس کمیته ترانزیت شورای عالی ترابری 
بــا بیان اینکه دولــت و حاکمیت به این 
نتیجه رسیده که ترانزیت نقش به سزایی 
در توســعه اقتصادی دارد یادآور شد: اما 
متأسفانه هر دستگاهی می خواهد خودش 
را متولی ترانزیت بداند حال آنکه شورای 
عالی ترابری می تواند نقش ایجاد همدلی 
و هماهنگــی میان دســتگاه های متعدد 

متولی ترانزیت را ایفا کند.
بلکه �� ندارد جدید مقررات به نیاز ترانزیت

نیازمندمقرراتزداییاست
ترفع آرمان کمیته ترانزیت شورای عالی 
ترابــری را »ترانزیت یکســره از ایران« 
عنــوان و اظهار کرد: برای آنکه شــاهد 
ترانزیت یکســره باشــیم باید هماهنگی 
بین بخشی رخ دهد در حال حاضر بیشتر 
دستگاه های عضو کمیته ترانزیت شورای 
عالی ترابری اعم از ســازمان های تابعه 
وزارت راه، گمرک، سازمان توسعه تجارت، 
معاونــت اقتصادی وزارت امــور خارجه، 
پلیس مرزبانی، ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، بانک مرکزی و… به این تفاهم و 
همدلی رسیده اند که برای ایجاد ترانزیت 
یکســره از ایران، با یکدیگــر همراهی 
کننــد. ترفع تصریح کــرد: یکی دیگر از 
به  ترانزیت رسیدن  توســعه  راهبردهای 
بخش خصوصی قوی است که حمل درب 
به درب کالا را بــرای صاحبان بار انجام 
دهد؛ یعنی فورواردرهای ما به حدی قوی 
شوند تا بتوانند بار را از کشور تولیدکننده 
تحویل گرفته از چند کشور عبور دهند و 
به کشور واردکننده تحویل دهند آن هم با 

مدت زمان و قیمت مشخص.
تکمله:ازکریدورهایکوتاهمدتگذشته ��

درسبگیریم
برخی کارشناسان با هشدار نسبت به درس 
گرفتن از اتفاقاتی که در ســال های قبل 
رخ داد و مثــلًا کریدور ترانزیتی جدیدی 
ایجاد می شد ولی به »تست ران« )عبور 
آزمایشی( یا نهایتاً دو یا سه بار دیگر ختم 
می شد، معتقدند برای آنکه این کریدور به 
یک مسیر دائمی تبدیل شده و در مقابل 
کریدورهای ترانزیتی کشــورهای رقیب 
توان رقابت داشــته باشــد، باید مرتباً به 
تسهیل عبور ترانزیتی از خاک کشورمان 
کمک کنیــم. همچنیــن تکمیل برخی 
محورهای ناقص مانند راه آهن رشــت-

آســتارا و نیز خط آهن چابهار-زاهدان از 
دیگر اقدامــات لازم برای دســتیابی به 
ترانزیت پایدار ریلی از قلمروی جمهوری 

اسلامی ایران هستیم.

راه اندازی کریدور ریلی جدید در دولت سیزدهم

رقیبی جدی برای کریدور ریلی شمال دریای خزر

نسرین هزاره مقدم
روزنامهنگار

برهان محمودی
روزنامهنگار

گروه راه و مسکن: حاکی از آن است که در ۱۰ 
سال اخیر شاهد رشد عجیب قیمت مسکن و 
اجاره بها بوده ایم. به طوریکه اجاره بها از سال 
۹۰ تاکنون، بیش از ۶ برابر شده است.روزهایی 
که می گذرانیم، همراه شده با شدیدترین دوره 
تورمی مسکن؛ برخی مستاجران از افزایش دو 
تا ســه برابری اجاره خانه خود خبر می دهند؛ 
برخی دیگر نیز می گویند صاحب خانه در یک 
ســال دو بار خواستار افزایش اجاره بها شده و 
اگر این کار را نکنیم، ما را مجبور به اســباب 
کشی خواهد کرد؛ بنابراین عجیب نیست که 
دغدغه اصلی همه مســتاجران موعد تمدید 

اجاره خانه باشد.
برخلاف چند ســال پیش دیگر این موضوع 
تنها مربوط به اقشــار پایین درآمدی نیست و 
تقریباً همه مســتاجران در هر دهک درآمدی 
که باشند، نگران این موضوع هستند؛ شرایط 
به شکلی شده که تقریباً بسیاری از مستاجران 
اگر نتوانند خانه خــود را تمدید کنند، چاره ای 
جز رفتن به محله پایین تر ندارند؛ بسیاری دیگر 

شــرایط خود را نیز کنار گذاشته اند؛ برای مثال 
اگر قبلًا به دنبال خانه پارکینگ دار، آسانسوردار 
و... بودنــد، الان دیگر به ایــن موارد توجهی 
ندارند.نگاهی به آمارهای رسمی نیز موید رشد 
شــدید اجاره بها و شرایط سخت اجاره نشینی 
است. بر اساس گزارش بانک مرکزی میانگین 
اجاره بهای هر متر مربع واحد مسکونی شهر 
تهران در اردیبهشــت امسال حدود ۱۲۷ هزار 
تومان بوده اســت.به بیان دیگر اجاره ماهانه 

یک واحد ۷۵ متری در شــهر تهران به بیش 
از ۹ میلیون و ۵۰۰ هزار رســیده و رهن کامل 
یــک خانه ۷۵ متری در شــهر تهران به طور 
میانگین بیــش از ۳۰۰ میلیون تومان هزینه 
خواهد داشــت.این در حالی است که میانگین 
قیمت هر متر مربع واحد مسکونی شهر تهران 
در سال ۱۳۹۵ برابر با چهار میلیون بوده است 
و این یعنی شما با بودجه ۳۰۰ میلیونی در سال 
۱۳۹۵ می توانستید یک خانه ۷۵ متری بخرید. 

بر اساس همین آمار، میانگین هزینه اجاره واحد 
مسکونی شهر تهران در سال ۱۳۹۵ به ازای هر 
متر مربع برابر با حدود ۲۳ هزار و ۴۰۰ تومان 
بود این یعنی هزینه ماهانه اجاره یک واحد ۷۵ 
متری در ســال ۱۳۹۵ کم تر از یک میلیون و 
۸۰۰ هزار تومان و هزینه رهن کامل یک واحد 
۷۵ متری در آن سال حدود ۶۰ میلیون تومان 
بوده است و شما با بودجه ۳۰۰ میلیونی در سال 
۱۳۹۵ می توانستید یک خانه ۳۷۵ متری را رهن 
کامل کنید.نکته جالب تر آن است که اجاره بها 
از ســال ۹۰ تا ۹۵، افزایش حدود دو برابری را 
تجربه کرد؛ اما از سال ۹۵ تا اردیبهشت امسال 
اجاره بهــا جهش حدود ۶ برابری را ثبت کرده 
اســت تمام این اعداد و ارقام نشان از شرایط 
دشوار اجاره نشینان دارد.هر چند مسئولان سعی 
دارند که با سیاست هایی همچون تعیین سقف 
افزایش اجاره بها و یا پرداخت وام کمک ودیعه 
مسکن، کمی از مشکلات اجاره نشینان بکاهند؛ 
اما تجربه سال های نه چندان دور نشان می دهد 

که این سیاست ها چندان کار ساز نخواهد بود.

اجارهبهادر۶سال۶برابرشد!
 آمارهای رسمی  نشان می دهد
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۱۱
گردشگری

نگاه روز

آذربایجان »پل خداآفرین« را در 
یونسکو ثبت می کند

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، پل 
خداآفرین و نظامی گنجوی را نشــانه دوستی ایران 
و آذربایجان دانســت و بر ثبت جهانی مشترک افطار 

تأکید کرد.
 مهندس ســید عــزت الله ضرغامی وزیــر میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی سه شــنبه 
۳۱ خردادمــاه ۱۴۰۱ با آنار کریــم اف وزیر فرهنگ 
جمهوری آذربایجان دیدار و در مورد اشــتراکات بین 

ایران و آذربایجان گفت وگو کرد.
مهندس ضرغامی با اشاره به نزدیک و قدیمی بودن 
روابط ایــران و آذربایجان در تمــام ابعاد فرهنگی، 

اجتماعی و سیاسی، افزود:
 ملت های ما خود را به هم نزدیک می دانند و دولت ها 
نیز باید برای برداشــتن موانع و نزدیکی آن ها نهایت 

تلاش خود را به کار گیرند.
او به اهمیت پل خداآفرین در روابط بین دو کشــور 
اشــاره کــرد و گفت:  این پل که در مرز دو کشــور 
قــرار دارد، نمادی از ایجاد پل دوســتی بین ایران و 

آذربایجان است.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، به 

زمینه های همکاری مشترک اشاره کرد و افزود:
 حفظ و مرمت آثار و ابنیه تاریخی یکی از مهم ترین 
مأموریت های این وزارتخانه محسوب می شود. بابت 
تخریب مســاجد در قره باغ بسیار متأثر شدم. ما برای 
همکاری در این زمینه و مرمت مســاجدی که طی 
جنگ درقره باغ ویران شده اند، آمادگی داریم. امروزه 
آن چیــزی که بایــد تخریب شــود دیوارهای بین 

ملت هاست، نه آثار تاریخی.
مهندس ضرغامی ثبت های جهانی مشــترک را نماد 
ارتباط و هم بســتگی تمدنی بین دو ملت عنوان کرد 
و گفت:  ثبت جهانی مشــترک در برخی موضوعات 
مانند پخت نان نازک، مینیاتور و کمانچه نشانگر این 
است که این آثار متعلق به تمام بشریت است. زمانی 
که به طور مشترک اثری را به ثبت جهانی می رسانیم 
به این معنا است که تمام دنیا صاحب این اثر هستند.

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
افتخارات فرهنگی و تمدنی را بین ایران و آذربایجان 

محفوظ دانست و تصریح کرد:
 فرهنگ باید موجب اتحاد کشــورها شود. دشمنان 
مشترک به دنبال این هســتند که فرهنگ را موجب 
افتراق و جدایی قرار دهنــد، اما ما باید تلاش کنیم 
که از طریق فرهنگ مشــترک موجب وحدت تمام 

بشریت شویم.
ضرغامــی از آواز نظامی گنجــوی به عنوان یکی از 
مهم ترین اشتراکات فرهنگی بین دو کشور نام برد و 
افزود:  این شاعر بزرگ و پرآوازه از افتخارات بشریت 
است. ما باید به محتوای اشعار او توجه کنیم و از آن ها 

برای ایجاد وحدت بهره ببریم.
مهندس ضرغامی به اهمیت ثبت پرونده مشــترک 
افطار در یونســکو اشاره کرد و افزود:  افطار به عنوان 
یک میراث ناملموس، رابطه ای الهی و انســانی است 
که بین مردم ما و آذربایجان از دیرباز مشــترک بوده 

و ثبت جهانی آن از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
در ادامــه وزیر فرهنگ جمهــوری آذربایجان اولین 
ســفر خود به ایران را مصادف با ســی امین سالگرد 
روابط دیپلماســی ایران و آذربایجــان عنوان کرد و 
افزود:  روابط سیاســی دو کشور در سطح بالایی قرار 
دارد و ایــن موضوع می تواند بهبود دیگر روابط را نیز 
پشــتیبانی کند. او همچنین بر اشتراکات فرهنگی و 
تمدنی ایران و آذربایجان و تقویت این ریشــه های 
فرهنگی همچنین توســعه همــکاری در زمینه های 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی تاکید 
کرد و گفت:  وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی جمهوری اسلامی ایران برای ارتقای 
ســطح فرهنگی بین دو کشور جایگاه ویژه و مهمی 
دارد.او همچنین گردشــگری را موجب تماس بیشتر 
بین ملت ها و وحدت دانســت و برای توســعه این 
حوزه بین دو کشور ابراز علاقه کرد. کریم اف تصریح 
کرد:  روابط ما نه تنها دوجانبه بلکه چند جانبه اســت 
و در چارچوب سازمان های بین الملل نیز روابط خوبی 
داریــم. من زمان عضویت در یونســکو ثبت جهانی 
آثار ایران برایم از اهمیت ویژه ای برخوردار بود. ثبت 
آثارجهانی مشــترک، ساخت مساجد ویران شده طی 
ســال های جنگ قره باغ و احیای تمدن اسلامی در 
منطقه از دیگر مواردی بود که وزیر فرهنگ اذربایجان 
در این نشست مورد تاکید قرار داد. او همچین از پل 
خداآفرین به عنوان پل دوســتی نام برد و افزود:  این 
پل مهم ترین مســیر اتصال راه ابریشم بین شرق و 
غرب بوده و در تلاش برای ثبت جهانی در یونســکو 
هستیم. برای ثبت این پل یک یادداشت تفاهم تهیه 
و برای شما ارســال کرده ایم که امیدوارم در سفر به 

باکو امضا شود.

دریچه

زنجان کجا بریم؟

زنجان یکی از استان های ایران است که دارای جاذبه های 
گردشــگری زیبــا و متنوعی ماننــد بازار زنجــان، موزه 

رخت شوی خانه و... است.
زنجان، یکی دیگر از شــهرهای زیبای کشــور است که 
به دلیل وجــود جاذبه های گردشــگری تاریخی و طبیعی 
متنوع، زیبا و منحصربه فرد، همچون موزه رخت شوی خانه، 
بازار ســنتی زنجان، مســجد جامع زنجان، دودکش جن، 
خانه ذوالفقاری، معبد داش کســن، مجموعه تاریخی ائل 
داغی و... است که به یکی از مقاصد اصلی گردشگری در 
ایران تبدیل شــده و بازدیدکنندگان و مسافران بسیاری را 
از سراســر ایران و جهان میزبان است. در ادامه با برخی از 

جاهای دیدنی زنجان آشنا خواهیم شد.
۱. بازار سنتی زنجان

 آدرس: زنجان، خیابان امام
به یقین می توان بازار سنتی زنجان را یکی از مهم ترین و 
زیباترین مراکز تجاری در این اســتان معرفی کرد که در 
بســیاری از عمارات آن، می توان معماری دوران حکومت 
قاجاریان را مشــاهده کرد. این مجموعه ارزشمند تاریخی 
از دو بخش شــرقی و غربی و به عنــوان بازار بالا و پایین 
تشکیل شده و لقب طویل ترین بازار سرپوشیده ایران را به 

خود اختصاص داده است.
۲. عمارت رخت شوی خانه

از دیگر جاذبه های گردشگری شهر زنجان بنای رخت شوی 
خانه این شهر اســت که در گذشته در فضایی سرپوشیده 
و به دلیل برودت هوا، برای تســهیل در کار بانوان احداث 
شده و امروزه به عنوان موزه مردم شناسی تغییر کاربری داده 
اســت. از ویژگی های این بنا می توان به کم نظیر بودن آن 
در جهان اشاره کرد که توسط دو برادر به نام های مشهدی 
اکبر معمار و مشــهدی اســماعیل بنا و به سبک معماری 
اواخر دوره حکومت قاجاریان و اوایل حکومت پهلوی اول 

ساخته شده است.
۳. دودکش جن

 آدرس: ماهنشــان، ۲۰ کیلومتــری ماهنشــان، نزدیکی 
روستای ایگلی بلاغ )مشاهده درنقشه(

در ۱۲۰ کیلومتری شهر زنجان، پدیده ای طبیعی و تاریخی 
قرار دارد کــه از آن به دودکش جن یا هودو )در اصطلاح 
زمین شناســی هودو یا Hoodoo( یاد می شود. این پدیده 
طبیعی زیبا و حیرت انگیز، در طول زمان و بر اثر فرسایش 
سنگ های غول پیکر و عظیم به شــکل قارچ تبدیل شده 
و به صورت یک ســنگ کوچک ریز و چند ســنگ بزرگ 
که روی آن قرار دارد، مشــاهده می شــود. این پدیده در 
کشــورهای دیگری از جمله ترکیه، صربســتان، تایوان، 

فرانسه و کانادا نیز وجود دارد.
۴. خانه ذوالفقاری

 آدرس: زنجان، خیابان طالقانی )مشاهده درنقشه(
عمارت ذوالفقــاری زنجان، ســاختمانی متعلق به دوران 
حکومت قاجاریان اســت که حدود یک قرن از احداث آن 
می گذرد و در محله قدیمی دالان آلتی شــهر زنجان قرار 
دارد. ایــن بنای تاریخی، امروزه به موزه باستان شناســی 
زنجان تغییر کاربری داده و به یکی از جاهای دیدنی زنجان 

تبدیل شده است.
۵. معبد داش کسن )معبد اژدهای سنگی(

 آدرس: ۱۵ کیلومتری ســلطانیه، روســتای ویر )مشاهده 
درنقشه(

عمارتی صخره ای در ۱۵ کیلومرتــی زنجان، به نام معبد 
داش کسن یا معبد اژدهای سنگی قرار دارد که از پیشینه ای 
به قدمت دوران حکومت ایلخانیان برخوردار اســت. البته 
برخی از باستان شناســان معتقدند که قدمت این معبد به 
قبل از اسلام بازمی گردد. دو نقش برجسته به صورت اژدها 
و چند محراب اســلامی که در دو جهت و به صورت قرینه 
ساخته شده است، در این بنای تاریخی مشاهده می شود و 
آن را به یکی دیگر از جاذبه های گردشگری زنجان تبدیل 

ساخته است.
۶. مسجد حسینیه اعظم زنجان

 آدرس: زنجان، خیابان فردوسی )مشاهده درنقشه(
بنایی که به عنوان دومین قربانگاه مسلمانان شهرت یافته 
اســت، در شــهر زنجان قرار دارد و به نام مسجد حسینیه 
اعظم این شــهر نام گرفته اســت که می تــوان آن را از 
بزرگ ترین مراکز ســوگواری امام حســین )ع( نامید. این 
مســجد یکی از اصلی ترین جاذبه های گردشگری مذهبی 
در زنجان محسوب شده که مسافران زیادی در آن حضور 

می یابند.

ناحیــه  در  قرارگرفتــه  کازرون، شــهری 
کوهستانی و مملو از آثار باستانی و جاذبه های 

گردشگری طبیعی و مذهبی است.
شهرستان کازرون، یکی از شهرهای استان 
فارس و میزبــان آثار باســتانی و تاریخی 
متعددی است که فراز و نشیب های فراوانی 
را در تاریخ خود به ثبت رســانده و شــاهد 
رویدادهای تاریخی بسیاری از دوران مختلف 

و حکمفرمانی شاهان متعدد بوده است.
این شهرســتان تاریخی با برخــورداری از 
مذهبی،  تاریخی،  گردشــگری  جاذبه های 
طبیعی و فرهنگی و نیز به دلیل سکونت جمع 
زیادی از دانشمندان، شاعران و صوفیان، از 
دیرباز به عنوان یکی از ارزشمندترین نواحی 
تمدن اسلامی شناخته شــده و امروزه نیز 
یکی از مقاصد گردشگری در سراسر کشور 
محسوب می شــود؛ به گونه ای که هر ساله 
جمع زیادی از مســافران و توریســت های 
سراســر جهان، برای بازدید از آن، بار سفر 
بســته و عازم این شهر می شوند. در ادامه با 
جاهای دیدنی کازرون بیشــتر آشنا خواهیم 

شد.
۱. آتشکده گره )جره(

 آدرس: کازرون، مجاورت روستای بالاده

ارزشــمند در مجاورت روســتای  بنایــی 
»بالاده« از توابع شهرســتان کازرون قرار 
دارد که گرد تاریخ و گذر زمانی بس طولانی 
بر آن سایه افکنده است. اما این اثر تاریخی 
که از آن به نام »آتشکده گره« یاد می شود 
همچنان اســتوار سر به آسمان برافراشته و 
همچون میراثی ارزشمند برای ما و آیندگان 
روزگار می گذراند. به نظر می رســد که این 
عمارت چهارتاقی به دســتور وزیر »بهرام 
پنجم« که »مهرنرســی« نام داشــت، در 
کنار رودخانه و روی تپه ای که در گذشــته 
اطراف آن شــهری قرار داشته، احداث شده 
است. معمار و ســازندگان آن، آتشکده را با 
نمایی محدبی شکل، با مصالحی همچون 
سنگ های تراش خورده و به ارتفاع ۱۴ متر 
احداث کرده اند. از ویژگی های بارز و جالب 
آتشــکده »گره« که به »جره« نیز شهرت 
دارد، می تــوان به نوع کاربری آن علاوه بر 
محلی مذهبی اشــاره کرد. باستان شناسان 
معتقدند که ســازندگان این بنا، آتشــکده 
را برای امور تقویمی و گاهشــماری نیز بنا 
کرده اند که نشــان از علم و دانش مردم در 

ایران باستان است.
۲. شهر باستانی بیشاپور

 آدرس: اســتان فــارس، ۱۹ کیلومتــری 
کازرون، کنار دره چوگان )مشاهده در نقشه(

در مجــاورت دره چــوگان و در فاصله ۲۳ 
کیلومتری شمال غربی شهر کنونی کازرون، 
شهری باستانی با وسعت حدود ۲۰۰ هکتار 
قرار دارد که به »شــهر باســتانی بیشاپور« 
شهرت یافته است. طبق اسناد و تحقیقات 
صورت گرفته توسط باستان شناسان به نظر 
می رسد که قدمت این شهر به اواسط قرن 

۳ میلادی بازمی گردد که به فرمان »شاپور 
اول« از پادشاهان حکومت ساسانیان احداث 

شده است.
قدمت بیشاپور به اواســط قرن ۳ میلادی 
بازمی گردد که به فرمان »شــاپور اول« از 
پادشاهان حکومت ساســانیان احداث شده 

است
معماران از روش های مهندسی یونانیان که 
به هنرمندی »هیپوداموس« خلق شده بود 
به صورت دو بخش اصلی ارگ سلطنتی )این 
بخش شامل آثار ارزشمندی همچون معبد 
آناهیتا، تالار تشریفات شاپور، ایوان موزاییک 
و کاخ به والرین است( و بخش عامه نشین 
)این بخش متشکل از خانه های مسکونی، 
گرمابه، کاروان سرا و بازار است(، بنا شد. در 

این شهر باستانی می توان میراث ارزشمندی 
از جملــه حجاری هــای دوران حکومــت 
ساسانیان )حجاری هایی که به عنوان شاهکار 
آثار دوران ساســانیان در تنگ چوگان و در 
مجاورت شهر بیشــاپور و بر کرانه رودخانه 
شاپور برجای مانده است( را مشاهده کرد؛ ۶ 
نقش برجسته که در دو طرف تنگ چوگان 
قرار دارد و به پیروزی و تاج گذاری پادشاهان 

ساسانی پرداخته است.
۳. معبد آناهیتا در بیشاپور

 آدرس: ۲۳ کیلومتری شمال غربی کازرون، 
شهر باستانی بیشاپور )مشاهده در نقشه(

در شــهر باســتانی بیشــاپور، آثار تاریخی 
ارزشــمندی وجود دارد که »معبد آناهیتا« 
یکــی از آن میراث برجای مانــده از تاریخ 
ایران اســت. این ســازه تاریخی به صورت 
بنایی مکعبی شکل و به گونه ای که از سطح 
زمین های مجاور خود با فاصله ای نزدیک به 
۶ متر پایین تر قرار گرفته، ساخته شده است. 
بنابراین از ۱۴ متــر ارتفاع این اثر تاریخی، 
تنها ۸ متر آن را می توان مشاهده کرد و بقیه 
سطوح آن به صورت سردابه در عمق زمین 
قرار دارد. به نظر می رســد که معبد آناهیتا 
)الهه آب( نیز همانند دیگر معابد ساخته شده 
توسط آرایایی های پیرو دین زرتشت، برای 
نیایش و ســتایش آب احداث شــده است. 
این سازه ارزشــمند ایران باستان، از لحاظ 
معماری و نیز به دلیل رعایت دســتگاه های 
تنظیم و تقسیم کننده و کنترل جریان آب، 
یکی از شــاهکارهای دوران خــود بوده و 

نمی توان همانندی برای آن یافت.
۴. کاروانسرای کمارج

 آدرس: ۳۰ کیلومتــری کازرون، روســتای 

کمارج )مشاهده در نقشه(
یکــی دیگر از عمارات تاریخی در اســتان 
فــارس، کاروانســرایی متعلق بــه دوران 
حکومت صفویان است که به »کاروانسرای 
کمارج« شهرت یافته است. این اثر تاریخی 
در روستایی به همین نام و در ۳۰ کیلومتری 
شهرســتان کازرون قرار گرفته است. نقشه 
این بنا را به صــورت یک بنای چهار ایوانی 
طراحی شده که چهار برج در چهار گوشه آن 
تعبیه شــده است. مصالح اصلی به کار رفته 
در ساخت آن ســنگ، گچ و ساروج است و 
هنرمندان تزیینات ســاده ای را با استفاده از 
گچ در نمای داخلی، نمای خارجی، ایوان ها 

و طاق نماها انجام داده اند.
۵. روستای دوان

 آدرس: اســتان فــارس، بخــش مرکزی 
دهستان دوان )مشاهده در نقشه(

یکــی از مناطــق زیبــا و خوش منظره در 
استان فارس و شهرستان کازرون، روستای 
»دوان« است که در ۱۲ کیلومتری از آن و 
در دامنه رشته کوه های زاگرس قرار گرفته 
است و به نظر می رسد که پیشینه این روستا 
به زمان حکومت ساســانیان بازمی گردد. در 
این روســتای تاریخی می توان آثار باستانی 
متعددی را از جمله گورســتان های متعدد، 
ته ســتون ها، کتبیه هایی منقــوش به خط 
کوفی و بنای تاریخی »قلعه دختر« مشاهده 
کرد که نمایانگر تاریخ و پیشینه طولانی این 

روستای زیبا است.
۶. نقش برجسته پل آبگینه

 آدرس: شهرستان کازرون، بخش مرکزی، 
دهستان بلیان، روستای پل آبگینه )مشاهده 

در نقشه(
»نقش برجسته پل آبگینه« که به نام های 
دیگری همچون »تیمور میزرا« نیز شهرت 
یافته است، از دیگر آثار تاریخی و جاذبه های 
گردشــگری شهرستان کازرون است که در 
۱۲ کیلومتری آن، در نزدیکی »روســتای 
آبگینه« و و »دریاچه پریشان«، قراردارد. این 

نقش برجسته که روی دیواره کوهی حجاری 
شده است، تصویر »تیمور میزرا« از نوادگان 
»فتحعلی شــاه قاجار« را نشان می دهد که 
روزگاری عنــوان حاکم کازرون را در اختیار 
داشته است. همچنین در این نقش برجسته 
می توان اشعاری به خط نستعلیق و در مدح 

»تیمورمیرزا« مشاهده کرد.
۷. دریاچه پریشان

 آدرس: شهرستان کازرون، بخش مرکزی، 
دهستان بلیان، روستای پل آبگینه )مشاهده 

در نقشه(
»دریاچه زیبای پریشــان« یکی از زیباترین 
دریاچه های شهرســتان کازرون و اســتان 
فارس اســت کــه در ۱۲ کیلومتری از این 
شهرســتان قرار گرفته و عنوان بزرگ ترین 
دریاچه آب شیرین ایران را به خود اختصاص 
داده اســت. این پدیده ارزشــمند طبیعی از 
وســعتی حدود ۴۳ کیلومتر مربع برخوردار 
بوده و چشم اندازی قابل توجه از طبیعت ناب 
و بکر کازرون را برای گردشگران و مسافران 
پدیــد آورده اســت. »مور«، »پریشــان«، 

»شور«، »کازرون«، »توز«، »پریشم« و ... 
نام های دیگر این دریاچه است که در مدت 
زمان پیدایش آن، توســط مردم نامیده شده 

است.
۸. بقعه علامه دوانی

 آدرس: ۹ کیلومتری شمال کازرون
 ۹ در  و  »دوان«  تاریخــی  روســتای  در 
کیلومتری شــهر کازرون، آرامگاهی وجود 
دارد که به »بقعه علامه جلال الدین دوانی« 
از دانشــمندان، عالمان و مفســران قرآن 
شهرت یافته اســت. جالب است بدانید که 
احتمالات متعددی در مورد پیشــینه واقعی 
بنای بقعه، وجود دارد. طبــق برخی از آثار 
موجود در بقعه، به نظر می رســد که قدمت 
بنای آن، قدیمی تر از سال دفن علامه دوانی 
باشد؛ چراکه درون بقعه، قطعه سنگ قبری 
وجــود دارد که روی آن تاریخ ۱۰۱ هجری 
قمــری درج شــده و نیز به دلیل شــباهت 
طرح بنای مذکور به چهارطاقی های دوران 
ساســانی، احتمال می رود که از سازه های 

دوران حکومت ساسانیان باشد.
۹. دشت برم )دشت شقایق(

شــرق  کیلومتــری  کازرون، ۳۰  آدرس:   
کازرون در مسیر شیراز )مشاهده در نقشه(

یکی از زیباتریــن تفرجگاه ها و جاذبه های 
گردشــگری طبیعی در شهرستان کازرون، 
»دشــت برم« واقــع در ۳۰ کیلومتری این 
شهرستان است که عنوان بزرگ ترین دشت 

بلوط کشور را به خود اختصاص داده است.
دشــت برم، از بزرگ ترین دشت های ایران 
اســت که در فصل بهار با حضور گل های 
شقایق وحشــی، از چشــم اندازی بی نظیر 

برخوردار می شود
همچنیــن منطقه از کشــور کــه از آن به 
زیســتگاه گوزن زرد ایرانی یاد می شــود، 
در فصــل بهار بویژه در ماه اردیبهشــت، با 
شقایق های وحشی پوشیده شده و منظره ای 
بســیار زیبا و وصف نشدنی را ایجاد می کند. 
طبیعت زیبا و تحسین برانگیز این ناحیه در 
کنــار آثار تاریخی همچون »کاروانســرای 
میان کتل« که تنها کاروانســرای ســنگی 
ایــران اســت، باعث جذب گردشــگران و 
توریست های متعددی در ایام مختلف سال 

شده است.
۱۰. روستای تاریخی دوسیران

 آدرس: توابــع بخــش کوهمــره نــودان 
شهرستان کوه چنار )مشاهده در نقشه(

یکی دیگر از روســتاهای تاریخی ایران در 
به دلیل  شهرســتان کازرون قراردارد کــه 
موقعیــت جغرافیایی ویــژه آن، از معماری 
جالب و خاصی برخوردار است. این روستای 
زیبا روی تخته ســنگ های بزرگ قرار دارد 

و بخش عظیمی از مصالح اســتفاده شــده 
در ســاخت خانه ها، عمــارات و منازل آن، 
ســنگ های بزرگ و لاشه ســنگ ها است. 
است  ایران  به معنای دوست داران  دوسیران 
و به همین دلیل به روستای دوسیران لقب 

گرفته است.
شهرســتان کازرون، به دلیل برخورداری از 
قدمت و پیشــینه ای دیرین، بهره مندی از 
طبیعت زیبا و مناظر بکر و خارق العاده طبیعی، 
آثــار فرهنگی و بناهای مذهبــی، یکی از 
پرجاذبه ترین شهرهای گردشگری در استان 
فارس است که علاوه بر دیدنی های مذکور، 
دارای آثاری چون کاروانســرای کنار تخته، 
تفرجگاه رنجان، امامزاده پیربنکی، امامزاده 
پوســکان،  قلعه  معصوم خشــت،  چهارده 
چشمه سراب دختران، چشمه سراب اردشیر، 
بازار  دادین،  کازرون، چشمه  نرگس زارهای 
کازرون، خانقاه علیا، نقش برجسته بهرام دوم 
)سرمشهد(، نقش برجسته قندیل، تنگ جیز، 
باغ نظر، تنگ چوگان، چشــمه دادین، غار 

کله کفتری و... است.

در سفر به کازرون از کجا دیدن کنیم؟

بازدید از شهر باستانی و تاریخی ایران
محبوبه حسنی
روزنامهنگار

سعیده خلیلی صفا
روزنامهنگار

محبوبه حسنی
روزنامهنگار
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نتایج تحقیقات جدید نشــان می دهد که به نظر می رســد 
خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی ناشی از نشستن های 
طولانی مدت برای افرادی که در کشورهای کم درآمد زندگی 
می کنند، مشکل بزرگ تری باشد.یافته های جدید محققان 
چینی نشــان می دهد که به نظر می رسد خطر بیماری های 
قلبی عروقــی )CVD( مرتبط با دوره هــای طولانی مدت 
نشســتن برای افرادی که در کشــورهای بــا درآمد پایین و 
متوســط زندگی می کنند در مقایســه با کشورهای با درآمد 
بالا بســیار بیشتر باشد.  دســتورالعمل های سازمان جهانی 
بهداشــت )WHO(، فعالیت بدنی کــم و رفتار کم تحرک و 
تأثیــر رفتارهای بی تحرک طولانی مدت در بزرگســالان و 
کودکان را به عنوان علائم خطرآفرین در بیماری های قلبی 
عروقی تشخیص می دهد.در این دستورالعمل، سازمان جهانی 

بهداشــت اشاره می  کند که مقادیر بالاتر بی  تحرکی با اثرات 
مرگبار علی الخصوص مرگ و میر ناشی از بیماری های قلبی 
عروقی و مرگ و میر ناشــی از سرطان و دیابت نوع ۲ همراه 
است.در حالی که سطوح بیشتری از فعالیت بدنی برای بهبود 
خطر بیماری های قلبــی عروقی در کل جمعیت توصیه می 
شــود، یک بررسی سیستمیک در ســال ۲۰۱۹ نشان داد که 
ســطوح بالاتر زمان نشســتن روزانه با افزایش خطر ابتلا به 
بیماری هــای قلبی عروقی و دیابت مرتبــط بوده و این امر 
مســتقل از فعالیت بدنی اســت. در مطالعه حاضر، یک تیم 
پژوهشی چینی در یک مطالعه کوهورت آینده  نگر در مقیاس 
بزرگ که افراد ۳۵ تا ۷۰ ســاله را مورد بررسی قرار می دهد، 
به دنبال تعیین ارتباط بین زمان نشستن و خطر بیماری قلبی 

عروقی در کشورهایی با سطوح درآمدی متفاوت بود.

دانشمندان یک خالکوبی الکترونیکی جدید ساخته اند 
که می تواند فشــار خون بیمار را به طور مداوم کنترل 
کند. این خالکوبی الکترونیکی از گرافن ســاخته شده 
است و می  توان آن را برای مدت طولانی و بدون ایجاد 
مزاحمت حفظ کرد که می تواند اطلاعات ســلامتی را 
ارائه داد. سفت کردن بند دور بازو و استفاده از دستگاه 
فشارسنج، روش استاندارد اندازه گیری فشار خون است، 
اما مطمئن ترین راه نیســت. این روش تنها یک نقطه 
داده واحد اســت که لزوماً کل فشار را نمی گیرد و می 
تواند تحت تأثیر خلق و خوی فرد در آن زمان قرار گیرد. 
بنابراین نظارت مستمر برای درک درست عملکرد بدن 
مورد نیاز است و اما انجام این کار در خارج از کلینیک 
دشوار است. ساعت  های هوشمند و ردیاب  های تناسب 

اندام ممکن اســت راه حلی مناسب به نظر برسند، اما 
هنوز به اندازه کافی قابل اعتماد نیستند که بتوانند کار 
را انجام دهند.بنابراین برای مطالعه جدید، محققان در 
دانشگاه تگزاس دستگاهی کمتر تهاجمی ساختند که 
می تواند فشار خون را در طول زمان اندازه گیری کند. 
این دستگاه چیزی است که خالکوبی الکترونیکی نامیده 
می شــود و از یک حسگر گرافن ساخته شده است که 
در یک ماده چســبنده قرار گرفته اســت که ظاهراً به 
انــدازه کافی راحت بوده و برای مــدت طولانی قابل 
استفاده است.به گزارش سیناپرس، سایر خالکوبی های 
الکترونیکی برای نظارت بر قلب بیماران قلبی، علائم 
حیاتــی در حین ورزش، یا عضــلات بیماران مبتلا به 

تحلیل عصبی طراحی شده اند. 

کنترل فشار خون به کمک تتوی الکترونیکی

اینفوگرافیک  طرح از مرضیه کیانی 

تحلیل روز

تا به امروز شــاهد بودیم دولت سیزدهم مثل دولت 
قبل مستقیم دست در جیب بورس نمی کند ولی به 
شــکل چاپ اوراق به نظر می رسد که این نسبت 
به دوره اوج بورس کمتر شــده اســت البته اینکه 
این اتفاق کمتر افتاده به نسبت زمانی بود که بازار 
در اوج رونق خودش قرار داشــت. در چنین بازاری 
که امروز شــاهد آن هســتیم این اتفاق به صورت 
طبیعــی افتاده و به صورت طبیعی وقتی بازار رونق 
کمتری دارد فروش اوراق هم کمتر می شود. دولت 
خیلی هم کار عجیب و خارق العاده ای نکرده که ما 
الان شاهد این هســتیم که کمتر دارد اوراق چاپ 
می کند. حذف ارز ۴۲۰۰ باعث افزایش قیمت خیلی 
از کالاها شــده اســت و ما انتظار داشتیم که این 
افزایش قیمت منجر به این شود که خیلی از صنایع 
رشد قیمتی داشته باشــند به خصوص گروه هایی 
مثــل زراعت و صنایع غذایی این افزایش قمیت را 

در خودشان ارائه دادند.
 دولت آزاد ســازی قیمت داشته و ارز ترجیحی را 
حذف کرده اما همچنان دارد سیستم قیمت گذاری 
را اعمال می کنــد. یعنی محدودیت قیمتی را برای 
شــرکت ها می گــذارد. همچنین دولــت دخالت و 
تصمیم گیری هایی در سطح شرکتی اعمال می کند 
که اصلًا شــرکت ها از ترس اینکه دولت دست به 

جیبشــان فرو نکند یا سودسازی هایشان را نشان 
نمی دهنــد و یا مخفی می کنند یــا از ترس دولت 
دارند صورت های مالی ارائه می دهند که حاشــیه 
سودشان را کمتر نشــان دهند. حتی شرکت هایی 
که سودســازی های بالایی دارند، وقتی حذف ارز 
۴۲۰۰ اتفاق افتاد هزینه تولید آنها بالا و فروششان 
هم بالا رفته است ولی حاشیه سودشان حفظ شده 
اســت.ظاهراً دولت قیمت گذاری را همچنان ادامه 
می دهد و ایــن قیمت گذاری باعث می شــود که 
فشار به قیمت و سهامدار بیاید. همچنین دولت به 
شدت دستش در منابع ارزی خالی به نظر می رسد 
و جهش اخیر دلار نشــان می دهد که دست دولت 
در منابع ارزی به شدت خالی است و ما اخیراً شاهد 
بودیم که با تزریق دلار در بازار توانسته یک مقدار 
بازار را آرام کند ولی ایــن روند افزایش قیمت ارز 
ادامه دار خواهد بود و سرکوب قیمت ارز نمی تواند 
برای مــدت زمان خیلی زیادی اتفاق بیفتد و با هر 
جهش ارزی بورس ما هم رشــد خواهد کرد. کما 
اینکه بورس ما به شــدت از سایر بازارهای موازی 
عقب افتاده گی دارد. در حال حاضر بازارهای موازی 
مثل طلا و ســکه با چه دلاری معامله می شود؟ با 
دلار ۳۷ تــا ۴۰ هزار تومانی معامله می شــود ولی 
شــاهد عقب افتاده گی بسیار زیادی در بازار بورس 
هســتیم.با توجه به چنین بازاری که دیده می شود، 
دولت نبایــد قیمت گذاری دســتوری انجام دهد. 
تصمیمات خلق الساعه و تصمیمات یک شبه را از 
بازار بردارد. دست در جیب سهام داران و شرکت ها 
نکند. وقتی می بیند یک شــرکتی به ســودآوری 
رســیده نخواهید که از سود آن شرکت بردارید در 
عرصه سیاست گذاری باید به این سمت بروید که 

مــراودات بین المللی به گونه ای تنظیم شــود که 
فــروش نفتش افزایش پیدا کند تا درآمدهای ارزی 
زیاد شود و بتواند به بازار تزریق کند و نیازی به این 
نداشته باشــد که بخواهد از طریق دخالت در بازار 
سرمایه درآمدهای شرکتی را دستکاری کند.با توجه 
به اتفاقات و حاشــیه هایی که در این چندسال اخیر 
برای بازار سرمایه بوجود آماده است، بورس تنها و 
تنها زمانی به روال عــادی برمی گردد که بازار به 
حال خودش رها شود و روند طبیعی خودش را طی 
کند. تا مادامی که این روند طبیعی حفظ نشــود و 
دولت بخواهد هر شــب یک بخشنامه جدید و یک 
مالیات جدید در بــازار وضع کند اتفاق جدیدی در 
بازار نخواهد افتاد و بــازار به روال طبیعی خودش 
برنمــی گردد.جا دارد نکته ایی را درباره شــاخص 
ســازس اضافه کنم؛ زمانی که شاخص ۲۰ درصد 
رشد می کند و پرتفوهای ما ۱۰ درصد رشد می کنند 
ولی وقتی شاخص ۲۰ درصد می ریزد پرتفوهای ما 
۴۰ درصد می ریزند، علت آن این اســت که دولت 
وقتی که حمایت هایی از ســهم های شاخص ساز 
انجام می دهد و زمان ریزش ها سهم های شاخص 
ساز مورد حمایت قرار می گیرند مثل فولاد و.. کمتر 
می ریزنــد. در حالی که ســهم های کوچکتر بازار 
ریزش بیشــتری دارند. پس پرتفوهای سهامداران 
ریزش بیشــتری دارند و زمان صعود هم سهم های 
شاخص ساز بالا می روند و سهم ها کوچک و متوسط 
می مانند. پس طبیعی که پرتفوهای افراد بیشــتر از 
شاخص دچار ریزش می شوند ولی دستکاری به آن 
مفهوم اتفاق نمی افتد و اصلًا شــاخص کل مبنای 

درستی برای قضاوت کردن بازار نیست.
*کارشناس بازار سرمایه

فشار بر روی سهامداران با  قیمت گذاری دولت

نگاه روز

ساختار معیوب مشاور و 
حادثه متروپول

ســال ۲۰۰۹ در روز پایانی کنفرانس سازه فولادی STESSA قرار بر 
این بود که شرکت کنندگان را به بازدید از دفتر مهندسین مشاور »لسِ 
رابرتســون« و کارگاه برجهای تجارت جهانــی در نیویورک ببرند )آن 
زمان کارگاه در تراز صفر بود و بتن ریزی فونداســیون تازه تمام شده 
بود(. زمانی که در سالن جلســات در دفتر کارگاه مستقر شدیم، آقای 
ریچارد گارلاک شــروع کرد تا درباره »ســازه« برج جدیدی که پس 
از ۱۱ ســپتامبر طراحی شــده توضیح بدهد. صحبتش را با این جمله 
شروع کرد:»این کارگاهی است که قدرتهای زیادی در آن حضور دارند. 
قدرتِ شهردار نیویورک، قدرت ســرمایه گذران طرح، قدرت فرماندار 
ایالت و… مواردی را که در ذهن داشــت بر شــمرد...« شاید انتظار 
این بود که در یک کنفرانس ســازه فولادی، آقای گارلاک بحث را با 
»مسائل سازه ای« شــروع کند، اما مشخص بود که به عنوانِ نماینده 
مشاور، ذهنش درگیر مســائل غیر سازه ای پروژه است. هشت سال از 
آن روز گذشــت و برج جدید تجارت جهانی افتتاح شد و در مراسمی از 
زحمات مشــاور پروژه تقدیر شد و گارلاک به نمایندگی از همکارانش 
در شرکت لس رابرتســون، لوح تقدیر را دریافت کرد. شاید باید سالها 
می گذشــت تا می فهمیدم که مهمتر از »مباحث فنیِ طراحی سازه« و 
مهمتــر از نکات اجرایی، »قدرت« هایی که در یک پروژه حضور دارند 
را باید درســت شــناخت و درک کرد. پروژه های بزرگ، بدون حضور/

مشارکت قدرتهای بزرگ اجرا نمی شوند. اما سرنوشت همهٔ این قدرتها، 
در یک نقطه بهم پیوند می خورد و آن »مشاور طرح« است. هنوز برای 
اظهار نظر درباره »مکانیســم خرابی پیشرونده« در برج عبدالباقی زود 
اســت ولی »مهندسین مشاور« نقطهٔ گمشده در صنعت ساخت و ساز 
کشور ایران محسوب می شود. شــاید گفته شود: ما »مهندس به قدر 
کافی« داریم. این گزاره صحیح است. شاید گفته شود: ما »شرکت های 
مهندســین مشــاور« هم زیاد داریم. این گزاره هم صحیح است. اما 
آنچه که وجود ندارد درکِ صحیح از ســاختار »خدمات مهندســی« و 
»هویت مشاور« است. درباره هر دو باید توضیح داد. در یادداشت قبل 
)از برج چمپلین فلوریدا تا برج متروپل آبادان( گفته شــد که دســتمزد 
»طراحی« در کشــور ما حدوداً یک بیستم استاندارد بین المللی است. 
وقتی برای خدمات طراحی به »اندازهٔ پراید« پول می دهیم نمی توانیم 
انتظارِ نقشــه های با کیفیت BMW را داشته باشیم.اما مشکل مشاور/

طراحی در ایران فقط دستمزد نیســت. »ساختار« مشاور در کشور ما 
هنوز تعریف نشــده است. ساختار مشــاور در ایران به شکلی است که 
هیچ مشــاوری »باقی« نمی شود و همه مشاورین »ناباقی« اند. قبل از 
اینکه سازه فرو بریزد، ساختارِ مدیریت مشاور فرو می ریزد، میان هیات 
مدیره کودتا می شــود و دادگاه و دادگاه کِشی بین بنیانگذارانِ مشاور، 
اتفاق می افتاد. نگاهی به شرکتهای مهندس مشاور مطرح بین_المللی 
داشته باشیم و ببینیم ماجرا چگونه است؟»ساختار« مشاور یعنی اینکه 
یک شرکت معمولًا )در ابتدا( با مشارکت سه نفر شروع بکار می کند و 
اسم شــرکت معمولًا حرفِ اولِ نام آن سه نفر است، مثلًا این سه نفر 
چند دهه با هم کار می کنند و وقتی که به ســن بازنشستگی می رسند، 
تعدادی نیروی زبده در ســاختار خود »رشد« داده اند که آنها »مدیر و 
سهامدار شرکت« می شوند. دقت کنید: آن نسل جدید ادامهٔ »هویت« 
مشــاور خواهند بود.هیچ شرکت مهندسی مشاور در ایران نیست که ۳ 
نسل خدمات مهندســی داده باشد. یا حتی دو نسل.بازگردیم به پروژه 
عبدالباقی و مشــاورینِ »ناباقی« )با عمرهای کوتــاه(. نگاهِ جاری به 
خدمات مهندسی چنین است که آقای عبدالباقی در خوزستان یا آقای 
لاری در شیراز می روند و به اولین مجموعهٔ مهندسیِ »دمِ دست« پول 
می دهند تا ســازه را طراحی کند. به محض اینکه مشاور حرف گوش 
نکرد )!( عوضش می کنند و مشاور بعدی، با خوشحالی با قیمت کمتر )!( 
می آید و کار می کند.خدمات مهندسی یک امر »جدی« نیست در ایران. 
در دبی، امثالِ عبدالباقی به شرکتهای مشاور بین المللی پول می دهند 
برای طراحی. در ایران ما می خواهیم خودمان انجام دهیم ولی خدمات 
مهندســی به »تحقیرشده ترین شکل ممکن« است.ممکن است گفته 
شــود که عامل اصلیِ این خرابی پیشرونده ساختار غلط پروژه فیمابین 
شهرداری و مالک )و اضافه کردن طبقه( بوده است. این گزاره صحیح 
اســت ولی حضور مشاور قوی در یک پروژه، مسیر پروژه را از بسیاری 
آسیبها واکسینه خواهد کرد.در برج خلیفه دبی، سازه ابتدا برای ۵۶۰ متر 
طراحی شــده بود ولی »در ۲۰۰۸« مالک تصمیم گرفت که برج ۸۰۸ 
متر شــود! و نهایتاً در ۲۰۱۰ این سازه با ۸۲۹.۸ متر افتتاح شد. و بدون 
آسیب. چرا؟ چون آقای ولیام بیکر و تیمش مشاور طرح بودند. شرکتی 
با ۹۰ سال سابقه خدمات مهندسی.امروز این سؤال اساسی مطرح است 
که برای قوام بخشی به »کیفیت خدمات مهندسی« در ایرانِ فردا چه 
باید کرد؟ مشــاورِ کم تجربه در پروژهٔ بزرگ، همان بوریا بافِ سعدی 

است در کارگاهِ حریر. مهندسین مشاور قاتل.
* پژوهشگر دانشگاه برکلی کالیفرنیا

دیدگاه

شیوه غلط  در
هدفمندی یارانه ها

 بحثی در خصوص توزیع عادلانه منابع یا به نوعی ثروت در 
جامعه وجود دارد که جزو وظایف دولت است که اصطلاحاً 
شکاف طبقاتی را از بین ببرد. پرداخت یارانه ها یا هدفمندی 
یارانه در شرایطی که اقتصاد وضعیت خوبی دارد می گوییم 
توزیع پس از تولید باشــد. یعنی درآمدی در اقتصاد ایجاد 
شده باشد که ما این سود یا ثروت را بین افراد توزیع کنیم 
که بهترین شــکل ممکن اســت.دهه ۹۰ رشد اقتصادی 
نزدیــک به صفر بود حتی خیلی از ســال ها نیز منفی بود. 
همچنین رشــد سرمایه گذاری در چند ســال اخیر از نرخ 
تهران هم پائین تر رســیده بود. در این مقطع چیزی برای 
توزیع کردن یا دادن یارانه وجــود ندارد. اینجا منابعی که 
قرار اســت در تولید استفاده شــوند قبل از اینکه به مرحله 
تولید برســند توزیع منابع را انجام می دهیم و به این توزیع 
فقر گفته می شــود. در شــرایط فعلی که به قول حضرات 
جراحی اقتصــادی را مطرح کردند، به نوعی یکی از پیش 
شرط های آن اســم، افزایش قیمت است و بحث جراحی 
اقتصادی در میان نیســت.وقتی دولت هیچ برنامه ای برای 
افزایــش تولید ندارد و صرفاً جهت اینکه محبوبیت خود را 
افزایش دهد و نهایتاً طبق وعده هایی که در زمان انتخابات 
توسط همه کاندیداها به نوعی در مسابقه ای اتفاق افتاد که 
هر کسی رقم بالاتری را برای یارانه اعلام می کرد، باید به 
حال اقتصاد در این جامعه گریه کرد که کاندیداهای ریاست 
جمهوری به جای اینکــه برنامه های خود را برای افزایش 
تولید و اشتغال و افزایش ثروت و بالندگی جامعه ارائه دهند 
مسابقه گذاشته اند که چه کسی صدقه و اعانه بیشتری به 
مردم می دهد.فرهنگ تنبلی و کار نکردن و فرهنگ اینکه 
در حوزه فقر اقداماتی را انجام می دهیم در این جامعه رواج 
می دهند و مردم و قســمت عمده ای از جامعه بدون توجه 
به این داســتان دل خود را خوش می کنند که مبلغی را به 
صورت یارانه دریافت می کننــد که آن هم اگر با توجه به 
افزایــش قیمت ها و تورمی که اتفــاق می افتد، اگر محل 
تولید و ســود تولید باشد کاملًا خوب است. اما اگر از محل 
منابــع اولیه یا از طریق چاپ پول اتفاق افتد کاملًا به ضرر 
جامعه اســت و در بلندمدت دود این موضوع تو چشم خود 
مردم می رود و مردم بیش از پیش فقیرتر می شوند.جا دارد 
این مطلب را نیز اشــاره کنم، پولی که دولت بعنوان یارانه 
ارائه می دهد در اساس یارانه نیست. از این طرف نقدینگی 
را افزایش می دهند و با کاهش ارزش پول مبلغی را بعنوان 
یارانه کنار می گذارند که این ناشی از کسری بودجه حجیم 
دولت است و امســال نزدیک به ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 
شاهد کســری بودجه هســتیم. بابت اینکه یارانه بدهند 
افزایش نقدینگی می کنند یعنی مالیات تورمی اســت و با 
ایجاد تورم و افزایش قیمت ها ارزش دارایی ها و پول و ثروت 
مردم را کاهش می دهنــد و آن را به نوعی دولت از جیب 
 مردم برداشت می کند و به اسم یارانه قسمتی را به مردم باز

می گرداند. چنین بازی با پول را حضرات اسم آن را یارانه 
گذاشــته اند. در اقتصادی که تولید وجود ندارد و دولت خود 
در تأمین مالی مخارج خود کم آورده و نزدیک به ۵۰۰ هزار 

میلیارد دچار کسری هست. 
*تحلیلگر اقتصادی  

فقرا کم تحرک تر هستند

عباس پرورده*

قدرت الله امام وردی*

نیما نائینیان*


